
  Hoy recogemos dos hechos de importancia 
trascendental en la  histórica de la  formación 
de Cataluña; la unión del condado de Barcelona 
a la corona de Aragón y El tratado Corbeil 
durante el reinado Jaime l El Conquistador, rey 
de Aragón.

Al morir Alfonso l de Aragón si descendencia 
dejaba el reino a varias Ordenes militar- 
religiosas lo que trajo bastantes controversias 
en la nobleza del reino, lo que se resolvió 
instalado en el trono de Aragón a Ramiro ll El 
Monje, hermano de Alfonso l que colgó los 
hábitos de monje para ponerse al frente del 
reino y, para dar continuidad a la corona casó  
con  Inés de Poitou, de la que tuvieron una hija 

a la que llamarón Petronila. En el reino de 
Aragón no estaba permitido el reinado a la 
mujeres, podían heredad pero no reinar, por tal 
motivo Ramiro ll prometió su hija al conde de 
Barcelona que por aquel tiempo era Ramón 
Berenguer lV llamado El Santo. Petronila tenía 
un año cuando se concertó este matrimonio, el 
conde Ramón Berenguer tenía 23 años más 
que ella por tal motivo hubo que esperar 13 
años para consumar la unión matrimonial, 
aunque como acuerdo del tratado mutuo 
Ramón Berenguer ejercía de príncipe  consorte 
y gobernaba los destinos del reino de Aragón y 

el condado de Barcelona. No sé si a Ramón 
Berenguer el tiempo para la consumación 
matrimonial  se le hacía largo, que en este 
periodo de espera  concertó matrimonio con 
una hija del rey de Navarra, lo que tuvo que 
intervenir Ramiro ll para desbaratar el acuerdo.

A partir de esta unión matrimonial el 
condado de Barcelona queda unido al reino de 
Aragón de una forma poco explicada porque 
Ramón Berenguer era  conde feudatario del rey 
francés. 

Antes de dar por cerrado este capítulo 
conviene dejar constancia de algunas 
aclaraciones que con frecuencia se ignoran. A 
pesar de que hay historiadores que habla de la 
continuidad de la Casa de Barcelona, los textos 
históricos habla de  la Casa de Aragón. Los 
reyes de Aragón cuando firmaban los 
documentos el rango de conde de Barcelona 
siempre iba detrás de nombrar los reinos 
gobernados. No existió nunca “el reino 
Catalano aragonés” o nada parecido, es 
curioso que después de esta unión ningún rey 
aragonés llevara nombre heredado de la Casa 
de Barcelona.

Cuando se habla de la unión de Aragón y  el 
condado de Barcelona parece que ambos 
espacios quedaron unidos territorialmente, no 
es cierto. El Condado de Barcelona ocupaba 
una parte de que hoy se conoce como la 
Cataluña vieja limitada por el rio Llobregat y el 
Cardener aproximadamente, pero  no formaba 
parte del Condado de Barcelona,  el condado de 
Ampurias ni el de Urgel. El reino de Aragón y el 
condado de Barcelona estaban separados 
territorialmente por el condado de Urgel no 
integrado en el de Barcelona y por la Taifa de 
Lérida musulmana en esta época.

El segundo tema; a pesar de que algunos 
historiadores dicen que el condado de 
Barcelona fue independiente de su vasallaje al 
reino franco  desde el conde Borrell ll (año 
947), nos encontramos con el reinado Jaime l 
el Conquistador que firma el tratado de Corbeil  
(año1258), con el rey francés Luis lX. Este 
tratado tiene como precedente que el rey 
francés pide al de Aragón lo que considera suyo 
que son, los condados que formaban la Marca 

Hispánica, lo que concluye con el tratado de 
Corbeil

Este tratado se escribió para ambas parte 
en latín, de lo que en su inicio se traduce lo 
siguiente:  “Es universalmente conocido que 
existen desavenencias entre el sr. rey de 
Francia y el sr. rey de Aragón, de las 
Mallorcas, y de Valencia, conde de Barcelona 
y Urgel, señor de Montpellier; por lo que el sr. 
rey de Francia dice que los condados de 
Barcelona, Besalú, Urgel, etc. son feudos 
suyos, y el sr. rey de Aragón dice que tiene 
derechos en Carcasona, Tolosa, Narbona 
,etc.”

A través de este tratado el rey francés 
reconoce como parte de reino de Aragón los 
territorios que había formado la antigua Marca 

Hispánica, a cambio de este reconocimiento 
Jaime l renuncia a sus derechos señoriales de: 
Narbona, Carcasona, Rodez, Cascases, 
Bèziers,  Laurac, Leocata, Albi, Arles, Ruhán, 
Foix, Cahors, Mintrues, Fenollada, Salt, 
Perapertusa, Aimillán, Gabaldán, Crodon, 
Solos, Marsella, San Gil, y Aviñon. 

Uno que no es ni historiador ni investigador, 
simplemente aficionado a leer historia, se 
pregunta, ¿cómo se pudo ceder  tanto para que 
fuese reconocido lo que algunos cuentan que   
llevaba 300 años libre del vasallaje francés? 

Hay comentarios de que este “Tratado de 
Corbeil”, en el archivo de la corona de Aragón 
que se conserva en Cataluña,  está oculto y 
nadie quiere habla de él. 

Manuel Calzado
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Manuel Calzado

Quan les administracions no compleixen 
amb les tasques que li són pròpies, els 
ciutadans, desesperats, s’han de 
solucionar ells mateixos els problemes, i 
és aleshores quan s’infringeixen les lleis, 
s’altera la convivència i, sobretot, sempre 
hi ha qui surt perjudicat.

Des del començament d’aquesta crisi, 
que encara culeja, hi ha hagut moltes 
víctimes, famílies que han vist com la 
inversió de la seva vida, l’habitatge, ha 
anat a parar a mans dels bancs i demès 
institucions financeres. La solució per a 
moltes de les famílies que van estar 
damnificades, davant  l’alternativa de 
viure de manera infrahumana o 
d’haver-se de trobar vivint al carrer o en 
una furgoneta, van optar per ocupar un 
habitatge propietat d’un banc. No és 
aquesta la solució més adequada, però 
almenys no perjudica a terceres 
persones, ja que aquests habitatges 
estaven deshabitats. Els bancs, que en 
un primer moment van voler evitat 
l’ocupació amb tots els seus medis, en 
veure que els veïns es mobilitzen, 
negocien amb ells unes condicions 
raonables que els pugui permetre 
romandre a l’habitatge amb un lloguer per 
sota del preu de mercat.

La Constitució de 1978 reconeix el dret a 
una habitatge digne i el vincula a 
l’obligació dels poders públics a impedir 
l’especulació ( article 47 ), imposant-los 
el deure de garantir que el dret de la 
propietat no s’exerceixi de manera 
antisocial (article 33) i subordina tota la 
riquesa, sigui quin sigui el seu titular a 
l’interès general (article 128 ).

Les institucions públiques, quan la 
ciutadania els reclama ajudes, sempre 
s’escuden en la insuficiència dels 
pressupostos i quan aquests es 
mobilitzen i queden en evidència davant 
l’opinió pública, aleshores hi actuen de la 
manera que ho acostumen a fer: de 
manera temporal, amb ajudes 
insuficients i amb mesures únicament 
pal·liatives.

De totes maneres, com acostuma a 
passar quan la resposta judicial és lenta, 
sempre hi ha gent que se n’aprofita i hi 
apareixen grups organitzats que faciliten 
l’ocupació d’habitatges aliens per una 
quantitat de diners. En altres ocasions 
les persones que ocupen la propietat són 
uns desaprensius que malmeten el pis, 
fan la vida impossibles els seus veïns i 
en molts casos els obliguen a marxar de 
l’edifici o a malvendre’l. No seria 
d’estranyar que darrera d’aquests 

vàndals, hi haguessin empreses 
immobiliàries interessades en comprar a 
baix preu aquestes propietats per 
després arreglar-les i vendre-les a un preu 
molt més elevat.

Malgrat que des d’aquesta tribuna volem 
entendre les raons d’aquestes famílies 
per ocupar una propietat que és d’una 
entitat financera, no podem entendre a 
aquelles persones que ocupen una 
propietat particular, que a més està sent 
utilitzada pels autèntics propietaris i que 
aquests es queden al carrer sense cap 
mena de protecció. Aquests tipus 
d’actuacions ens sembla un despropòsit, 
ja que no és més que un robatori 
descarat, que ningú pot acceptar. 
Aquestes actuacions per part dels 
desaprensius que el realitzen està 
generant entre la ciutadania una seria  
preocupació i ens crea a tots plegats una 
sensació d’inseguretat i de que vivim en 
una societat en la que prima la llei dels 
més barruts.

El passat 24 d’abril la Comissió de 
Justícia del Congrés va aprovar una 
modificació de la llei d’enjudiciament civil 
per agilitzar el desallotjament dels 
ocupes. Singularment, s’afegeix   un nou 
apartat a l’article 441 de la citada llei en 
el què s’estableix que :” el Tribunal 
acordarà de manera simultània amb el 
trasllat de la demanda per a la seva 
contestació....., el retorn immediat  de la 
possessió al demandant”, és a dir, la 
recuperació de la possessió de 
l’habitatge serà pràcticament immediata 
un cop presentada i admesa la demanda.

Evitar el llarg periple judicial és, sens 
dubte, una de les principals vies de 
solució per als propietaris, però continua 
sense resoldre el problema d’accés a 
l’habitatge per a una part important de la 
població. Si aquest no se soluciona, 
haurem d’esperar per veure quina serà 
l’eficàcia d’aquesta modificació legal.

Si la llei ja posa el remei per lluitar contra 
l’ocupació de la    propietat aliena, l’únic 
que cal és demanar als nostres 
administradors públics (Govern de l’Estat, 
Generalitat, Ajuntaments, jutges, policies, 
funcionaris...) que posin tots els mitjans 
materials que calgui perquè qualsevol 
atac a la propietat privada sigui 
solucionat en el menor temps possible, 
altrament sinó, la tardança en solucionar 
els problemes per part de la Justícia 
només afavoreix a aquells que se’n 
beneficien d’infringir la llei.

L’Equip de Redacció
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Con el calor del verano, ha costado conciliar 
el sueño muchas noches y en esos espacios, 
acuden a la mente imágenes y situaciones muy 
claras.

En mi caso, lo primero que me vino fue 
comprobar la vida activa de nuestro barrio. 
Muchísima gente en la calle, conviviendo y 
relacionándose.

Las plazas Farell y El Pi, por dar un ejemplo, 
han estado abarrotadas de niños jugando, sin 
preocupaciones, disfrutando, y en corta 
distancia, las mamás y abuelos vigilantes pero 
sin agobiar.

En unos pocos años, ha cambiado la 
imagen de las personas que componemos el 
barrio. Son varias las culturas. La fotografía que 
podemos hacer es favorable, por el color de las 
personas, la forma de vestir y la calma en la 
forma de ser de cada una de ellas.

Vuelvo a contemplar, sobretodo en la 
Avenida Matadepera, cómo han aumentado las 
terrazas de los bares este verano, ocupando al 
máximo el espacio, hasta el punto que se hace 
difícil poder pasar por la misma. Por un lado, 
facilita que las personas puedan disfrutar de la 
terraza y por otro, que los dueños de los bares 
hagan su agosto, nunca mejor dicho, y los que 
preferimos el paseo cada vez lo tenemos más 
difícil, ya que no se regula la ocupación de los 
espacios públicos.

Pero es que me siguen viniendo imágenes y 
no el sueño. Estoy cerca de la Iglesia de Ca 
n’Oriac y contemplo un grupito pequeño de 
personas, posiblemente más desfavorecidas y 
que generalmente son ignoradas, alguna con 
su tetrabrik de vino y  otras con la bolsa de sus 
enseres.

Me pregunto: ¿Servicios Sociales tiene 
detectadas a esas personas? ¿Hay posibilidad 
de alguna intervención? 

Me queda la preocupación de saber en qué 
situación real se encuentran.

En otra zona del barrio, entre dos colegios, 
el CAP, el Centro Cívico y el bosquecillo que 
queda situado justo en el centro, encontramos 
a un grupo numeroso de jóvenes que allí pasan 
la mayor parte del día. A veces discuten. Parece 
que hay algo de “trapicheo”. En ocasiones los 
visitan los Mossos y los cachean. 

A los vecinos les preocupa también por ver 
que a veces acuden chicas con sus bebés y 
participan de la tertulia.

Me pregunto: ¿qué seguimiento se hace de 
estas personas, aparte de la presencia policial 
de tanto en tanto?

Me viene una propuesta y si tengo ocasión 
se la trasladaré al concejal de distrito Gabriel 
Fernández. Es la siguiente:

A este grupo de personas les  propondría 
cursos de formación, para después facilitar un 
contrato de trabajo y ocuparlos en el 
mantenimiento de la ciudad (jardines, 
mobiliario urbano, etc.) De esta manera se les 
ocupa, se les retira de la calle, y por otra 
recuperamos la imagen de ciudad cuidada.

Después de estas reflexiones, creo que me 
está llegando el sueño. 

                                                        P.F.L.
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reino franco  desde el conde Borrell ll (año 
947), nos encontramos con el reinado Jaime l 
el Conquistador que firma el tratado de Corbeil  
(año1258), con el rey francés Luis lX. Este 
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simplemente aficionado a leer historia, se 
pregunta, ¿cómo se pudo ceder  tanto para que 
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que se conserva en Cataluña,  está oculto y 
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que quiera, pero un miembro de los cinco 
que formábamos la Dirección no podía tener 
cargos políticos. No renuncié y me despidieron.

3. Fuiste regidor municipal los 20 años de 
gobierno de Toni Farrés, estuviste 4 años en 
gobierno de coalición, posteriormente 
encabezaste la candidatura del PSC como 
alcaldable. ¿Qué destacarías de esos 20 
años?

En 1979 militaba en el socialismo, el PSC. 
Ya en los años cincuenta había realizado 
actividad propiamente política, de las que 
organizaba el PSUC que era el único partido 
visible en Sabadell.

Recuerdo una noche, con motivo de la 
Huelga de Tranvías en Barcelona, tal vez por el 
año 1956, con pintura escribimos letreros en 
apoyo de la misma por varias paredes de 
Sabadell, con dos militantes comunistas, un tal 
Prat, que trabajaba en la Empresa y un chico 
joven de la Creu Alta.

Nos presentamos a las elecciones 
municipales y obtuvimos 6 regidores (Garriga, 
Civil, Martínez Bona, Pilar Molins, Pedro Castillo 
y yo mismo) el PSUC, 13.

Se llegó a un Pacto de Gobierno. Fue fácil. 
En la clandestinidad habíamos trabajado 
juntos, además Garriga y Civil eran compañeros 
de estudios de A. Farrés.

Los socialistas quedamos bien situados, 
Hacienda, Cultura, Desarrollo Económico y 
Festejos. En mi caso, participaba en el 
Departamento de Educación y en el de 
Participación Ciudadana, en este caso con 
Morales. Con él las relaciones fueron siempre 
excelentes; a destacar la plantada de arbolado 
en calles y plazas, los domingos, los dos desde 
lo alto de una camioneta directamente 
repartíamos el arbolado que luego los vecinos 
plantaban. Después, aunque estábamos en la 
oposición, las relaciones siguieron siendo 
cordiales. Con Farrés tenía bastantes 
“topazos” pero siempre me respetó y a su 
despacho me llamaba bastantes veces, para 
acordar el voto socialista de sus propuestas, 
que la mayoría fue positivo.

En 1999,”plegamos” los únicos tres que 
quedaban desde el principio, Farrés, Trives y 
yo. Se cerró una etapa, pero no mi actividad 
social.

4. ¿Qué has aprendido de tus visitas a otra 
cultura tan distintas a la nuestra, Asia, África, 
América?

Te enriqueces. Pero ante todo al ver, al 
contacto con ese ambiente y con esas mujeres 
y hombres, dejas atrás muchos tópicos de 
nuestra cultura, siempre creemos que es 
superior y conocer de cerca las dificultades en 
según qué medios  aprendes a no mirarte tanto 
el obligo, ver más allá y saber que el mundo no 
termina en nuestras fronteras. Salir a otras 
tierras, a otras culturas, a otras religiones y a 
otras dificultades te hace más abierto, más 
sensible y más humano.

En mi caso, claro está ello ha sido posible, 
ya que mis desplazamientos tanto en Asia, 
África o América ha sido por libre, sin agencia, 
ya allí te espabilas, buscando pensiones, 
casas familiares y medios de transporte 
locales. De este modo es posible 
económicamente y vivir más las gentes y el 
país. También aprecias más lo que tienes. 
Recuerdo en Mali, que con un cubo de agua 
tenía suficiente para lavarme los dientes, 
ducharme y lavarme la ropa.

5. ¿De qué te gustaría dejar constancia en 
esta entrevista, que no te hayamos 
preguntado?

Estoy satisfecho con la vida que gracias a 
Dios, ya sabes que soy creyente, he vivido. 
Familia y Amigos. Momentos difíciles, la prisión 
en la cárcel Modelo por la huelga de autobuses 
de 1964 (para otros fue peor aquellas 
detenciones)  y la marcha definitiva de mi 
esposa y de una de mis hijas.

Lo mejor tener muchos amigos en toda la 
ciudad y ante todo en la mayoría de entidades 
de Sabadell.

Y como colofón, al ver las respuestas a tus 
preguntas, observo que no resalto cosas 
negativas, seguro que las tengo, pero mis 
conocidos son tan amables que no me las 
dicen.

Simón Saura, tiene 86 años, plena lucidez 
mental y movilidad total y una vitalidad que 
muchos quisiéramos para sí.

M. Calzado

Simón Saura

  Hoy recogemos dos hechos de importancia 
trascendental en la  histórica de la  formación 
de Cataluña; la unión del condado de Barcelona 
a la corona de Aragón y El tratado Corbeil 
durante el reinado Jaime l El Conquistador, rey 
de Aragón.

Al morir Alfonso l de Aragón si descendencia 
dejaba el reino a varias Ordenes militar- 
religiosas lo que trajo bastantes controversias 
en la nobleza del reino, lo que se resolvió 
instalado en el trono de Aragón a Ramiro ll El 
Monje, hermano de Alfonso l que colgó los 
hábitos de monje para ponerse al frente del 
reino y, para dar continuidad a la corona casó  
con  Inés de Poitou, de la que tuvieron una hija 

a la que llamarón Petronila. En el reino de 
Aragón no estaba permitido el reinado a la 
mujeres, podían heredad pero no reinar, por tal 
motivo Ramiro ll prometió su hija al conde de 
Barcelona que por aquel tiempo era Ramón 
Berenguer lV llamado El Santo. Petronila tenía 
un año cuando se concertó este matrimonio, el 
conde Ramón Berenguer tenía 23 años más 
que ella por tal motivo hubo que esperar 13 
años para consumar la unión matrimonial, 
aunque como acuerdo del tratado mutuo 
Ramón Berenguer ejercía de príncipe  consorte 
y gobernaba los destinos del reino de Aragón y 

el condado de Barcelona. No sé si a Ramón 
Berenguer el tiempo para la consumación 
matrimonial  se le hacía largo, que en este 
periodo de espera  concertó matrimonio con 
una hija del rey de Navarra, lo que tuvo que 
intervenir Ramiro ll para desbaratar el acuerdo.

A partir de esta unión matrimonial el 
condado de Barcelona queda unido al reino de 
Aragón de una forma poco explicada porque 
Ramón Berenguer era  conde feudatario del rey 
francés. 

Antes de dar por cerrado este capítulo 
conviene dejar constancia de algunas 
aclaraciones que con frecuencia se ignoran. A 
pesar de que hay historiadores que habla de la 
continuidad de la Casa de Barcelona, los textos 
históricos habla de  la Casa de Aragón. Los 
reyes de Aragón cuando firmaban los 
documentos el rango de conde de Barcelona 
siempre iba detrás de nombrar los reinos 
gobernados. No existió nunca “el reino 
Catalano aragonés” o nada parecido, es 
curioso que después de esta unión ningún rey 
aragonés llevara nombre heredado de la Casa 
de Barcelona.

Cuando se habla de la unión de Aragón y  el 
condado de Barcelona parece que ambos 
espacios quedaron unidos territorialmente, no 
es cierto. El Condado de Barcelona ocupaba 
una parte de que hoy se conoce como la 
Cataluña vieja limitada por el rio Llobregat y el 
Cardener aproximadamente, pero  no formaba 
parte del Condado de Barcelona,  el condado de 
Ampurias ni el de Urgel. El reino de Aragón y el 
condado de Barcelona estaban separados 
territorialmente por el condado de Urgel no 
integrado en el de Barcelona y por la Taifa de 
Lérida musulmana en esta época.

El segundo tema; a pesar de que algunos 
historiadores dicen que el condado de 
Barcelona fue independiente de su vasallaje al 
reino franco  desde el conde Borrell ll (año 
947), nos encontramos con el reinado Jaime l 
el Conquistador que firma el tratado de Corbeil  
(año1258), con el rey francés Luis lX. Este 
tratado tiene como precedente que el rey 
francés pide al de Aragón lo que considera suyo 
que son, los condados que formaban la Marca 

Traemos hoy en este número 
unas pinceladas de la vida de 
Simón Judas Saura Conesa, 
persona con una gran trayectoria 
política y social en Sabadell y 
muy ligada a la vida social de 
nuestro barrio. Padre de 7 hijos, 
hoy viudo, incansable viajero por  
los cinco continentes

Simón fue 20 años regidor 
del Ayuntamiento de Sabadell, 
es socio de una buena cantidad 
de entidades locales, entre ella 
de la Agrupación de Vecinos de 
Ca n´Oriac. Es residente desde 
hace más de 50 años del barrio de la 
Concordia.  Es fácil verle en los actos sociales 
de nuestro barrio al cual siempre ha estado 
muy unido. Ha escrito varios libros con temática 
de interés local. Es miembro del PSC, se 
confiesa creyente, fue detenido en los años 60 
por el régimen dictatorial de la época, como 
jefe de personal de la empresa ASEA/CES lo 
despidieron  por su convicción política y social.

1. ¿Qué te lleva a ser miembro de la 
Agrupación de vecinos de Ca n'Oriac?

Por primera vez fui a Ca n'Oriac en 1952. 
Vivía en el Centro, junto a la Gran Vía, entonces 
al final de la Rambla, había un apeadero, pero 
me enteré de la Romería de la Fuensanta y 
aunque no era mi tradición, quise participar por 
ser un acto de la Región de Murcia.

La primera vez que hablé en público fue en 
Ca n'Oriac en un bar de la calle Comedias  con 
motivo de la Semana de la Juventud organizada 
por Acción Católica y se me asignó hacer unas 
charlas, tres en concreto, una en la Escuela 
Industrial, otra fue en Pueblo Nuevo, en el Bar 
Juan y la de Ca n'Oriac.

Al fundarse la Asociación de Vecinos, en el 
año 1965, me hiciese socio, lo que me llevó 
también a escribir en la revista que ésta 
editaba a partir de Junio de 1966.

Mi amistad con algunas de las familias de 
sus fundadores, ante todo con José Bravo, 
Carlos Ortiz Posteriormente participé en la 

fundación del Centro Regional de 
Murcia, como se sabe también en 
el barrio.

2. ¿Por qué te despiden de la 
empresa ASEA/CES en la que 
eras jefe de personal?

Empecé a trabajar en la 
empresa, entonces CES, de A. 
Forrellad y J. Salvador, dos 
ingenieros en el año 1952. 

Forrellad era vecino de un 
primo mío, le habló de mí, joven y 
estudiante, y le dijo que me 

presentara en la Empresa. Registraba boletines 
de trabajo de los obreros del taller, entonces en 
la calle Sol i Padrís.

Al año ya ganaba, por 62'50 horas a la 
semana 189 ptas. de semanada. Allí empecé a 
tener contacto con los obreros del taller y pude 
formar un grupo que nos reuníamos, fuera del 
trabajo, y a veces en el descanso del 
“bocadillo”; de acuerdo con mi militancia en la 
JOC, tratábamos de los problemas del trabajo y 
de la sociedad del momento. Forrellad, que  
tuvo conocimiento de esas actividades, a los 
pocos años me nombró “Secretario Social”. 
Hay que tener presente que los dos directores 
querían seguir las doctrinas de las Encíclicas 
Papales. 

Después la Empresa me fue dando otras 
responsabilidades hasta que llegaron los 
“suecos” (el capital y la Dirección). Mi relación 
con el personal de talleres era buena, y en 
estos años ya con Jurado de Empresa, 
discutíamos el Convenio, con los sindicatos 
que en los años setenta en ASEA/CES (la 
nueva marca de la Empresa) eran ante todo 
USO, Comisiones, y OIC.

Las quejas del personal las trataba 
directamente yo, con una plantilla en el año 
1980 de más de 800 entre obreros y la red 
comercial por toda España.

Con la Democracia hay elecciones 
municipales, en las que voy en las listas 
socialistas y salgo de regidor. La Dirección me 
da un ultimátum. Puedo políticamente pensar lo 

Hispánica, lo que concluye con el tratado de 
Corbeil

Este tratado se escribió para ambas parte 
en latín, de lo que en su inicio se traduce lo 
siguiente:  “Es universalmente conocido que 
existen desavenencias entre el sr. rey de 
Francia y el sr. rey de Aragón, de las 
Mallorcas, y de Valencia, conde de Barcelona 
y Urgel, señor de Montpellier; por lo que el sr. 
rey de Francia dice que los condados de 
Barcelona, Besalú, Urgel, etc. son feudos 
suyos, y el sr. rey de Aragón dice que tiene 
derechos en Carcasona, Tolosa, Narbona 
,etc.”

A través de este tratado el rey francés 
reconoce como parte de reino de Aragón los 
territorios que había formado la antigua Marca 

Hispánica, a cambio de este reconocimiento 
Jaime l renuncia a sus derechos señoriales de: 
Narbona, Carcasona, Rodez, Cascases, 
Bèziers,  Laurac, Leocata, Albi, Arles, Ruhán, 
Foix, Cahors, Mintrues, Fenollada, Salt, 
Perapertusa, Aimillán, Gabaldán, Crodon, 
Solos, Marsella, San Gil, y Aviñon. 

Uno que no es ni historiador ni investigador, 
simplemente aficionado a leer historia, se 
pregunta, ¿cómo se pudo ceder  tanto para que 
fuese reconocido lo que algunos cuentan que   
llevaba 300 años libre del vasallaje francés? 

Hay comentarios de que este “Tratado de 
Corbeil”, en el archivo de la corona de Aragón 
que se conserva en Cataluña,  está oculto y 
nadie quiere habla de él. 

Manuel Calzado
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que quiera, pero un miembro de los cinco 
que formábamos la Dirección no podía tener 
cargos políticos. No renuncié y me despidieron.

3. Fuiste regidor municipal los 20 años de 
gobierno de Toni Farrés, estuviste 4 años en 
gobierno de coalición, posteriormente 
encabezaste la candidatura del PSC como 
alcaldable. ¿Qué destacarías de esos 20 
años?

En 1979 militaba en el socialismo, el PSC. 
Ya en los años cincuenta había realizado 
actividad propiamente política, de las que 
organizaba el PSUC que era el único partido 
visible en Sabadell.

Recuerdo una noche, con motivo de la 
Huelga de Tranvías en Barcelona, tal vez por el 
año 1956, con pintura escribimos letreros en 
apoyo de la misma por varias paredes de 
Sabadell, con dos militantes comunistas, un tal 
Prat, que trabajaba en la Empresa y un chico 
joven de la Creu Alta.

Nos presentamos a las elecciones 
municipales y obtuvimos 6 regidores (Garriga, 
Civil, Martínez Bona, Pilar Molins, Pedro Castillo 
y yo mismo) el PSUC, 13.

Se llegó a un Pacto de Gobierno. Fue fácil. 
En la clandestinidad habíamos trabajado 
juntos, además Garriga y Civil eran compañeros 
de estudios de A. Farrés.

Los socialistas quedamos bien situados, 
Hacienda, Cultura, Desarrollo Económico y 
Festejos. En mi caso, participaba en el 
Departamento de Educación y en el de 
Participación Ciudadana, en este caso con 
Morales. Con él las relaciones fueron siempre 
excelentes; a destacar la plantada de arbolado 
en calles y plazas, los domingos, los dos desde 
lo alto de una camioneta directamente 
repartíamos el arbolado que luego los vecinos 
plantaban. Después, aunque estábamos en la 
oposición, las relaciones siguieron siendo 
cordiales. Con Farrés tenía bastantes 
“topazos” pero siempre me respetó y a su 
despacho me llamaba bastantes veces, para 
acordar el voto socialista de sus propuestas, 
que la mayoría fue positivo.

En 1999,”plegamos” los únicos tres que 
quedaban desde el principio, Farrés, Trives y 
yo. Se cerró una etapa, pero no mi actividad 
social.

4. ¿Qué has aprendido de tus visitas a otra 
cultura tan distintas a la nuestra, Asia, África, 
América?

Te enriqueces. Pero ante todo al ver, al 
contacto con ese ambiente y con esas mujeres 
y hombres, dejas atrás muchos tópicos de 
nuestra cultura, siempre creemos que es 
superior y conocer de cerca las dificultades en 
según qué medios  aprendes a no mirarte tanto 
el obligo, ver más allá y saber que el mundo no 
termina en nuestras fronteras. Salir a otras 
tierras, a otras culturas, a otras religiones y a 
otras dificultades te hace más abierto, más 
sensible y más humano.

En mi caso, claro está ello ha sido posible, 
ya que mis desplazamientos tanto en Asia, 
África o América ha sido por libre, sin agencia, 
ya allí te espabilas, buscando pensiones, 
casas familiares y medios de transporte 
locales. De este modo es posible 
económicamente y vivir más las gentes y el 
país. También aprecias más lo que tienes. 
Recuerdo en Mali, que con un cubo de agua 
tenía suficiente para lavarme los dientes, 
ducharme y lavarme la ropa.

5. ¿De qué te gustaría dejar constancia en 
esta entrevista, que no te hayamos 
preguntado?

Estoy satisfecho con la vida que gracias a 
Dios, ya sabes que soy creyente, he vivido. 
Familia y Amigos. Momentos difíciles, la prisión 
en la cárcel Modelo por la huelga de autobuses 
de 1964 (para otros fue peor aquellas 
detenciones)  y la marcha definitiva de mi 
esposa y de una de mis hijas.

Lo mejor tener muchos amigos en toda la 
ciudad y ante todo en la mayoría de entidades 
de Sabadell.

Y como colofón, al ver las respuestas a tus 
preguntas, observo que no resalto cosas 
negativas, seguro que las tengo, pero mis 
conocidos son tan amables que no me las 
dicen.

Simón Saura, tiene 86 años, plena lucidez 
mental y movilidad total y una vitalidad que 
muchos quisiéramos para sí.

M. Calzado

  Hoy recogemos dos hechos de importancia 
trascendental en la  histórica de la  formación 
de Cataluña; la unión del condado de Barcelona 
a la corona de Aragón y El tratado Corbeil 
durante el reinado Jaime l El Conquistador, rey 
de Aragón.

Al morir Alfonso l de Aragón si descendencia 
dejaba el reino a varias Ordenes militar- 
religiosas lo que trajo bastantes controversias 
en la nobleza del reino, lo que se resolvió 
instalado en el trono de Aragón a Ramiro ll El 
Monje, hermano de Alfonso l que colgó los 
hábitos de monje para ponerse al frente del 
reino y, para dar continuidad a la corona casó  
con  Inés de Poitou, de la que tuvieron una hija 

a la que llamarón Petronila. En el reino de 
Aragón no estaba permitido el reinado a la 
mujeres, podían heredad pero no reinar, por tal 
motivo Ramiro ll prometió su hija al conde de 
Barcelona que por aquel tiempo era Ramón 
Berenguer lV llamado El Santo. Petronila tenía 
un año cuando se concertó este matrimonio, el 
conde Ramón Berenguer tenía 23 años más 
que ella por tal motivo hubo que esperar 13 
años para consumar la unión matrimonial, 
aunque como acuerdo del tratado mutuo 
Ramón Berenguer ejercía de príncipe  consorte 
y gobernaba los destinos del reino de Aragón y 

el condado de Barcelona. No sé si a Ramón 
Berenguer el tiempo para la consumación 
matrimonial  se le hacía largo, que en este 
periodo de espera  concertó matrimonio con 
una hija del rey de Navarra, lo que tuvo que 
intervenir Ramiro ll para desbaratar el acuerdo.

A partir de esta unión matrimonial el 
condado de Barcelona queda unido al reino de 
Aragón de una forma poco explicada porque 
Ramón Berenguer era  conde feudatario del rey 
francés. 

Antes de dar por cerrado este capítulo 
conviene dejar constancia de algunas 
aclaraciones que con frecuencia se ignoran. A 
pesar de que hay historiadores que habla de la 
continuidad de la Casa de Barcelona, los textos 
históricos habla de  la Casa de Aragón. Los 
reyes de Aragón cuando firmaban los 
documentos el rango de conde de Barcelona 
siempre iba detrás de nombrar los reinos 
gobernados. No existió nunca “el reino 
Catalano aragonés” o nada parecido, es 
curioso que después de esta unión ningún rey 
aragonés llevara nombre heredado de la Casa 
de Barcelona.

Cuando se habla de la unión de Aragón y  el 
condado de Barcelona parece que ambos 
espacios quedaron unidos territorialmente, no 
es cierto. El Condado de Barcelona ocupaba 
una parte de que hoy se conoce como la 
Cataluña vieja limitada por el rio Llobregat y el 
Cardener aproximadamente, pero  no formaba 
parte del Condado de Barcelona,  el condado de 
Ampurias ni el de Urgel. El reino de Aragón y el 
condado de Barcelona estaban separados 
territorialmente por el condado de Urgel no 
integrado en el de Barcelona y por la Taifa de 
Lérida musulmana en esta época.

El segundo tema; a pesar de que algunos 
historiadores dicen que el condado de 
Barcelona fue independiente de su vasallaje al 
reino franco  desde el conde Borrell ll (año 
947), nos encontramos con el reinado Jaime l 
el Conquistador que firma el tratado de Corbeil  
(año1258), con el rey francés Luis lX. Este 
tratado tiene como precedente que el rey 
francés pide al de Aragón lo que considera suyo 
que son, los condados que formaban la Marca 

Traemos hoy en este número 
unas pinceladas de la vida de 
Simón Judas Saura Conesa, 
persona con una gran trayectoria 
política y social en Sabadell y 
muy ligada a la vida social de 
nuestro barrio. Padre de 7 hijos, 
hoy viudo, incansable viajero por  
los cinco continentes

Simón fue 20 años regidor 
del Ayuntamiento de Sabadell, 
es socio de una buena cantidad 
de entidades locales, entre ella 
de la Agrupación de Vecinos de 
Ca n´Oriac. Es residente desde 
hace más de 50 años del barrio de la 
Concordia.  Es fácil verle en los actos sociales 
de nuestro barrio al cual siempre ha estado 
muy unido. Ha escrito varios libros con temática 
de interés local. Es miembro del PSC, se 
confiesa creyente, fue detenido en los años 60 
por el régimen dictatorial de la época, como 
jefe de personal de la empresa ASEA/CES lo 
despidieron  por su convicción política y social.

1. ¿Qué te lleva a ser miembro de la 
Agrupación de vecinos de Ca n'Oriac?

Por primera vez fui a Ca n'Oriac en 1952. 
Vivía en el Centro, junto a la Gran Vía, entonces 
al final de la Rambla, había un apeadero, pero 
me enteré de la Romería de la Fuensanta y 
aunque no era mi tradición, quise participar por 
ser un acto de la Región de Murcia.

La primera vez que hablé en público fue en 
Ca n'Oriac en un bar de la calle Comedias  con 
motivo de la Semana de la Juventud organizada 
por Acción Católica y se me asignó hacer unas 
charlas, tres en concreto, una en la Escuela 
Industrial, otra fue en Pueblo Nuevo, en el Bar 
Juan y la de Ca n'Oriac.

Al fundarse la Asociación de Vecinos, en el 
año 1965, me hiciese socio, lo que me llevó 
también a escribir en la revista que ésta 
editaba a partir de Junio de 1966.

Mi amistad con algunas de las familias de 
sus fundadores, ante todo con José Bravo, 
Carlos Ortiz Posteriormente participé en la 

fundación del Centro Regional de 
Murcia, como se sabe también en 
el barrio.

2. ¿Por qué te despiden de la 
empresa ASEA/CES en la que 
eras jefe de personal?

Empecé a trabajar en la 
empresa, entonces CES, de A. 
Forrellad y J. Salvador, dos 
ingenieros en el año 1952. 

Forrellad era vecino de un 
primo mío, le habló de mí, joven y 
estudiante, y le dijo que me 

presentara en la Empresa. Registraba boletines 
de trabajo de los obreros del taller, entonces en 
la calle Sol i Padrís.

Al año ya ganaba, por 62'50 horas a la 
semana 189 ptas. de semanada. Allí empecé a 
tener contacto con los obreros del taller y pude 
formar un grupo que nos reuníamos, fuera del 
trabajo, y a veces en el descanso del 
“bocadillo”; de acuerdo con mi militancia en la 
JOC, tratábamos de los problemas del trabajo y 
de la sociedad del momento. Forrellad, que  
tuvo conocimiento de esas actividades, a los 
pocos años me nombró “Secretario Social”. 
Hay que tener presente que los dos directores 
querían seguir las doctrinas de las Encíclicas 
Papales. 

Después la Empresa me fue dando otras 
responsabilidades hasta que llegaron los 
“suecos” (el capital y la Dirección). Mi relación 
con el personal de talleres era buena, y en 
estos años ya con Jurado de Empresa, 
discutíamos el Convenio, con los sindicatos 
que en los años setenta en ASEA/CES (la 
nueva marca de la Empresa) eran ante todo 
USO, Comisiones, y OIC.

Las quejas del personal las trataba 
directamente yo, con una plantilla en el año 
1980 de más de 800 entre obreros y la red 
comercial por toda España.

Con la Democracia hay elecciones 
municipales, en las que voy en las listas 
socialistas y salgo de regidor. La Dirección me 
da un ultimátum. Puedo políticamente pensar lo 

Hispánica, lo que concluye con el tratado de 
Corbeil

Este tratado se escribió para ambas parte 
en latín, de lo que en su inicio se traduce lo 
siguiente:  “Es universalmente conocido que 
existen desavenencias entre el sr. rey de 
Francia y el sr. rey de Aragón, de las 
Mallorcas, y de Valencia, conde de Barcelona 
y Urgel, señor de Montpellier; por lo que el sr. 
rey de Francia dice que los condados de 
Barcelona, Besalú, Urgel, etc. son feudos 
suyos, y el sr. rey de Aragón dice que tiene 
derechos en Carcasona, Tolosa, Narbona 
,etc.”

A través de este tratado el rey francés 
reconoce como parte de reino de Aragón los 
territorios que había formado la antigua Marca 

Hispánica, a cambio de este reconocimiento 
Jaime l renuncia a sus derechos señoriales de: 
Narbona, Carcasona, Rodez, Cascases, 
Bèziers,  Laurac, Leocata, Albi, Arles, Ruhán, 
Foix, Cahors, Mintrues, Fenollada, Salt, 
Perapertusa, Aimillán, Gabaldán, Crodon, 
Solos, Marsella, San Gil, y Aviñon. 

Uno que no es ni historiador ni investigador, 
simplemente aficionado a leer historia, se 
pregunta, ¿cómo se pudo ceder  tanto para que 
fuese reconocido lo que algunos cuentan que   
llevaba 300 años libre del vasallaje francés? 

Hay comentarios de que este “Tratado de 
Corbeil”, en el archivo de la corona de Aragón 
que se conserva en Cataluña,  está oculto y 
nadie quiere habla de él. 

Manuel Calzado
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HISTORIA
Cataluña ll

  Hoy recogemos dos hechos de importancia 
trascendental en la  histórica de la  formación 
de Cataluña; la unión del condado de Barcelona 
a la corona de Aragón y El tratado Corbeil 
durante el reinado Jaime l El Conquistador, rey 
de Aragón.

Al morir Alfonso l de Aragón si descendencia 
dejaba el reino a varias Ordenes militar- 
religiosas lo que trajo bastantes controversias 
en la nobleza del reino, lo que se resolvió 
instalado en el trono de Aragón a Ramiro ll El 
Monje, hermano de Alfonso l que colgó los 
hábitos de monje para ponerse al frente del 
reino y, para dar continuidad a la corona casó  
con  Inés de Poitou, de la que tuvieron una hija 

a la que llamarón Petronila. En el reino de 
Aragón no estaba permitido el reinado a la 
mujeres, podían heredad pero no reinar, por tal 
motivo Ramiro ll prometió su hija al conde de 
Barcelona que por aquel tiempo era Ramón 
Berenguer lV llamado El Santo. Petronila tenía 
un año cuando se concertó este matrimonio, el 
conde Ramón Berenguer tenía 23 años más 
que ella por tal motivo hubo que esperar 13 
años para consumar la unión matrimonial, 
aunque como acuerdo del tratado mutuo 
Ramón Berenguer ejercía de príncipe  consorte 
y gobernaba los destinos del reino de Aragón y 

el condado de Barcelona. No sé si a Ramón 
Berenguer el tiempo para la consumación 
matrimonial  se le hacía largo, que en este 
periodo de espera  concertó matrimonio con 
una hija del rey de Navarra, lo que tuvo que 
intervenir Ramiro ll para desbaratar el acuerdo.

A partir de esta unión matrimonial el 
condado de Barcelona queda unido al reino de 
Aragón de una forma poco explicada porque 
Ramón Berenguer era  conde feudatario del rey 
francés. 

Antes de dar por cerrado este capítulo 
conviene dejar constancia de algunas 
aclaraciones que con frecuencia se ignoran. A 
pesar de que hay historiadores que habla de la 
continuidad de la Casa de Barcelona, los textos 
históricos habla de  la Casa de Aragón. Los 
reyes de Aragón cuando firmaban los 
documentos el rango de conde de Barcelona 
siempre iba detrás de nombrar los reinos 
gobernados. No existió nunca “el reino 
Catalano aragonés” o nada parecido, es 
curioso que después de esta unión ningún rey 
aragonés llevara nombre heredado de la Casa 
de Barcelona.

Cuando se habla de la unión de Aragón y  el 
condado de Barcelona parece que ambos 
espacios quedaron unidos territorialmente, no 
es cierto. El Condado de Barcelona ocupaba 
una parte de que hoy se conoce como la 
Cataluña vieja limitada por el rio Llobregat y el 
Cardener aproximadamente, pero  no formaba 
parte del Condado de Barcelona,  el condado de 
Ampurias ni el de Urgel. El reino de Aragón y el 
condado de Barcelona estaban separados 
territorialmente por el condado de Urgel no 
integrado en el de Barcelona y por la Taifa de 
Lérida musulmana en esta época.

El segundo tema; a pesar de que algunos 
historiadores dicen que el condado de 
Barcelona fue independiente de su vasallaje al 
reino franco  desde el conde Borrell ll (año 
947), nos encontramos con el reinado Jaime l 
el Conquistador que firma el tratado de Corbeil  
(año1258), con el rey francés Luis lX. Este 
tratado tiene como precedente que el rey 
francés pide al de Aragón lo que considera suyo 
que son, los condados que formaban la Marca 

Hispánica, lo que concluye con el tratado de 
Corbeil

Este tratado se escribió para ambas parte 
en latín, de lo que en su inicio se traduce lo 
siguiente:  “Es universalmente conocido que 
existen desavenencias entre el sr. rey de 
Francia y el sr. rey de Aragón, de las 
Mallorcas, y de Valencia, conde de Barcelona 
y Urgel, señor de Montpellier; por lo que el sr. 
rey de Francia dice que los condados de 
Barcelona, Besalú, Urgel, etc. son feudos 
suyos, y el sr. rey de Aragón dice que tiene 
derechos en Carcasona, Tolosa, Narbona 
,etc.”

A través de este tratado el rey francés 
reconoce como parte de reino de Aragón los 
territorios que había formado la antigua Marca 

Hispánica, a cambio de este reconocimiento 
Jaime l renuncia a sus derechos señoriales de: 
Narbona, Carcasona, Rodez, Cascases, 
Bèziers,  Laurac, Leocata, Albi, Arles, Ruhán, 
Foix, Cahors, Mintrues, Fenollada, Salt, 
Perapertusa, Aimillán, Gabaldán, Crodon, 
Solos, Marsella, San Gil, y Aviñon. 

Uno que no es ni historiador ni investigador, 
simplemente aficionado a leer historia, se 
pregunta, ¿cómo se pudo ceder  tanto para que 
fuese reconocido lo que algunos cuentan que   
llevaba 300 años libre del vasallaje francés? 

Hay comentarios de que este “Tratado de 
Corbeil”, en el archivo de la corona de Aragón 
que se conserva en Cataluña,  está oculto y 
nadie quiere habla de él. 

Manuel Calzado

Petronila y Ramón Berenguer IV
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El bullying o assetjament escolar:

  Hoy recogemos dos hechos de importancia 
trascendental en la  histórica de la  formación 
de Cataluña; la unión del condado de Barcelona 
a la corona de Aragón y El tratado Corbeil 
durante el reinado Jaime l El Conquistador, rey 
de Aragón.

Al morir Alfonso l de Aragón si descendencia 
dejaba el reino a varias Ordenes militar- 
religiosas lo que trajo bastantes controversias 
en la nobleza del reino, lo que se resolvió 
instalado en el trono de Aragón a Ramiro ll El 
Monje, hermano de Alfonso l que colgó los 
hábitos de monje para ponerse al frente del 
reino y, para dar continuidad a la corona casó  
con  Inés de Poitou, de la que tuvieron una hija 

a la que llamarón Petronila. En el reino de 
Aragón no estaba permitido el reinado a la 
mujeres, podían heredad pero no reinar, por tal 
motivo Ramiro ll prometió su hija al conde de 
Barcelona que por aquel tiempo era Ramón 
Berenguer lV llamado El Santo. Petronila tenía 
un año cuando se concertó este matrimonio, el 
conde Ramón Berenguer tenía 23 años más 
que ella por tal motivo hubo que esperar 13 
años para consumar la unión matrimonial, 
aunque como acuerdo del tratado mutuo 
Ramón Berenguer ejercía de príncipe  consorte 
y gobernaba los destinos del reino de Aragón y 

el condado de Barcelona. No sé si a Ramón 
Berenguer el tiempo para la consumación 
matrimonial  se le hacía largo, que en este 
periodo de espera  concertó matrimonio con 
una hija del rey de Navarra, lo que tuvo que 
intervenir Ramiro ll para desbaratar el acuerdo.

A partir de esta unión matrimonial el 
condado de Barcelona queda unido al reino de 
Aragón de una forma poco explicada porque 
Ramón Berenguer era  conde feudatario del rey 
francés. 

Antes de dar por cerrado este capítulo 
conviene dejar constancia de algunas 
aclaraciones que con frecuencia se ignoran. A 
pesar de que hay historiadores que habla de la 
continuidad de la Casa de Barcelona, los textos 
históricos habla de  la Casa de Aragón. Los 
reyes de Aragón cuando firmaban los 
documentos el rango de conde de Barcelona 
siempre iba detrás de nombrar los reinos 
gobernados. No existió nunca “el reino 
Catalano aragonés” o nada parecido, es 
curioso que después de esta unión ningún rey 
aragonés llevara nombre heredado de la Casa 
de Barcelona.

Cuando se habla de la unión de Aragón y  el 
condado de Barcelona parece que ambos 
espacios quedaron unidos territorialmente, no 
es cierto. El Condado de Barcelona ocupaba 
una parte de que hoy se conoce como la 
Cataluña vieja limitada por el rio Llobregat y el 
Cardener aproximadamente, pero  no formaba 
parte del Condado de Barcelona,  el condado de 
Ampurias ni el de Urgel. El reino de Aragón y el 
condado de Barcelona estaban separados 
territorialmente por el condado de Urgel no 
integrado en el de Barcelona y por la Taifa de 
Lérida musulmana en esta época.

El segundo tema; a pesar de que algunos 
historiadores dicen que el condado de 
Barcelona fue independiente de su vasallaje al 
reino franco  desde el conde Borrell ll (año 
947), nos encontramos con el reinado Jaime l 
el Conquistador que firma el tratado de Corbeil  
(año1258), con el rey francés Luis lX. Este 
tratado tiene como precedente que el rey 
francés pide al de Aragón lo que considera suyo 
que son, los condados que formaban la Marca 

És el maltracte 
físic i/o psicològic 
fet expressament i 
continuat que rep un 
nen o nena, per part  
d´altres : amb 
crueltat i amb 
l´interès de 
espantar a una 
víctima.

Aquests assetjaments es donen, 
normalment, per obtenir uns resultats 
favorables pels assetjadors, o simplement 
satisfer la necessitat d´agredir i destruir que 
tenen aquests personatges.

Característiques  del assetjament escolar 
(bullying):

Es solen donar conductes de diversa 
naturalesa: burles, amenaces, agressions 
físiques, aïllament sistemàtic, etc.

Te tendència a crear problemes que es 
repeteixen sistemàticament i durant un cert 
temps.

Ho solen provocar un/ una alumne recolzat 
per un grup, contra una víctima indefensa.

Es mantenen degut a la ignorància o 
passivitat de les persones que envolten els 
assetjadors i les víctimes, sense intervenir 
directament.

La víctima desenvolupa por i rebuig al 
context on pateix la violència, perdent 
confiança en si mateix i en els demés, 
provocant una disminució del rendiment 
escolar.

Disminueix la capacitat de comprensió 
moral i d’empatia del assetjador.

En les persones que observen 
l´assetjament es produeix una apatia, falta de 
sensibilitat i indiferència.

Reducció de la qualitat de vida.
L´assetjament físic : empentes, cops de 

peu, agressions amb objectes. Es dona més 
sovint a primaria i a secundaria.

L´assetjament verbal: insults i mots, 
menyspreus en públic. És el més habitual.

L´assetjament psicològic: minvant 
l´autoestima del individuu i fomentant la 
sensació de por.

L´assetjament social: intenció d’aïllar el 
jove o la jove del reste del grup.

Menció especial, que jo recordi, va ser un 
cas que va haver-hi al nord, a Bilbao: un noi de 
tretze anys es va treure la vida, perquè no 
aguantava més la situació d’assetjament que 
estava patint.

En aquí, a les escoles, no se senten molts 
casos greus, però s´hauria de estar informats 
de totes les escoles i mirar  d’implicar als 
propis mestres, si hi hagués constància què 
passes quelcom.

Els pares també ho podrien arribar a saber a 
través dels seus fills i anar-ho a denunciar, 
encara que no passés al nostre propi fill o filla.

Personalment m´hi vaig trobar en un cas i 
vaig anar directament a parlar amb el director 
de l´escola on estava passant.

Dolors Codina

Hispánica, lo que concluye con el tratado de 
Corbeil

Este tratado se escribió para ambas parte 
en latín, de lo que en su inicio se traduce lo 
siguiente:  “Es universalmente conocido que 
existen desavenencias entre el sr. rey de 
Francia y el sr. rey de Aragón, de las 
Mallorcas, y de Valencia, conde de Barcelona 
y Urgel, señor de Montpellier; por lo que el sr. 
rey de Francia dice que los condados de 
Barcelona, Besalú, Urgel, etc. son feudos 
suyos, y el sr. rey de Aragón dice que tiene 
derechos en Carcasona, Tolosa, Narbona 
,etc.”

A través de este tratado el rey francés 
reconoce como parte de reino de Aragón los 
territorios que había formado la antigua Marca 

Hispánica, a cambio de este reconocimiento 
Jaime l renuncia a sus derechos señoriales de: 
Narbona, Carcasona, Rodez, Cascases, 
Bèziers,  Laurac, Leocata, Albi, Arles, Ruhán, 
Foix, Cahors, Mintrues, Fenollada, Salt, 
Perapertusa, Aimillán, Gabaldán, Crodon, 
Solos, Marsella, San Gil, y Aviñon. 

Uno que no es ni historiador ni investigador, 
simplemente aficionado a leer historia, se 
pregunta, ¿cómo se pudo ceder  tanto para que 
fuese reconocido lo que algunos cuentan que   
llevaba 300 años libre del vasallaje francés? 

Hay comentarios de que este “Tratado de 
Corbeil”, en el archivo de la corona de Aragón 
que se conserva en Cataluña,  está oculto y 
nadie quiere habla de él. 

Manuel Calzado
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  Hoy recogemos dos hechos de importancia 
trascendental en la  histórica de la  formación 
de Cataluña; la unión del condado de Barcelona 
a la corona de Aragón y El tratado Corbeil 
durante el reinado Jaime l El Conquistador, rey 
de Aragón.

Al morir Alfonso l de Aragón si descendencia 
dejaba el reino a varias Ordenes militar- 
religiosas lo que trajo bastantes controversias 
en la nobleza del reino, lo que se resolvió 
instalado en el trono de Aragón a Ramiro ll El 
Monje, hermano de Alfonso l que colgó los 
hábitos de monje para ponerse al frente del 
reino y, para dar continuidad a la corona casó  
con  Inés de Poitou, de la que tuvieron una hija 

a la que llamarón Petronila. En el reino de 
Aragón no estaba permitido el reinado a la 
mujeres, podían heredad pero no reinar, por tal 
motivo Ramiro ll prometió su hija al conde de 
Barcelona que por aquel tiempo era Ramón 
Berenguer lV llamado El Santo. Petronila tenía 
un año cuando se concertó este matrimonio, el 
conde Ramón Berenguer tenía 23 años más 
que ella por tal motivo hubo que esperar 13 
años para consumar la unión matrimonial, 
aunque como acuerdo del tratado mutuo 
Ramón Berenguer ejercía de príncipe  consorte 
y gobernaba los destinos del reino de Aragón y 

el condado de Barcelona. No sé si a Ramón 
Berenguer el tiempo para la consumación 
matrimonial  se le hacía largo, que en este 
periodo de espera  concertó matrimonio con 
una hija del rey de Navarra, lo que tuvo que 
intervenir Ramiro ll para desbaratar el acuerdo.

A partir de esta unión matrimonial el 
condado de Barcelona queda unido al reino de 
Aragón de una forma poco explicada porque 
Ramón Berenguer era  conde feudatario del rey 
francés. 

Antes de dar por cerrado este capítulo 
conviene dejar constancia de algunas 
aclaraciones que con frecuencia se ignoran. A 
pesar de que hay historiadores que habla de la 
continuidad de la Casa de Barcelona, los textos 
históricos habla de  la Casa de Aragón. Los 
reyes de Aragón cuando firmaban los 
documentos el rango de conde de Barcelona 
siempre iba detrás de nombrar los reinos 
gobernados. No existió nunca “el reino 
Catalano aragonés” o nada parecido, es 
curioso que después de esta unión ningún rey 
aragonés llevara nombre heredado de la Casa 
de Barcelona.

Cuando se habla de la unión de Aragón y  el 
condado de Barcelona parece que ambos 
espacios quedaron unidos territorialmente, no 
es cierto. El Condado de Barcelona ocupaba 
una parte de que hoy se conoce como la 
Cataluña vieja limitada por el rio Llobregat y el 
Cardener aproximadamente, pero  no formaba 
parte del Condado de Barcelona,  el condado de 
Ampurias ni el de Urgel. El reino de Aragón y el 
condado de Barcelona estaban separados 
territorialmente por el condado de Urgel no 
integrado en el de Barcelona y por la Taifa de 
Lérida musulmana en esta época.

El segundo tema; a pesar de que algunos 
historiadores dicen que el condado de 
Barcelona fue independiente de su vasallaje al 
reino franco  desde el conde Borrell ll (año 
947), nos encontramos con el reinado Jaime l 
el Conquistador que firma el tratado de Corbeil  
(año1258), con el rey francés Luis lX. Este 
tratado tiene como precedente que el rey 
francés pide al de Aragón lo que considera suyo 
que son, los condados que formaban la Marca 

Un Sabadell más limpio y cívico es posible
Para hacer viable la convivencia, las 

sociedades necesitan de convenciones, 
acuerdos que marcan cómo debemos 
comportarnos y que sirven para valorar si 
nuestra conducta se ajusta o no al modelo 
determinado. La mayoría de la ciudadanía 
respeta esas normas, pero existen una minoría 
que no.

A quien no respeta las normas se le califica 
de incivilizado/a, gente con problemas para 
convivir necesitados de que se les recuerde 
que su actitud tiene consecuencias, que vivir 
en una sociedad democrática conlleva 
derechos y obligaciones. Sobre qué entender 
por “persona civilizada” habrá que estar al 
contexto que se trate y sobre la respuesta al 
por qué existen y cómo reconducir ese tipo de 
comportamientos, hay estudios y expertos/as 
que se ocupan de ello, aquí de lo que se trata 
es de denunciar algunos de los hechos 
incívicos e instar a quien corresponda para que 
actúe.

Como toda nuestra vida social está 
regulada, los actos incívicos/delictivos se 
pueden producir en múltiples ámbitos, desde 
quienes meten mano en las arcas públicas 
(corruptelas, bancos, recortes, fraude 
fiscal,…-), hasta los de tipo más local como 
quema de contenedores, coches mal 
aparcados, botellones, fiestas hasta altas 
horas, heces de perros, destrozo de mobiliario 
y parques públicos, etc..

Aquí se toma un ejemplo más cercano: la 
limpieza del municipio que suele ser uno de los 
temas recurrentes para valorar la gestión de un 
Equipo de Gobierno. La percepción de la 
ciudadanía respecto a si la ciudad está o no 
limpia, es la prueba del algodón y si nos 
atenemos a la opinión generalizada de los 
barrios, puede decirse que Sabadell está sucio 
y descuidado. Negar o banalizar la evidencia, 
solo impide realizar un diagnóstico sobre la 
situación y buscar remedios.

 Para abordar este complejo tema, debe 
recordarse que el cuidado/limpieza de un 
municipio depende de todos/as, desde el 
ciudadano de a pie hasta el alcalde, aunque los 
grados de responsabilidad son distintos en 
función del rol que desempeña cada uno en 
orden a hacer cumplir las normas, en este 
caso, es el ayuntamiento el encargado de 
hacerlas cumplir (directamente o instando a las 
autoridades competente a que actúen).

Que diariamente aparezcan basura y 

muebles viejos tirados por doquier, es culpa 
directa de los/as incívicos/as, algo que 
además pasa factura a las arcas públicas. Y a 
otro nivel, que las calles y la ciudad en general 
estén sucias, hace que todas las miradas se 
dirijan a la Administración y la empresa 
concesionaria de la limpieza. Ambas 
situaciones son partes de un todo que deben 
ser abordadas con planificación y no con meras 
actuaciones reactivas.

Hispánica, lo que concluye con el tratado de 
Corbeil

Este tratado se escribió para ambas parte 
en latín, de lo que en su inicio se traduce lo 
siguiente:  “Es universalmente conocido que 
existen desavenencias entre el sr. rey de 
Francia y el sr. rey de Aragón, de las 
Mallorcas, y de Valencia, conde de Barcelona 
y Urgel, señor de Montpellier; por lo que el sr. 
rey de Francia dice que los condados de 
Barcelona, Besalú, Urgel, etc. son feudos 
suyos, y el sr. rey de Aragón dice que tiene 
derechos en Carcasona, Tolosa, Narbona 
,etc.”

A través de este tratado el rey francés 
reconoce como parte de reino de Aragón los 
territorios que había formado la antigua Marca 

Hispánica, a cambio de este reconocimiento 
Jaime l renuncia a sus derechos señoriales de: 
Narbona, Carcasona, Rodez, Cascases, 
Bèziers,  Laurac, Leocata, Albi, Arles, Ruhán, 
Foix, Cahors, Mintrues, Fenollada, Salt, 
Perapertusa, Aimillán, Gabaldán, Crodon, 
Solos, Marsella, San Gil, y Aviñon. 

Uno que no es ni historiador ni investigador, 
simplemente aficionado a leer historia, se 
pregunta, ¿cómo se pudo ceder  tanto para que 
fuese reconocido lo que algunos cuentan que   
llevaba 300 años libre del vasallaje francés? 

Hay comentarios de que este “Tratado de 
Corbeil”, en el archivo de la corona de Aragón 
que se conserva en Cataluña,  está oculto y 
nadie quiere habla de él. 

Manuel Calzado

En el primer caso, para hacer efectivo el 
lema “incivismo: tolerancia cero”, el 
Ayuntamiento debe dejarse de tibiezas y utilizar 
todos los recursos (multas y/o medidas 
ejemplares, etc.) para lo cual, la policía de 
barrio es clave (una reivindicación de las 
asociaciones vecinales desde hace años que 
sigue aparcada). Su presencia posibilita el 
detectar a los/as incívicos/as y los puntos 
conflictivos en los barrios y aplicar las medidas 
correctivas. Respecto al mantenimiento de la 
ciudad, además de las necesarias campañas 
ciudadanas (es evidente que existe un 
problema cultural de fondo), es preciso que 
Ayuntamiento y agentes económicos y sociales 
analicen las causas y busquen soluciones 
(optimización de los recursos existentes; 
ampliación de la plantilla de limpieza, 
externalización o no del servicio, etc.), teniendo 
presente que, en última instancia, es el 
ayuntamiento quien debe adoptar las medidas 

para logar una ciudad mejor.
Por último recordar que, en general, los 

individuos en un entorno urbano degradado 
tienden a comportarse de forma más incívica o 
incluso delictiva que en un entorno tratado con 
cuidado, o dicho de otra forma: para favorecer 
conductas socialmente ordenadas deben 
cuidarse los entornos urbanos y públicos. El 
incivismo debe ser combatido sin paliativos 
mediante campañas ciudadanas de 
sensibilización intensivas y con medidas que no 
dejen impunes tales comportamientos y el 
adecentamiento general de la ciudad, requiere 
adoptar decisiones. En definitiva, el 
Ayuntamiento no puede mostrarse impotente, 
sino que debe ponerse las pilas y actuar sin 
dilación y sin medias tintas en la limpieza y en 
el resto de comportamientos incívicos dentro 
de su ámbito competencial.

Manuel Navas President de la FAVSabadell
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  Hoy recogemos dos hechos de importancia 
trascendental en la  histórica de la  formación 
de Cataluña; la unión del condado de Barcelona 
a la corona de Aragón y El tratado Corbeil 
durante el reinado Jaime l El Conquistador, rey 
de Aragón.

Al morir Alfonso l de Aragón si descendencia 
dejaba el reino a varias Ordenes militar- 
religiosas lo que trajo bastantes controversias 
en la nobleza del reino, lo que se resolvió 
instalado en el trono de Aragón a Ramiro ll El 
Monje, hermano de Alfonso l que colgó los 
hábitos de monje para ponerse al frente del 
reino y, para dar continuidad a la corona casó  
con  Inés de Poitou, de la que tuvieron una hija 

a la que llamarón Petronila. En el reino de 
Aragón no estaba permitido el reinado a la 
mujeres, podían heredad pero no reinar, por tal 
motivo Ramiro ll prometió su hija al conde de 
Barcelona que por aquel tiempo era Ramón 
Berenguer lV llamado El Santo. Petronila tenía 
un año cuando se concertó este matrimonio, el 
conde Ramón Berenguer tenía 23 años más 
que ella por tal motivo hubo que esperar 13 
años para consumar la unión matrimonial, 
aunque como acuerdo del tratado mutuo 
Ramón Berenguer ejercía de príncipe  consorte 
y gobernaba los destinos del reino de Aragón y 

el condado de Barcelona. No sé si a Ramón 
Berenguer el tiempo para la consumación 
matrimonial  se le hacía largo, que en este 
periodo de espera  concertó matrimonio con 
una hija del rey de Navarra, lo que tuvo que 
intervenir Ramiro ll para desbaratar el acuerdo.

A partir de esta unión matrimonial el 
condado de Barcelona queda unido al reino de 
Aragón de una forma poco explicada porque 
Ramón Berenguer era  conde feudatario del rey 
francés. 

Antes de dar por cerrado este capítulo 
conviene dejar constancia de algunas 
aclaraciones que con frecuencia se ignoran. A 
pesar de que hay historiadores que habla de la 
continuidad de la Casa de Barcelona, los textos 
históricos habla de  la Casa de Aragón. Los 
reyes de Aragón cuando firmaban los 
documentos el rango de conde de Barcelona 
siempre iba detrás de nombrar los reinos 
gobernados. No existió nunca “el reino 
Catalano aragonés” o nada parecido, es 
curioso que después de esta unión ningún rey 
aragonés llevara nombre heredado de la Casa 
de Barcelona.

Cuando se habla de la unión de Aragón y  el 
condado de Barcelona parece que ambos 
espacios quedaron unidos territorialmente, no 
es cierto. El Condado de Barcelona ocupaba 
una parte de que hoy se conoce como la 
Cataluña vieja limitada por el rio Llobregat y el 
Cardener aproximadamente, pero  no formaba 
parte del Condado de Barcelona,  el condado de 
Ampurias ni el de Urgel. El reino de Aragón y el 
condado de Barcelona estaban separados 
territorialmente por el condado de Urgel no 
integrado en el de Barcelona y por la Taifa de 
Lérida musulmana en esta época.

El segundo tema; a pesar de que algunos 
historiadores dicen que el condado de 
Barcelona fue independiente de su vasallaje al 
reino franco  desde el conde Borrell ll (año 
947), nos encontramos con el reinado Jaime l 
el Conquistador que firma el tratado de Corbeil  
(año1258), con el rey francés Luis lX. Este 
tratado tiene como precedente que el rey 
francés pide al de Aragón lo que considera suyo 
que son, los condados que formaban la Marca 

Hoja de ruta del movimiento vecinal para el curso 2018-19

Para hacer viable la convivencia, las 
sociedades necesitan de convenciones, 
acuerdos que marcan cómo debemos 
comportarnos y que sirven para valorar si 
nuestra conducta se ajusta o no al modelo 
determinado. La mayoría de la ciudadanía 
respeta esas normas, pero existen una minoría 
que no.

A quien no respeta las normas se le califica 
de incivilizado/a, gente con problemas para 
convivir necesitados de que se les recuerde 
que su actitud tiene consecuencias, que vivir 
en una sociedad democrática conlleva 
derechos y obligaciones. Sobre qué entender 
por “persona civilizada” habrá que estar al 
contexto que se trate y sobre la respuesta al 
por qué existen y cómo reconducir ese tipo de 
comportamientos, hay estudios y expertos/as 
que se ocupan de ello, aquí de lo que se trata 
es de denunciar algunos de los hechos 
incívicos e instar a quien corresponda para que 
actúe.

Como toda nuestra vida social está 
regulada, los actos incívicos/delictivos se 
pueden producir en múltiples ámbitos, desde 
quienes meten mano en las arcas públicas 
(corruptelas, bancos, recortes, fraude 
fiscal,…-), hasta los de tipo más local como 
quema de contenedores, coches mal 
aparcados, botellones, fiestas hasta altas 
horas, heces de perros, destrozo de mobiliario 
y parques públicos, etc..

Aquí se toma un ejemplo más cercano: la 
limpieza del municipio que suele ser uno de los 
temas recurrentes para valorar la gestión de un 
Equipo de Gobierno. La percepción de la 
ciudadanía respecto a si la ciudad está o no 
limpia, es la prueba del algodón y si nos 
atenemos a la opinión generalizada de los 
barrios, puede decirse que Sabadell está sucio 
y descuidado. Negar o banalizar la evidencia, 
solo impide realizar un diagnóstico sobre la 
situación y buscar remedios.

 Para abordar este complejo tema, debe 
recordarse que el cuidado/limpieza de un 
municipio depende de todos/as, desde el 
ciudadano de a pie hasta el alcalde, aunque los 
grados de responsabilidad son distintos en 
función del rol que desempeña cada uno en 
orden a hacer cumplir las normas, en este 
caso, es el ayuntamiento el encargado de 
hacerlas cumplir (directamente o instando a las 
autoridades competente a que actúen).

Que diariamente aparezcan basura y 

muebles viejos tirados por doquier, es culpa 
directa de los/as incívicos/as, algo que 
además pasa factura a las arcas públicas. Y a 
otro nivel, que las calles y la ciudad en general 
estén sucias, hace que todas las miradas se 
dirijan a la Administración y la empresa 
concesionaria de la limpieza. Ambas 
situaciones son partes de un todo que deben 
ser abordadas con planificación y no con meras 
actuaciones reactivas.

Hispánica, lo que concluye con el tratado de 
Corbeil

Este tratado se escribió para ambas parte 
en latín, de lo que en su inicio se traduce lo 
siguiente:  “Es universalmente conocido que 
existen desavenencias entre el sr. rey de 
Francia y el sr. rey de Aragón, de las 
Mallorcas, y de Valencia, conde de Barcelona 
y Urgel, señor de Montpellier; por lo que el sr. 
rey de Francia dice que los condados de 
Barcelona, Besalú, Urgel, etc. son feudos 
suyos, y el sr. rey de Aragón dice que tiene 
derechos en Carcasona, Tolosa, Narbona 
,etc.”

A través de este tratado el rey francés 
reconoce como parte de reino de Aragón los 
territorios que había formado la antigua Marca 

Hispánica, a cambio de este reconocimiento 
Jaime l renuncia a sus derechos señoriales de: 
Narbona, Carcasona, Rodez, Cascases, 
Bèziers,  Laurac, Leocata, Albi, Arles, Ruhán, 
Foix, Cahors, Mintrues, Fenollada, Salt, 
Perapertusa, Aimillán, Gabaldán, Crodon, 
Solos, Marsella, San Gil, y Aviñon. 

Uno que no es ni historiador ni investigador, 
simplemente aficionado a leer historia, se 
pregunta, ¿cómo se pudo ceder  tanto para que 
fuese reconocido lo que algunos cuentan que   
llevaba 300 años libre del vasallaje francés? 

Hay comentarios de que este “Tratado de 
Corbeil”, en el archivo de la corona de Aragón 
que se conserva en Cataluña,  está oculto y 
nadie quiere habla de él. 

Manuel Calzado

En el primer caso, para hacer efectivo el 
lema “incivismo: tolerancia cero”, el 
Ayuntamiento debe dejarse de tibiezas y utilizar 
todos los recursos (multas y/o medidas 
ejemplares, etc.) para lo cual, la policía de 
barrio es clave (una reivindicación de las 
asociaciones vecinales desde hace años que 
sigue aparcada). Su presencia posibilita el 
detectar a los/as incívicos/as y los puntos 
conflictivos en los barrios y aplicar las medidas 
correctivas. Respecto al mantenimiento de la 
ciudad, además de las necesarias campañas 
ciudadanas (es evidente que existe un 
problema cultural de fondo), es preciso que 
Ayuntamiento y agentes económicos y sociales 
analicen las causas y busquen soluciones 
(optimización de los recursos existentes; 
ampliación de la plantilla de limpieza, 
externalización o no del servicio, etc.), teniendo 
presente que, en última instancia, es el 
ayuntamiento quien debe adoptar las medidas 

para logar una ciudad mejor.
Por último recordar que, en general, los 

individuos en un entorno urbano degradado 
tienden a comportarse de forma más incívica o 
incluso delictiva que en un entorno tratado con 
cuidado, o dicho de otra forma: para favorecer 
conductas socialmente ordenadas deben 
cuidarse los entornos urbanos y públicos. El 
incivismo debe ser combatido sin paliativos 
mediante campañas ciudadanas de 
sensibilización intensivas y con medidas que no 
dejen impunes tales comportamientos y el 
adecentamiento general de la ciudad, requiere 
adoptar decisiones. En definitiva, el 
Ayuntamiento no puede mostrarse impotente, 
sino que debe ponerse las pilas y actuar sin 
dilación y sin medias tintas en la limpieza y en 
el resto de comportamientos incívicos dentro 
de su ámbito competencial.

Manuel Navas President de la FAVSabadell

Un nuevo curso lleno de actividades, 
reivindicaciones y propuestas se abre para el 
movimiento vecinal. Un curso marcado una vez 
más por la actividad constante y diaria de cada 
asociación en sus barrios, en las tareas y 
servicios que está prestando al servicio de sus 
vecinos/as y que a nivel global viene marcado 
por la conmemoración del 50 aniversario del 
movimiento vecinal de Sabadell.

Entre las reivindicaciones ciudadanas 
destacan la lucha por una sanidad pública de 
calidad, con recursos suficientes tanto la 
sanidad hospitalaria como la asistencia 
primaria; la de las residencias públicas 
inexistentes en la ciudad; las soluciones 
favorables para los/vecinos/as de Torreguitart 
y Els Merinals; los equipamientos de Can Llong 
(CAP, Instituto, etc.); infraestructuras como el 
Parc del Nord; seguir exigiendo una 
participación ciudadana real; la concreción de 
los necesarios Planes Integrales de 
Barrios/Distritos que concluyan con 

calendarios de actuaciones para abordar las 
deficiencias existentes, etc.

Para conmemorar el 50 aniversario del 
movimiento vecinal se realizarán un importante 
esfuerzo para difundir entre la ciudadanía 
(barrios, institutos, escuelas, etc.) la enorme 
aportación que las asociaciones vecinales 
durante toda su historia ha trabajado. Una 
historia ligada estrechamente con la historia de 
Sabadell y unas aportaciones sin las cuales, el 
Sabadell actual y los barrios, serian muy 
distintos. Para ello, la exposición itinerante por 
los distritos y las charlas por barrios y centros 
docentes, la distribución masiva de un comic 
por toda la ciudad, ciclos de cine-fórum y 
talleres de reflexión, actividades que tienen 
como uno de los objetivos, el dar a conocer 
entre los/as jóvenes por lo que buena parte de 
sus abuelos y padres han luchado.

Loli Cebrerio. Junta de la AV de Ca n’Oriac
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  Hoy recogemos dos hechos de importancia 
trascendental en la  histórica de la  formación 
de Cataluña; la unión del condado de Barcelona 
a la corona de Aragón y El tratado Corbeil 
durante el reinado Jaime l El Conquistador, rey 
de Aragón.

Al morir Alfonso l de Aragón si descendencia 
dejaba el reino a varias Ordenes militar- 
religiosas lo que trajo bastantes controversias 
en la nobleza del reino, lo que se resolvió 
instalado en el trono de Aragón a Ramiro ll El 
Monje, hermano de Alfonso l que colgó los 
hábitos de monje para ponerse al frente del 
reino y, para dar continuidad a la corona casó  
con  Inés de Poitou, de la que tuvieron una hija 

a la que llamarón Petronila. En el reino de 
Aragón no estaba permitido el reinado a la 
mujeres, podían heredad pero no reinar, por tal 
motivo Ramiro ll prometió su hija al conde de 
Barcelona que por aquel tiempo era Ramón 
Berenguer lV llamado El Santo. Petronila tenía 
un año cuando se concertó este matrimonio, el 
conde Ramón Berenguer tenía 23 años más 
que ella por tal motivo hubo que esperar 13 
años para consumar la unión matrimonial, 
aunque como acuerdo del tratado mutuo 
Ramón Berenguer ejercía de príncipe  consorte 
y gobernaba los destinos del reino de Aragón y 

el condado de Barcelona. No sé si a Ramón 
Berenguer el tiempo para la consumación 
matrimonial  se le hacía largo, que en este 
periodo de espera  concertó matrimonio con 
una hija del rey de Navarra, lo que tuvo que 
intervenir Ramiro ll para desbaratar el acuerdo.

A partir de esta unión matrimonial el 
condado de Barcelona queda unido al reino de 
Aragón de una forma poco explicada porque 
Ramón Berenguer era  conde feudatario del rey 
francés. 

Antes de dar por cerrado este capítulo 
conviene dejar constancia de algunas 
aclaraciones que con frecuencia se ignoran. A 
pesar de que hay historiadores que habla de la 
continuidad de la Casa de Barcelona, los textos 
históricos habla de  la Casa de Aragón. Los 
reyes de Aragón cuando firmaban los 
documentos el rango de conde de Barcelona 
siempre iba detrás de nombrar los reinos 
gobernados. No existió nunca “el reino 
Catalano aragonés” o nada parecido, es 
curioso que después de esta unión ningún rey 
aragonés llevara nombre heredado de la Casa 
de Barcelona.

Cuando se habla de la unión de Aragón y  el 
condado de Barcelona parece que ambos 
espacios quedaron unidos territorialmente, no 
es cierto. El Condado de Barcelona ocupaba 
una parte de que hoy se conoce como la 
Cataluña vieja limitada por el rio Llobregat y el 
Cardener aproximadamente, pero  no formaba 
parte del Condado de Barcelona,  el condado de 
Ampurias ni el de Urgel. El reino de Aragón y el 
condado de Barcelona estaban separados 
territorialmente por el condado de Urgel no 
integrado en el de Barcelona y por la Taifa de 
Lérida musulmana en esta época.

El segundo tema; a pesar de que algunos 
historiadores dicen que el condado de 
Barcelona fue independiente de su vasallaje al 
reino franco  desde el conde Borrell ll (año 
947), nos encontramos con el reinado Jaime l 
el Conquistador que firma el tratado de Corbeil  
(año1258), con el rey francés Luis lX. Este 
tratado tiene como precedente que el rey 
francés pide al de Aragón lo que considera suyo 
que son, los condados que formaban la Marca 

A primers del mes de març vaig ser 
ingressat al mòdul d’Urgències de l’hospital 
Taulí de la nostra ciutat. La causa va ser el 
patiment d’un “Ictus cerebral” que em va 
afectar el cerebel i per tant el centre de 
l’equilibri del meu cos. 

Han hagut de passar sis mesos d’ençà dels 
fets perquè jo hagi recuperat la  capacitat 
cognitiva suficient per poder  explicar a grans 
trets l’experiència viscuda a l’esmentat 
hospital fins que feliçment vaig sortir del 
marasme al que em va portar la malaltia.  

D’entrada, quan la meva esposa va cridar al 
“112”, aquests es van fer present al meu 
domicili amb immediatesa i, amb bon criteri em 
van atendre i em van traslladar amb 
l’ambulància a Urgències del Taulí. Allà em va 
rebre el metge de guàrdia i desprès d’una 
primera exploració vaig haver de romandre a la 
sala fins que fora possible de fer-me un TAC 
amb el qual em confirmessin la malaltia. Allà 
vaig estar assegut en una cadira unes set 
hores, fins que l’ictus cerebral va començar a 
manifestar-se de forma clara i, aleshores tot un 
equip de professionals es van ocupar de mi, 
demostrant una gran professionalitat i una 
humanitat que fins a aquest moment no me 
n’havia  adonat. Una estona més tard, 
m’ingressaven  al mòdul d’urgències amb un 
dictamen correcte de la malaltia i el seu 
tractament.

Vaig passar en aquest mòdul hospitalari 
dues nits i tres dies, en les quals vaig poder 
comprovar en pròpia persona l’interès i el bon 
fer del personal que ens atenia: des de les 
persones encarregades de la neteja, auxiliars, 
infermeres, fins  els neuròlegs que en aquests 
tres dies em van atendre.  Les meves 
sensacions van ser molt contradictòries, ja que 
si bé és veritat que estava molt ben atès, la 
incomoditat del bòxer en el que em trobava em 
va fer l’estada llarga i amb moments, molt 
desagradable. Pensava, en els moments de 
més decaïment, com era possible que les 
nostres autoritats sanitàries tinguessin tan 
descuidat un servei que és la porta d’entrada 
de la majoria dels malalts que accedeixen al 
servei hospitalari. Vull posar de manifest, que 

és en aquest moments quan una persona 
agraeix els serveis dels professionals que 
l’atenen i per contra, maleeix a totes aquelles 
persones que han fet deixadesa de les seves 
responsabilitats i sotmeten als malalts a la 
penúria que suposa passar-se dies en unes 
instal·lacions incòmodes en el millor dels 
casos, o als passadissos, en el pitjor.

Una vegada vaig passar a planta, l’atenció 
dels professionals de la sanitat va continuar 
essent  excel·lent, però ara a més, les 
instal·lacions eren les que corresponen a la 
dignitat que mereixem els usuaris de la sanitat 
pública.

No vull acabar el meu relat sense fer 
esment del personal que em va atendre durant 
tres mesos que va durar la meva rehabilitació. 
Durant aquests temps, vaig poder comprovar la 
feina ben feta i l’amor que hi posaven la 
infermera responsable de l’hospital de dia de la 
residencia Albada, les fisioterapeutes, les 
terapeutes ocupacionals, la logopeda  i els/les 
estudiants que hi feien pràctiques. Totes elles i 
ells van ser capaços de  crear un ambient de 
cordialitat i bon tracte que propiciava la 
rehabilitació del malalt, alhora que es creava un 
bon clima de convivència entre tots nosaltres.

Vull aprofitat l’ocasió que em brinda la 
revista de Ca n’Oriac  per deixar constància de 
la qualitat professional i humana del personal 
que treballa a la sanitat pública de la nostra 
ciutat.

José Carbonell López                                                          
Setembre de  2018

AGRAÏMENT AL PERSONAL DE LA CLÍNICA TAULÍ I
DE L’HOSPITAL DE DIA DE LA RESIDÈNCIA ALBADA

Hispánica, lo que concluye con el tratado de 
Corbeil

Este tratado se escribió para ambas parte 
en latín, de lo que en su inicio se traduce lo 
siguiente:  “Es universalmente conocido que 
existen desavenencias entre el sr. rey de 
Francia y el sr. rey de Aragón, de las 
Mallorcas, y de Valencia, conde de Barcelona 
y Urgel, señor de Montpellier; por lo que el sr. 
rey de Francia dice que los condados de 
Barcelona, Besalú, Urgel, etc. son feudos 
suyos, y el sr. rey de Aragón dice que tiene 
derechos en Carcasona, Tolosa, Narbona 
,etc.”

A través de este tratado el rey francés 
reconoce como parte de reino de Aragón los 
territorios que había formado la antigua Marca 

Hispánica, a cambio de este reconocimiento 
Jaime l renuncia a sus derechos señoriales de: 
Narbona, Carcasona, Rodez, Cascases, 
Bèziers,  Laurac, Leocata, Albi, Arles, Ruhán, 
Foix, Cahors, Mintrues, Fenollada, Salt, 
Perapertusa, Aimillán, Gabaldán, Crodon, 
Solos, Marsella, San Gil, y Aviñon. 

Uno que no es ni historiador ni investigador, 
simplemente aficionado a leer historia, se 
pregunta, ¿cómo se pudo ceder  tanto para que 
fuese reconocido lo que algunos cuentan que   
llevaba 300 años libre del vasallaje francés? 

Hay comentarios de que este “Tratado de 
Corbeil”, en el archivo de la corona de Aragón 
que se conserva en Cataluña,  está oculto y 
nadie quiere habla de él. 

Manuel Calzado
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  Hoy recogemos dos hechos de importancia 
trascendental en la  histórica de la  formación 
de Cataluña; la unión del condado de Barcelona 
a la corona de Aragón y El tratado Corbeil 
durante el reinado Jaime l El Conquistador, rey 
de Aragón.

Al morir Alfonso l de Aragón si descendencia 
dejaba el reino a varias Ordenes militar- 
religiosas lo que trajo bastantes controversias 
en la nobleza del reino, lo que se resolvió 
instalado en el trono de Aragón a Ramiro ll El 
Monje, hermano de Alfonso l que colgó los 
hábitos de monje para ponerse al frente del 
reino y, para dar continuidad a la corona casó  
con  Inés de Poitou, de la que tuvieron una hija 

a la que llamarón Petronila. En el reino de 
Aragón no estaba permitido el reinado a la 
mujeres, podían heredad pero no reinar, por tal 
motivo Ramiro ll prometió su hija al conde de 
Barcelona que por aquel tiempo era Ramón 
Berenguer lV llamado El Santo. Petronila tenía 
un año cuando se concertó este matrimonio, el 
conde Ramón Berenguer tenía 23 años más 
que ella por tal motivo hubo que esperar 13 
años para consumar la unión matrimonial, 
aunque como acuerdo del tratado mutuo 
Ramón Berenguer ejercía de príncipe  consorte 
y gobernaba los destinos del reino de Aragón y 

el condado de Barcelona. No sé si a Ramón 
Berenguer el tiempo para la consumación 
matrimonial  se le hacía largo, que en este 
periodo de espera  concertó matrimonio con 
una hija del rey de Navarra, lo que tuvo que 
intervenir Ramiro ll para desbaratar el acuerdo.

A partir de esta unión matrimonial el 
condado de Barcelona queda unido al reino de 
Aragón de una forma poco explicada porque 
Ramón Berenguer era  conde feudatario del rey 
francés. 

Antes de dar por cerrado este capítulo 
conviene dejar constancia de algunas 
aclaraciones que con frecuencia se ignoran. A 
pesar de que hay historiadores que habla de la 
continuidad de la Casa de Barcelona, los textos 
históricos habla de  la Casa de Aragón. Los 
reyes de Aragón cuando firmaban los 
documentos el rango de conde de Barcelona 
siempre iba detrás de nombrar los reinos 
gobernados. No existió nunca “el reino 
Catalano aragonés” o nada parecido, es 
curioso que después de esta unión ningún rey 
aragonés llevara nombre heredado de la Casa 
de Barcelona.

Cuando se habla de la unión de Aragón y  el 
condado de Barcelona parece que ambos 
espacios quedaron unidos territorialmente, no 
es cierto. El Condado de Barcelona ocupaba 
una parte de que hoy se conoce como la 
Cataluña vieja limitada por el rio Llobregat y el 
Cardener aproximadamente, pero  no formaba 
parte del Condado de Barcelona,  el condado de 
Ampurias ni el de Urgel. El reino de Aragón y el 
condado de Barcelona estaban separados 
territorialmente por el condado de Urgel no 
integrado en el de Barcelona y por la Taifa de 
Lérida musulmana en esta época.

El segundo tema; a pesar de que algunos 
historiadores dicen que el condado de 
Barcelona fue independiente de su vasallaje al 
reino franco  desde el conde Borrell ll (año 
947), nos encontramos con el reinado Jaime l 
el Conquistador que firma el tratado de Corbeil  
(año1258), con el rey francés Luis lX. Este 
tratado tiene como precedente que el rey 
francés pide al de Aragón lo que considera suyo 
que son, los condados que formaban la Marca 

A primers del mes de març vaig ser 
ingressat al mòdul d’Urgències de l’hospital 
Taulí de la nostra ciutat. La causa va ser el 
patiment d’un “Ictus cerebral” que em va 
afectar el cerebel i per tant el centre de 
l’equilibri del meu cos. 

Han hagut de passar sis mesos d’ençà dels 
fets perquè jo hagi recuperat la  capacitat 
cognitiva suficient per poder  explicar a grans 
trets l’experiència viscuda a l’esmentat 
hospital fins que feliçment vaig sortir del 
marasme al que em va portar la malaltia.  

D’entrada, quan la meva esposa va cridar al 
“112”, aquests es van fer present al meu 
domicili amb immediatesa i, amb bon criteri em 
van atendre i em van traslladar amb 
l’ambulància a Urgències del Taulí. Allà em va 
rebre el metge de guàrdia i desprès d’una 
primera exploració vaig haver de romandre a la 
sala fins que fora possible de fer-me un TAC 
amb el qual em confirmessin la malaltia. Allà 
vaig estar assegut en una cadira unes set 
hores, fins que l’ictus cerebral va començar a 
manifestar-se de forma clara i, aleshores tot un 
equip de professionals es van ocupar de mi, 
demostrant una gran professionalitat i una 
humanitat que fins a aquest moment no me 
n’havia  adonat. Una estona més tard, 
m’ingressaven  al mòdul d’urgències amb un 
dictamen correcte de la malaltia i el seu 
tractament.

Vaig passar en aquest mòdul hospitalari 
dues nits i tres dies, en les quals vaig poder 
comprovar en pròpia persona l’interès i el bon 
fer del personal que ens atenia: des de les 
persones encarregades de la neteja, auxiliars, 
infermeres, fins  els neuròlegs que en aquests 
tres dies em van atendre.  Les meves 
sensacions van ser molt contradictòries, ja que 
si bé és veritat que estava molt ben atès, la 
incomoditat del bòxer en el que em trobava em 
va fer l’estada llarga i amb moments, molt 
desagradable. Pensava, en els moments de 
més decaïment, com era possible que les 
nostres autoritats sanitàries tinguessin tan 
descuidat un servei que és la porta d’entrada 
de la majoria dels malalts que accedeixen al 
servei hospitalari. Vull posar de manifest, que 

és en aquest moments quan una persona 
agraeix els serveis dels professionals que 
l’atenen i per contra, maleeix a totes aquelles 
persones que han fet deixadesa de les seves 
responsabilitats i sotmeten als malalts a la 
penúria que suposa passar-se dies en unes 
instal·lacions incòmodes en el millor dels 
casos, o als passadissos, en el pitjor.

Una vegada vaig passar a planta, l’atenció 
dels professionals de la sanitat va continuar 
essent  excel·lent, però ara a més, les 
instal·lacions eren les que corresponen a la 
dignitat que mereixem els usuaris de la sanitat 
pública.

No vull acabar el meu relat sense fer 
esment del personal que em va atendre durant 
tres mesos que va durar la meva rehabilitació. 
Durant aquests temps, vaig poder comprovar la 
feina ben feta i l’amor que hi posaven la 
infermera responsable de l’hospital de dia de la 
residencia Albada, les fisioterapeutes, les 
terapeutes ocupacionals, la logopeda  i els/les 
estudiants que hi feien pràctiques. Totes elles i 
ells van ser capaços de  crear un ambient de 
cordialitat i bon tracte que propiciava la 
rehabilitació del malalt, alhora que es creava un 
bon clima de convivència entre tots nosaltres.

Vull aprofitat l’ocasió que em brinda la 
revista de Ca n’Oriac  per deixar constància de 
la qualitat professional i humana del personal 
que treballa a la sanitat pública de la nostra 
ciutat.

José Carbonell López                                                          
Setembre de  2018

COM ENS VAM FER HUMANS ?  ( I )
Està universalment acceptada en l’àmbit 

científic l’anomenada teoria de l’evolució en la 
què explica de quina manera els éssers vius, 
animals i plantes actuals, són el resultat de la 
transformació o evolució d’altres éssers, que 
en la seva gènesi eren força diferents als que 
poblen el nostre planeta actualment. I 
naturalment, entre els éssers vius evolucionats  
d’altres menys desenvolupats, més primitius, 
ens trobem els humans.

Al segle XX, els geòlegs, biòlegs i científics 
de diferents camps van poder descobrir a 
través de les seves investigacions, que fa uns 
sis milions d’anys el continent africà va ser 
sacsejat per grans moviments sísmics que van 
provocar una fractura del continent, des de les 
muntanyes del Rift fins a Sudàfrica. Aquest 
esdeveniment geològic originà importants 
canvis al territori: a l’oest quedaren les 
espesses selves plujoses i a l’est, un altiplà 
més sec amb aspecte de sabana.

El canvi orogràfic va poder ser una bona 
ocasió perquè els primats que iniciaven formes 
incipients de bipedisme fessin incursions de la 
selva a la sabana, fins que alguna espècie, 
més apte per adaptar-se a aquest nou entorn i 
capaç de organitzar-se en grups, en no tenir 
refugi als arbres, fos capaç d’organitzar la seva 
defensa enfront dels predadors i  s’establís. 
L’abundància d’animals herbívors incorporats a  
la seva dieta els hi van aportar els recursos 

energètics  suficients per tal que, amb el pas 
dels anys, el cervell d’aquests primats 
augmentés de volum, gràcies sobre tot a la 
ingesta de carn, greixos i fòsfors.

Es interessant que, després d’aquests 
primers homínids, els Australopitecs, hi van 
anar apareixent noves espècies; moltes 
desapareixien i d’altres anaven evolucionant 
fins arribar a l’humà modern o “Homo Sapient” 
que  va aparèixer a la sabana africana fa 
aproximadament 150.000 anys. Es a dir, que 
tots els humans que poblem el planeta 
provenim de l’Àfrica oriental.

Al gener de 1987, la genetista Rebecca 
Cann i els seus col·laboradors publicaren a la 
revista Nature un article en el què a partir de 
l’anàlisi d’una forma especial d’ADN, anomenat 
ADN mitocondrial, que es transmet per via 
materna únicament, confirmaren un origen 
africà únic per a tota la humanitat actual. 
Aquests estudis van originar la hipòtesi  que 
l’Eva africana hi va aparèixer fa menys de 
200.000 anys. Sembla ser que, amb pasteres 
o sense, tots descendim de l’africa.

Els primats anteriors als homínids ja havien 
aconseguit alguns caràcters  diferenciats als 
altres mamífers, els quals també hem heretat 
els humans:

• Visió estetoscòpica degut a que els  dos 
ulls estan situats al front del cap i no als 
costats. Això ens permet superposar les 

imatges captades per 
ambdós circuits situats al 
cervell i aconseguir una visió 
dels objectes més precisa 
que si només en tinguéssim 
un. Aquesta qualitat és 
imprescindible per poder 
traslladar-se pels arbres. 

• La codificació dels 
colors, de gran utilitat per 
reconèixer els animals petits, 
distingir els fruits madurs 
dels verds i també per 
determinar l’estat de 
maduració de les tiges 
verdes.

Hispánica, lo que concluye con el tratado de 
Corbeil

Este tratado se escribió para ambas parte 
en latín, de lo que en su inicio se traduce lo 
siguiente:  “Es universalmente conocido que 
existen desavenencias entre el sr. rey de 
Francia y el sr. rey de Aragón, de las 
Mallorcas, y de Valencia, conde de Barcelona 
y Urgel, señor de Montpellier; por lo que el sr. 
rey de Francia dice que los condados de 
Barcelona, Besalú, Urgel, etc. son feudos 
suyos, y el sr. rey de Aragón dice que tiene 
derechos en Carcasona, Tolosa, Narbona 
,etc.”

A través de este tratado el rey francés 
reconoce como parte de reino de Aragón los 
territorios que había formado la antigua Marca 

Hispánica, a cambio de este reconocimiento 
Jaime l renuncia a sus derechos señoriales de: 
Narbona, Carcasona, Rodez, Cascases, 
Bèziers,  Laurac, Leocata, Albi, Arles, Ruhán, 
Foix, Cahors, Mintrues, Fenollada, Salt, 
Perapertusa, Aimillán, Gabaldán, Crodon, 
Solos, Marsella, San Gil, y Aviñon. 

Uno que no es ni historiador ni investigador, 
simplemente aficionado a leer historia, se 
pregunta, ¿cómo se pudo ceder  tanto para que 
fuese reconocido lo que algunos cuentan que   
llevaba 300 años libre del vasallaje francés? 

Hay comentarios de que este “Tratado de 
Corbeil”, en el archivo de la corona de Aragón 
que se conserva en Cataluña,  está oculto y 
nadie quiere habla de él. 

Manuel Calzado

• Coordinació ull-cervell-ma, que ha fet 
real la manipulació d’objectes pel mètode de 
prova- error, lo que ha possibilitat que a més de 
millorar les nostres habilitats manuals, també 
s’hagi produït un augment del volum del nostre 
cervell.

• Relacions socials afectives dirigides 
sobretot a les cries, encara que també a la 
comunitat de primats. Això ha suposat canvis 
en l’estructura cerebral, especialment al 
sistema límbic, situat a la base del cervell.

L’Australopitec representà una gran inflexió 
evolutiva. Als canvis ja esmentats, se n’hi van 
afegir dos més: caminar dret i un augment 

considerable del volum del cervell. 
L’Australopitec no està considerat com un 

homínid, és un primat més evolucionat. 
Després d’ell hi van aparèixer l’espècie dels 
homínids: homo erectus, homo habilis, homo 
neandertal, i home del cromanyó també 
conegut com homo sapient modern, que hi va 
aparèixer fa aproximadament 150.000 anys. 
Aquest darrer és l’únic que hi és actualment, 
tots els altres han anant desapareixent, encara 
que hi ha proves que hi van conviure diferents 
especies de homínids, com per exemple el 
neandertal  i l’home sapient.   

José Carbonell López                                            
setembre de 2018
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  Hoy recogemos dos hechos de importancia 
trascendental en la  histórica de la  formación 
de Cataluña; la unión del condado de Barcelona 
a la corona de Aragón y El tratado Corbeil 
durante el reinado Jaime l El Conquistador, rey 
de Aragón.

Al morir Alfonso l de Aragón si descendencia 
dejaba el reino a varias Ordenes militar- 
religiosas lo que trajo bastantes controversias 
en la nobleza del reino, lo que se resolvió 
instalado en el trono de Aragón a Ramiro ll El 
Monje, hermano de Alfonso l que colgó los 
hábitos de monje para ponerse al frente del 
reino y, para dar continuidad a la corona casó  
con  Inés de Poitou, de la que tuvieron una hija 

a la que llamarón Petronila. En el reino de 
Aragón no estaba permitido el reinado a la 
mujeres, podían heredad pero no reinar, por tal 
motivo Ramiro ll prometió su hija al conde de 
Barcelona que por aquel tiempo era Ramón 
Berenguer lV llamado El Santo. Petronila tenía 
un año cuando se concertó este matrimonio, el 
conde Ramón Berenguer tenía 23 años más 
que ella por tal motivo hubo que esperar 13 
años para consumar la unión matrimonial, 
aunque como acuerdo del tratado mutuo 
Ramón Berenguer ejercía de príncipe  consorte 
y gobernaba los destinos del reino de Aragón y 

el condado de Barcelona. No sé si a Ramón 
Berenguer el tiempo para la consumación 
matrimonial  se le hacía largo, que en este 
periodo de espera  concertó matrimonio con 
una hija del rey de Navarra, lo que tuvo que 
intervenir Ramiro ll para desbaratar el acuerdo.

A partir de esta unión matrimonial el 
condado de Barcelona queda unido al reino de 
Aragón de una forma poco explicada porque 
Ramón Berenguer era  conde feudatario del rey 
francés. 

Antes de dar por cerrado este capítulo 
conviene dejar constancia de algunas 
aclaraciones que con frecuencia se ignoran. A 
pesar de que hay historiadores que habla de la 
continuidad de la Casa de Barcelona, los textos 
históricos habla de  la Casa de Aragón. Los 
reyes de Aragón cuando firmaban los 
documentos el rango de conde de Barcelona 
siempre iba detrás de nombrar los reinos 
gobernados. No existió nunca “el reino 
Catalano aragonés” o nada parecido, es 
curioso que después de esta unión ningún rey 
aragonés llevara nombre heredado de la Casa 
de Barcelona.

Cuando se habla de la unión de Aragón y  el 
condado de Barcelona parece que ambos 
espacios quedaron unidos territorialmente, no 
es cierto. El Condado de Barcelona ocupaba 
una parte de que hoy se conoce como la 
Cataluña vieja limitada por el rio Llobregat y el 
Cardener aproximadamente, pero  no formaba 
parte del Condado de Barcelona,  el condado de 
Ampurias ni el de Urgel. El reino de Aragón y el 
condado de Barcelona estaban separados 
territorialmente por el condado de Urgel no 
integrado en el de Barcelona y por la Taifa de 
Lérida musulmana en esta época.

El segundo tema; a pesar de que algunos 
historiadores dicen que el condado de 
Barcelona fue independiente de su vasallaje al 
reino franco  desde el conde Borrell ll (año 
947), nos encontramos con el reinado Jaime l 
el Conquistador que firma el tratado de Corbeil  
(año1258), con el rey francés Luis lX. Este 
tratado tiene como precedente que el rey 
francés pide al de Aragón lo que considera suyo 
que son, los condados que formaban la Marca 

Està universalment acceptada en l’àmbit 
científic l’anomenada teoria de l’evolució en la 
què explica de quina manera els éssers vius, 
animals i plantes actuals, són el resultat de la 
transformació o evolució d’altres éssers, que 
en la seva gènesi eren força diferents als que 
poblen el nostre planeta actualment. I 
naturalment, entre els éssers vius evolucionats  
d’altres menys desenvolupats, més primitius, 
ens trobem els humans.

Al segle XX, els geòlegs, biòlegs i científics 
de diferents camps van poder descobrir a 
través de les seves investigacions, que fa uns 
sis milions d’anys el continent africà va ser 
sacsejat per grans moviments sísmics que van 
provocar una fractura del continent, des de les 
muntanyes del Rift fins a Sudàfrica. Aquest 
esdeveniment geològic originà importants 
canvis al territori: a l’oest quedaren les 
espesses selves plujoses i a l’est, un altiplà 
més sec amb aspecte de sabana.

El canvi orogràfic va poder ser una bona 
ocasió perquè els primats que iniciaven formes 
incipients de bipedisme fessin incursions de la 
selva a la sabana, fins que alguna espècie, 
més apte per adaptar-se a aquest nou entorn i 
capaç de organitzar-se en grups, en no tenir 
refugi als arbres, fos capaç d’organitzar la seva 
defensa enfront dels predadors i  s’establís. 
L’abundància d’animals herbívors incorporats a  
la seva dieta els hi van aportar els recursos 

energètics  suficients per tal que, amb el pas 
dels anys, el cervell d’aquests primats 
augmentés de volum, gràcies sobre tot a la 
ingesta de carn, greixos i fòsfors.

Es interessant que, després d’aquests 
primers homínids, els Australopitecs, hi van 
anar apareixent noves espècies; moltes 
desapareixien i d’altres anaven evolucionant 
fins arribar a l’humà modern o “Homo Sapient” 
que  va aparèixer a la sabana africana fa 
aproximadament 150.000 anys. Es a dir, que 
tots els humans que poblem el planeta 
provenim de l’Àfrica oriental.

Al gener de 1987, la genetista Rebecca 
Cann i els seus col·laboradors publicaren a la 
revista Nature un article en el què a partir de 
l’anàlisi d’una forma especial d’ADN, anomenat 
ADN mitocondrial, que es transmet per via 
materna únicament, confirmaren un origen 
africà únic per a tota la humanitat actual. 
Aquests estudis van originar la hipòtesi  que 
l’Eva africana hi va aparèixer fa menys de 
200.000 anys. Sembla ser que, amb pasteres 
o sense, tots descendim de l’africa.

Els primats anteriors als homínids ja havien 
aconseguit alguns caràcters  diferenciats als 
altres mamífers, els quals també hem heretat 
els humans:

• Visió estetoscòpica degut a que els  dos 
ulls estan situats al front del cap i no als 
costats. Això ens permet superposar les 

imatges captades per 
ambdós circuits situats al 
cervell i aconseguir una visió 
dels objectes més precisa 
que si només en tinguéssim 
un. Aquesta qualitat és 
imprescindible per poder 
traslladar-se pels arbres. 

• La codificació dels 
colors, de gran utilitat per 
reconèixer els animals petits, 
distingir els fruits madurs 
dels verds i també per 
determinar l’estat de 
maduració de les tiges 
verdes.

Hispánica, lo que concluye con el tratado de 
Corbeil

Este tratado se escribió para ambas parte 
en latín, de lo que en su inicio se traduce lo 
siguiente:  “Es universalmente conocido que 
existen desavenencias entre el sr. rey de 
Francia y el sr. rey de Aragón, de las 
Mallorcas, y de Valencia, conde de Barcelona 
y Urgel, señor de Montpellier; por lo que el sr. 
rey de Francia dice que los condados de 
Barcelona, Besalú, Urgel, etc. son feudos 
suyos, y el sr. rey de Aragón dice que tiene 
derechos en Carcasona, Tolosa, Narbona 
,etc.”

A través de este tratado el rey francés 
reconoce como parte de reino de Aragón los 
territorios que había formado la antigua Marca 

Hispánica, a cambio de este reconocimiento 
Jaime l renuncia a sus derechos señoriales de: 
Narbona, Carcasona, Rodez, Cascases, 
Bèziers,  Laurac, Leocata, Albi, Arles, Ruhán, 
Foix, Cahors, Mintrues, Fenollada, Salt, 
Perapertusa, Aimillán, Gabaldán, Crodon, 
Solos, Marsella, San Gil, y Aviñon. 

Uno que no es ni historiador ni investigador, 
simplemente aficionado a leer historia, se 
pregunta, ¿cómo se pudo ceder  tanto para que 
fuese reconocido lo que algunos cuentan que   
llevaba 300 años libre del vasallaje francés? 

Hay comentarios de que este “Tratado de 
Corbeil”, en el archivo de la corona de Aragón 
que se conserva en Cataluña,  está oculto y 
nadie quiere habla de él. 

Manuel Calzado

• Coordinació ull-cervell-ma, que ha fet 
real la manipulació d’objectes pel mètode de 
prova- error, lo que ha possibilitat que a més de 
millorar les nostres habilitats manuals, també 
s’hagi produït un augment del volum del nostre 
cervell.

• Relacions socials afectives dirigides 
sobretot a les cries, encara que també a la 
comunitat de primats. Això ha suposat canvis 
en l’estructura cerebral, especialment al 
sistema límbic, situat a la base del cervell.

L’Australopitec representà una gran inflexió 
evolutiva. Als canvis ja esmentats, se n’hi van 
afegir dos més: caminar dret i un augment 

considerable del volum del cervell. 
L’Australopitec no està considerat com un 

homínid, és un primat més evolucionat. 
Després d’ell hi van aparèixer l’espècie dels 
homínids: homo erectus, homo habilis, homo 
neandertal, i home del cromanyó també 
conegut com homo sapient modern, que hi va 
aparèixer fa aproximadament 150.000 anys. 
Aquest darrer és l’únic que hi és actualment, 
tots els altres han anant desapareixent, encara 
que hi ha proves que hi van conviure diferents 
especies de homínids, com per exemple el 
neandertal  i l’home sapient.   

José Carbonell López                                            
setembre de 2018

 
ÀREA DE DRETS DE LA CIUTADANIA 
I PROMOCIÓ ECONÒMICA 
Servei de Salut  

 
 

  

 
NOM DE LA FONT  CLASSIFICACIÓ SANITÀRIA

 
 

Sense garantia sanitària No potable

 De Gotelles  X 
 De ld           De la Moreria  X 

 De Ca n’Argelaguet  X 
 Dels Capellans  X 
 Del Suro  (*) 
 Dels Plàtans  X 
 De la Teula  X 
 Del Molí d’en Mornau  X 
 De Can Moragues  X 
 De la Tosca  X 
 Del Socaire II  X 
 Del Canyar  X 
 De Jonqueres  X 

De la Mina  X 
De la Salut  X 
Dels Gitanos  X 
Dels Degotalls  X 

     Del Pi Nova  X 
Del Safareig  X 

     De Can Rull  X 
 
(*) No va ser possible la recollida de mostra. Sabadell, 6 de setembre de 2018

VIGILÀNCIA SISTEMÀTICA DE LES FONTS NATURALS Juliol 2018
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UNA SOCIETAT COMPLEXA I RICA
Benvolguts veïns i veïnes del barri de ca 

n’Oriac i lectors d’aquesta revista,
Les escoles Miquel Carreras i Gaudí agraïm 

l’oportunitat de col·laborar en la vostra 
publicació. En aquesta ocasió volem fer una 
reflexió sobre la diversitat, característica cada 
vegada més habitual a la nostra societat.

Des de les escoles, dia a dia, veiem la 
necessitat d’incorporar i prendre consciència  
de la idea que tots som iguals i, alhora, tots 
som diferents. 

Ens adonem de la gran diversitat que hi ha 
al nostre barri i que evidentment es reflecteix 
dins les escoles: diversitat de tipologia de 
famílies; diversitat d’origen, de llengües, de 
religions, costums i tradicions; diversitat de 
gènere, diversitat física, de funcionament, de 
criteri... 

Realment una societat tan diversa és més 
complexa i totes i tots hem de treballar per a la 
seva cohesió per tal que tothom percebi que en 

forma part sense sentir-se discriminat per cap 
raó. 

També és cert que és més enriquidora. 
Creiem que cal donar valor a aquestes 
diferències i fer un esforç, per part de tothom, 
d’adaptació, comprensió i respecte que ens 
ajudi a conèixer i reconèixer l’altre.  Conèixer 
altres cultures i  diferents maneres de fer i de 
ser ens obre la ment, ens aporta noves idees i 
coneixements i ens enriqueix com a persones. 
Tot això ens ajuda a conviure d’una manera 
més relaxada amb els nostres veïns i veïnes. 

En tot això, a l’escola tenim molt a fer. Per a 
nosaltres és importantíssim que els nens i 
nenes creixin en un entorn on es promocionin 
els valors necessaris perquè la nostra societat 
sigui cada vegada més formada, plural, lliure i 
justa. 

Esther Porta, directora de l’escola Gaudí
Isabel Fernández, directora de l’escola 

Miquel Carreras

coercitives. Es va introduir "el patí" perquè 
poguessin descansar i jugar. Durant els segles 
XIX i XX, les escoles van evolucionant de forma 
gradual cap al que tots reconeixem com les 
escoles convencionals. 

L'arribada de la II República a l'Estat 
Espanyol va significar un canvi substancial a 
l'Educació institucional.

Una de les prioritats estratègiques dels 
dirigents de la Segona República fou l’extensió 
de l’ensenyament en tots els nivells i 
particularment en l’educació primària. Aquest 
era un factor clau per a la modernització i 
democratització del país per tal de formar 
ciutadans cultes i responsables.  L’article 47 
de la Constitució republicana establia 
l’obligatorietat i gratuïtat de l’ensenyament 
primari i la seva laïcitat.

A començaments de la dècada de 1930 a 
Espanya la taxa d’analfabetisme era del 27 per 

cent de la població major de 10 anys, mentre 
que a França al 1900 era només del 16,5 per 
cent.  D’altra banda, segons les dades oficials, 
el 1932 el 55 per cent de la població infantil 
espanyola estava per escolaritzar.  Durant el 
bienni azanyista, la reforma educativa va 
renovar l'ensenyament primari, es van construir 
escoles, es van crear milers de llocs per a 
mestres, es va permetre l'escola mixta. En el 
31, la taxa d'alfabetització era del 15%. En 
1936, abans de la guerra, del 26%.

La maquinària feixista va començar l'oblit a 
l'educació i una grandíssima depuració 
d'aquells mestres "no grats" per al règim. A 
ensenyament, li va caure tota la ira dels 
franquistes. A l'any 1955, la taxa d’infants no 
escolaritzats s’enfilà al 43,8 per cent, molt 
semblant a la que existia a començaments de 

segle.
Amb el retorn de la democràcia fins avui, la 

situació de l’educació ha millorat de manera 
notable, tal com posen de manifest el nombre 
més gran d’escoles i de població escolaritzada 
o l’augment de l’oferta educativa 
postobligatòria. Des de finals dels anys 80 s’ha 
produït un marcat gir en les anàlisis sobre 
l’educació. La preocupació ha deixat de 
centrar-se exclusivament en l’accés i l’extensió 
dels serveis per a, sense oblidar l’anterior, 
centrar-se en els continguts dels sistemes 
educatius, en el que succeeix a l’interior 
d’aquests, en la qualitat dels processos 
d’ensenyament-aprenentatge.

Ara ens queden reptes a aconseguir que 
només enumeraré i en altres articles podríem 
aprofundir. Són molts, però nosaltres els 
resumim en aquests:

Desescolaritzar l'Educació: Malgrat totes 
les seves limitacions i disfuncions, l'escola  és 
encara el principal factor de promoció social i 
personal a l’abast de tothom. L' escola fa 
moltes coses  però no ho pot fer tot i els nens i 
les nenes necessiten tota "la tribu" per 
educar-se, com també necessiten espais de joc 
lliure, ja que els estudis sobre l'escola i els 
seus alumnes mostren que ells també 
s'eduquen mitjançant l'exploració i el joc 
lliures, sense que siguin dirigits pels adults 

Superar l'herència d'un sistema educatiu 
estandarditzat i homogeneïtzant per avançar 
cap a models d'aprenentatge personalitzat 
adaptat a les característiques i necessitats de 
cada alumne.

Establir un lideratge per part de 
l'administració pública que promogui 
activament polítiques d'innovació educativa 
ambicioses i que enforteixin el centre educatiu 
i les xarxes com a motor de la innovació i 
detectin, modelitzin i transfereixin models 
innovadors per respondre a les necessitats 
d'aprenentatge del segle XXI.

Abordar l'abandonament escolar prematur, 
coordinar la transició entre etapes educatives i 
augmentar d'inversió publica en educació.

No és cert que la pobresa existeixi perquè 
no hi hagi educació, sinó perquè hi ha una mala 
distribució de la riquesa. Però les persones 
amb més possibilitats d’educació tenen més 
eines per poder sortir de la pobresa. 

Ramon Burgués i Salse.
Mestre d'Educació Primària.

Avui en dia i al nostre país ningú posa en 
dubte que l'educació és un dret fonamental de 
totes les persones, però aquesta realitat, que 
és veritat a totes les societats avançades, no 
ens pot fer oblidar que al nostre planeta  hi ha 
aproximadament uns 800 milions d’adults 
analfabets i uns 80 milions de nens i nenes 
sense oportunitats educatives. Dos terços dels 
analfabets al món són dones.

De totes maneres avui no voldríem parlar 
d'aquest fet sinó de com ha anat evolucionant 
aquest principi al llarg de la història, 
centrant-nos a la nostra realitat més 
immediata.

Al principi de la humanitat, durant centenars 
de milers d'anys, els nens i les nenes  es van 
educar a si mateixos a través de l'exploració i el 
joc lliures. Els nens i les nenes aprenien els 
coneixements de pares a fills, d'avis a nets, de 
germans més grans als més petits.  En relació 
amb la història biològica de la nostra espècie, 
les escoles són institucions molt recents. 

En algun moment de la història es va produir 
un interessant fenomen: uns pares 
emprenedors es van adonar que no tenien gran 
cosa per a ensenyar als seus fills i van decidir 
llogar el coneixement a tercers.  Acabava de 
néixer l'educació institucional, però només per 
alguns.

Amb l'arribada de l'agricultura i, 
posteriorment de la indústria, els nens es van 
convertir en treballadors forçosos.

La invenció de l'agricultura, que va tenir lloc 
fa deu mil anys en alguns llocs del món, i fa 
menys temps en uns altres, va provocar un   
canvi profund a la forma de vida de les 
persones. Gràcies a ella, la gent va poder 
disposar de més aliments, la qual cosa els va 
permetre tenir més fills. L'agricultura també va 
permetre el fet que la gent s'assentés en 
habitatges permanents, on plantaven les seves 
collites, i deixés de ser nòmada. Com les 
famílies tenien més membres, els nens i les 
nenes havien de treballar al camp per ajudar a 
alimentar als seus germans petits, o havien de 

treballar a casa per ajudar a cuidar-los.
Tot això va culminar amb el feudalisme en 

l'Edat Mitjana, quan la societat va experimentar 
un canvi brusc i es va convertir en jeràrquica, 
amb uns pocs reis i senyors feudals en la 
cúspide de la piràmide i les masses d'esclaus i 
serfs a la base. La majoria de les persones, 
nens i nenes incloses, eren serfs. Les lliçons 
principals que els infants havien d'aprendre 
eren l'obediència, la supressió de la seva 
pròpia voluntat i la mostra de veneració cap als 
amos i senyors.  

Amb el desenvolupament de la indústria i 
d'una nova classe burgesa, el feudalisme va 
ser decaient gradualment, però això no va 
suposar una millora immediata en les vides de 
la majoria dels nens. Les persones, fins i tot els 
nens, treballaven la major part de les hores que 
passaven desperts, set dies a la setmana, en 
condicions infrahumanes, solament per 
sobreviure. El treball infantil es va traslladar del 
camp, on, almenys, hi havia sol, aire fresc i 
alguna oportunitat per jugar, a les fàbriques, 
brutes i abarrotades. No va ser fins al segle XIX 
quan Anglaterra va aprovar lleis que restringien 
el treball infantil als menors de 9 anys.

A mesura que la indústria va progressar i es 
va convertir en una mica més automatitzada, la 
necessitat de treball infantil va decaure en 
algunes parts del món. Va començar a 
estendre's la idea que la infància havia de ser 
una etapa per aprendre i van començar a 
crear-se escoles infantils com a llocs 
d'aprenentatge.  De forma gradual, la idea i la 
pràctica d'una educació universal va anar 
desenvolupant-se a Europa des de 
començaments del segle XVI fins al XIX. 
L'educació s'entenia com a instrucció.

Amb l'augment de l'escolarització, la gent va 
començar a pensar en l'aprenentatge com la 
tasca pròpia dels nens i les nenes. Les 
metodologies aplicades es basaven 
bàsicament en la repetició i memorització de 
conceptes. Moltes vegades això era avorrit per 
als nens i nenes i s'aplicaven mesures 
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El Deute Públic

L'objectiu principal d'aquest escrit, és tenir 
informació i al mateix temps ser conscients de 
la "llosa" que suposa l'actual volum de Deute 
Públic existent.

Altrament, sembla que a la classe política 
no els hi afecti massa aquest tema i només es 
preocupen de provocar picabaralles com nens 
petits sobre temes no tant importants, però de 
més ressò públic, provocant polèmiques 
mediàtiques a la cerca de votants per a les 
properes eleccions (això seria un altre tema).

Cal recordar que la crisi hipotecaria del 
2008, els entesos ja la veien venir, però 
sembla que els polítics van esperar a que 
explotés la bombolla immobiliària i van 
aparèixer posteriorment fent de bombers per 
apagar un foc que no van saber (o no van voler) 
preveure. Per acabar culpabilitzant a la població 
d'aquesta crisi i a partir d'aquí poder rebaixar 
els sous i realitzar retallades socials. I si 
escoltem moltes de les seves declaracions, en 
aquests moments sembla que els "dolents" 
d'aquest país, són els pensionistes, i suposo 
que intentaran situar l'import a pagar per les 
pensions i les despeses sanitàries, com 
causes de l'increment del Deute Públic. El 
temps ens ho dirà.

Per començar amb l'assumpte, potser 
caldria aclarir una mica el perquè s'endeuta 
l'estat. Tenim bastant clar que una família es 
pot endeutar demanant una hipoteca per 
comprar un habitatge i que el que es pagarà 
cada mes per l'hipoteca serà per una banda 
inversió (el que s'amortitza i que és part del 

v a l o r 
de l'habitatge) i per l'altra banda despeses (els 
interessos). Però si aquesta família no té uns 
ingressos mensuals fixos suficients per cobrir 
les seves necessitats bàsiques i la quota de la 
hipoteca, molt probablement no li concediran 
aquesta hipoteca. L'estat, en els pressupostos 
generals té uns ingressos pels impostos i per 
altra les despeses que estarà obligat a fer front 
al llarg de l'any. Si té més despeses que 
ingressos, tindrem un dèficit i ens veurem 
obligats a demanar un préstec per fer front als 
pagaments compromesos. Aquests tipus de 
préstecs son fatals i per tant és fa necessari 
que les despeses siguin inferiors als ingressos. 
Per altra banda, en els exercicis passats on hi 
havia superàvit (més ingressos que despeses) 
es va tirar la casa per la finestra i es van 
realitzar moltes despeses i inversions que 
potser no eren necessàries (les inversions no 
són dolentes, sempre i quan és realitzin de 
manera racional i amb la finalitat de servir per 
millorar econòmicament una regió, altra cosa 
seria parlar de les malversacions realitzades, 
que ja constituiria una altra qüestió a debatre).

En relació a l'endeutament, vull fer 
referencia primer de tot al seu volum actual. Un 
volum que en l'actualitat és d'aproximadament 
1.160.000 milions d'euros. Un moment, ho 
heu mirat bé? Ho torno a posar amb tots els 
zeros: 1.160.000.000.000,00 euros. Ara és 
veu millor? Costa molt copsar la magnitud 
d'aquesta xifra. Per si no es capta prou bé, 
posaré l'exemple d'un recent nascut, abans és 
deia que un nen/a naixia amb un pa sota el 

braç, ara neix amb un deute de més de 
22.000,00 euros (si repartim el deute total 
entre els 47 milions d'habitats). A veure si no 
és prou preocupant aquest tema.

Cal destacar també que això no ens surt 
gratis, hem de pagar uns interessos per 
aquests diners. Tot i que ara tenim molta sort, 
ja que tenim com a principal prestador al Banc 
Central Europeu. I aquest, fa uns anys va obrir 
l'aixeta dels diners a un interès de 
pràcticament el zero per cent. Però aviat es 
tancarà aquesta aixeta. Potser l'any que ve? Ja 
ho veurem.

Així mateix, si entrem a analitzar les taxes 
actuals que s'apliquen al deute de l'Estat, ens 
trobem primer amb diferents trams en funció de 
la seva durada en el temps. Fins una durada 
d'entre 12 i 18 mesos tenim una taxa d'interès 
negativa (mai ho he entès, deixes diners i a 
sobre pagues tu) d'aproximadament entre el 
-0,3% / -0,4%. Per una durada d'entre 2 i 5 anys 
la taxa es situa entre el -0,05% i el 0,8%. I 
finalment per durades de 10, 15 i més anys es 
situa entre el 1,5% i el 2,6%. 

Així doncs, si al deute total li apliquem les 
taxes d'interès, tindrem el cost anual d'aquest 
deute. Cost que l'any 2017 va ser 
d'aproximadament 32.000 milions d'euros 
(recordeu: 32.000.000.000,00 euros). Molt 
important, aquests diners no ens serveixen per 
res, són una despesa "pura i dura". Només 
serveix per a restar de les despeses socials, 
sanitàries, educatives, etc. Insisteixo, no ens 
aporta cap benefici. 

Convé subratllar que a banda dels 
problemes del volum total del deute com de les 
despeses d'interessos a pagar, existeix un 
tercer problema que a mi també em preocupa. 
Aquest problema ve per la banda de la probable 
futura pujada de les taxes d'interès que 
tindrem a partir del moment en que el Banc 
Central Europeu abandoni el seu programa 
d'estímuls que ha realitzat fins ara amb la 
compra de deute públic. Els futurs compradors 
de deute públic desitjaran cobrar més 
interessos i al mateix temps valoraran el fet  
d'aplicar les ja conegudes "primes de risc" en  
funció de la confiança de que un país pot 
retornar el diner prestat. 

Així doncs, en el supòsit que les taxes 
d'interès només s'incrementessin un 1%, en 
l'actual nivell de deute això suposaria un 
increment de la despesa financera de 11.600 

milions d'euros (recordeu 11.600.000.000,00 
euros). Per a fer-nos una idea, aquest any 2018 
la despesa sanitària a Catalunya serà 
aproximadament d'uns 10.000 milions d'euros 
(sobre un 40% del pressupost total de la 
Generalitat de Catalunya). Penseu una mica en 
tots els hospitals existents a Catalunya i el 
personal que hi treballa amb aquests diners. 
Jo, ja firmaria ara mateix perquè només fos un 
1%, però és probable que sigui més (Nota: el 
increment no seria de cop, ja que hi ha 
venciments i serien les noves emissions les 
que serien més cares).

En general, em sembla que la classe política 
no es capaç d'enfrontar-se a la realitat del país 
"agafant el bou per les banyes" i així 
anticipar-se als futurs problemes amb temps 
suficient, analitzant la presa de possibles 
mesures correctores. Sembla ser que és millor 
esperar que arribin els esdeveniments i poder 
tenir excuses reals i així realitzar noves 
retallades socials declarant que la culpa no es 
d'ells, sinó que es de la situació econòmica, 
que han d'obeir les directrius de la Unió 
Europea, etc., sempre "llançant pilotes fora".

Així les coses, que es podria fer? El govern 
ho tindrà molt fàcil, més retallades. Per la meva 
banda, jo contractaria més inspectors fiscals i 
els posaria a treballar, baixaria l'atur i pujaria la 
recaptació. Hem de pensar que en el nostre 
país considerem espavilat aquell que defrauda 
i al que paga els impostos és el ruc. Segons els 
últims estudis, l'economia submergida, o sigui 
els que defrauden, suposa que la Hisenda 
Pública ingressi uns 70.000 milions menys 
(recordeu 70.000.000.000,00). Per tant, quan 
pagueu una factura i us diguin "amb IVA o 
sense IVA", feu un esforç i demaneu factura 
numerada i amb IVA. Si paguem tots, pagarem 
menys.

La matèria es podria estendre i aprofundir 
més, però considero que ja m'he allargat 
massa. Espero que ho hagueu trobat 
interessant.

Anselm
Setembre – 2018

coercitives. Es va introduir "el patí" perquè 
poguessin descansar i jugar. Durant els segles 
XIX i XX, les escoles van evolucionant de forma 
gradual cap al que tots reconeixem com les 
escoles convencionals. 

L'arribada de la II República a l'Estat 
Espanyol va significar un canvi substancial a 
l'Educació institucional.

Una de les prioritats estratègiques dels 
dirigents de la Segona República fou l’extensió 
de l’ensenyament en tots els nivells i 
particularment en l’educació primària. Aquest 
era un factor clau per a la modernització i 
democratització del país per tal de formar 
ciutadans cultes i responsables.  L’article 47 
de la Constitució republicana establia 
l’obligatorietat i gratuïtat de l’ensenyament 
primari i la seva laïcitat.

A començaments de la dècada de 1930 a 
Espanya la taxa d’analfabetisme era del 27 per 

cent de la població major de 10 anys, mentre 
que a França al 1900 era només del 16,5 per 
cent.  D’altra banda, segons les dades oficials, 
el 1932 el 55 per cent de la població infantil 
espanyola estava per escolaritzar.  Durant el 
bienni azanyista, la reforma educativa va 
renovar l'ensenyament primari, es van construir 
escoles, es van crear milers de llocs per a 
mestres, es va permetre l'escola mixta. En el 
31, la taxa d'alfabetització era del 15%. En 
1936, abans de la guerra, del 26%.

La maquinària feixista va començar l'oblit a 
l'educació i una grandíssima depuració 
d'aquells mestres "no grats" per al règim. A 
ensenyament, li va caure tota la ira dels 
franquistes. A l'any 1955, la taxa d’infants no 
escolaritzats s’enfilà al 43,8 per cent, molt 
semblant a la que existia a començaments de 

segle.
Amb el retorn de la democràcia fins avui, la 

situació de l’educació ha millorat de manera 
notable, tal com posen de manifest el nombre 
més gran d’escoles i de població escolaritzada 
o l’augment de l’oferta educativa 
postobligatòria. Des de finals dels anys 80 s’ha 
produït un marcat gir en les anàlisis sobre 
l’educació. La preocupació ha deixat de 
centrar-se exclusivament en l’accés i l’extensió 
dels serveis per a, sense oblidar l’anterior, 
centrar-se en els continguts dels sistemes 
educatius, en el que succeeix a l’interior 
d’aquests, en la qualitat dels processos 
d’ensenyament-aprenentatge.

Ara ens queden reptes a aconseguir que 
només enumeraré i en altres articles podríem 
aprofundir. Són molts, però nosaltres els 
resumim en aquests:

Desescolaritzar l'Educació: Malgrat totes 
les seves limitacions i disfuncions, l'escola  és 
encara el principal factor de promoció social i 
personal a l’abast de tothom. L' escola fa 
moltes coses  però no ho pot fer tot i els nens i 
les nenes necessiten tota "la tribu" per 
educar-se, com també necessiten espais de joc 
lliure, ja que els estudis sobre l'escola i els 
seus alumnes mostren que ells també 
s'eduquen mitjançant l'exploració i el joc 
lliures, sense que siguin dirigits pels adults 

Superar l'herència d'un sistema educatiu 
estandarditzat i homogeneïtzant per avançar 
cap a models d'aprenentatge personalitzat 
adaptat a les característiques i necessitats de 
cada alumne.

Establir un lideratge per part de 
l'administració pública que promogui 
activament polítiques d'innovació educativa 
ambicioses i que enforteixin el centre educatiu 
i les xarxes com a motor de la innovació i 
detectin, modelitzin i transfereixin models 
innovadors per respondre a les necessitats 
d'aprenentatge del segle XXI.

Abordar l'abandonament escolar prematur, 
coordinar la transició entre etapes educatives i 
augmentar d'inversió publica en educació.

No és cert que la pobresa existeixi perquè 
no hi hagi educació, sinó perquè hi ha una mala 
distribució de la riquesa. Però les persones 
amb més possibilitats d’educació tenen més 
eines per poder sortir de la pobresa. 

Ramon Burgués i Salse.
Mestre d'Educació Primària.

Avui en dia i al nostre país ningú posa en 
dubte que l'educació és un dret fonamental de 
totes les persones, però aquesta realitat, que 
és veritat a totes les societats avançades, no 
ens pot fer oblidar que al nostre planeta  hi ha 
aproximadament uns 800 milions d’adults 
analfabets i uns 80 milions de nens i nenes 
sense oportunitats educatives. Dos terços dels 
analfabets al món són dones.

De totes maneres avui no voldríem parlar 
d'aquest fet sinó de com ha anat evolucionant 
aquest principi al llarg de la història, 
centrant-nos a la nostra realitat més 
immediata.

Al principi de la humanitat, durant centenars 
de milers d'anys, els nens i les nenes  es van 
educar a si mateixos a través de l'exploració i el 
joc lliures. Els nens i les nenes aprenien els 
coneixements de pares a fills, d'avis a nets, de 
germans més grans als més petits.  En relació 
amb la història biològica de la nostra espècie, 
les escoles són institucions molt recents. 

En algun moment de la història es va produir 
un interessant fenomen: uns pares 
emprenedors es van adonar que no tenien gran 
cosa per a ensenyar als seus fills i van decidir 
llogar el coneixement a tercers.  Acabava de 
néixer l'educació institucional, però només per 
alguns.

Amb l'arribada de l'agricultura i, 
posteriorment de la indústria, els nens es van 
convertir en treballadors forçosos.

La invenció de l'agricultura, que va tenir lloc 
fa deu mil anys en alguns llocs del món, i fa 
menys temps en uns altres, va provocar un   
canvi profund a la forma de vida de les 
persones. Gràcies a ella, la gent va poder 
disposar de més aliments, la qual cosa els va 
permetre tenir més fills. L'agricultura també va 
permetre el fet que la gent s'assentés en 
habitatges permanents, on plantaven les seves 
collites, i deixés de ser nòmada. Com les 
famílies tenien més membres, els nens i les 
nenes havien de treballar al camp per ajudar a 
alimentar als seus germans petits, o havien de 

treballar a casa per ajudar a cuidar-los.
Tot això va culminar amb el feudalisme en 

l'Edat Mitjana, quan la societat va experimentar 
un canvi brusc i es va convertir en jeràrquica, 
amb uns pocs reis i senyors feudals en la 
cúspide de la piràmide i les masses d'esclaus i 
serfs a la base. La majoria de les persones, 
nens i nenes incloses, eren serfs. Les lliçons 
principals que els infants havien d'aprendre 
eren l'obediència, la supressió de la seva 
pròpia voluntat i la mostra de veneració cap als 
amos i senyors.  

Amb el desenvolupament de la indústria i 
d'una nova classe burgesa, el feudalisme va 
ser decaient gradualment, però això no va 
suposar una millora immediata en les vides de 
la majoria dels nens. Les persones, fins i tot els 
nens, treballaven la major part de les hores que 
passaven desperts, set dies a la setmana, en 
condicions infrahumanes, solament per 
sobreviure. El treball infantil es va traslladar del 
camp, on, almenys, hi havia sol, aire fresc i 
alguna oportunitat per jugar, a les fàbriques, 
brutes i abarrotades. No va ser fins al segle XIX 
quan Anglaterra va aprovar lleis que restringien 
el treball infantil als menors de 9 anys.

A mesura que la indústria va progressar i es 
va convertir en una mica més automatitzada, la 
necessitat de treball infantil va decaure en 
algunes parts del món. Va començar a 
estendre's la idea que la infància havia de ser 
una etapa per aprendre i van començar a 
crear-se escoles infantils com a llocs 
d'aprenentatge.  De forma gradual, la idea i la 
pràctica d'una educació universal va anar 
desenvolupant-se a Europa des de 
començaments del segle XVI fins al XIX. 
L'educació s'entenia com a instrucció.

Amb l'augment de l'escolarització, la gent va 
començar a pensar en l'aprenentatge com la 
tasca pròpia dels nens i les nenes. Les 
metodologies aplicades es basaven 
bàsicament en la repetició i memorització de 
conceptes. Moltes vegades això era avorrit per 
als nens i nenes i s'aplicaven mesures 
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L'objectiu principal d'aquest escrit, és tenir 
informació i al mateix temps ser conscients de 
la "llosa" que suposa l'actual volum de Deute 
Públic existent.

Altrament, sembla que a la classe política 
no els hi afecti massa aquest tema i només es 
preocupen de provocar picabaralles com nens 
petits sobre temes no tant importants, però de 
més ressò públic, provocant polèmiques 
mediàtiques a la cerca de votants per a les 
properes eleccions (això seria un altre tema).

Cal recordar que la crisi hipotecaria del 
2008, els entesos ja la veien venir, però 
sembla que els polítics van esperar a que 
explotés la bombolla immobiliària i van 
aparèixer posteriorment fent de bombers per 
apagar un foc que no van saber (o no van voler) 
preveure. Per acabar culpabilitzant a la població 
d'aquesta crisi i a partir d'aquí poder rebaixar 
els sous i realitzar retallades socials. I si 
escoltem moltes de les seves declaracions, en 
aquests moments sembla que els "dolents" 
d'aquest país, són els pensionistes, i suposo 
que intentaran situar l'import a pagar per les 
pensions i les despeses sanitàries, com 
causes de l'increment del Deute Públic. El 
temps ens ho dirà.

Per començar amb l'assumpte, potser 
caldria aclarir una mica el perquè s'endeuta 
l'estat. Tenim bastant clar que una família es 
pot endeutar demanant una hipoteca per 
comprar un habitatge i que el que es pagarà 
cada mes per l'hipoteca serà per una banda 
inversió (el que s'amortitza i que és part del 

v a l o r 
de l'habitatge) i per l'altra banda despeses (els 
interessos). Però si aquesta família no té uns 
ingressos mensuals fixos suficients per cobrir 
les seves necessitats bàsiques i la quota de la 
hipoteca, molt probablement no li concediran 
aquesta hipoteca. L'estat, en els pressupostos 
generals té uns ingressos pels impostos i per 
altra les despeses que estarà obligat a fer front 
al llarg de l'any. Si té més despeses que 
ingressos, tindrem un dèficit i ens veurem 
obligats a demanar un préstec per fer front als 
pagaments compromesos. Aquests tipus de 
préstecs son fatals i per tant és fa necessari 
que les despeses siguin inferiors als ingressos. 
Per altra banda, en els exercicis passats on hi 
havia superàvit (més ingressos que despeses) 
es va tirar la casa per la finestra i es van 
realitzar moltes despeses i inversions que 
potser no eren necessàries (les inversions no 
són dolentes, sempre i quan és realitzin de 
manera racional i amb la finalitat de servir per 
millorar econòmicament una regió, altra cosa 
seria parlar de les malversacions realitzades, 
que ja constituiria una altra qüestió a debatre).

En relació a l'endeutament, vull fer 
referencia primer de tot al seu volum actual. Un 
volum que en l'actualitat és d'aproximadament 
1.160.000 milions d'euros. Un moment, ho 
heu mirat bé? Ho torno a posar amb tots els 
zeros: 1.160.000.000.000,00 euros. Ara és 
veu millor? Costa molt copsar la magnitud 
d'aquesta xifra. Per si no es capta prou bé, 
posaré l'exemple d'un recent nascut, abans és 
deia que un nen/a naixia amb un pa sota el 

braç, ara neix amb un deute de més de 
22.000,00 euros (si repartim el deute total 
entre els 47 milions d'habitats). A veure si no 
és prou preocupant aquest tema.

Cal destacar també que això no ens surt 
gratis, hem de pagar uns interessos per 
aquests diners. Tot i que ara tenim molta sort, 
ja que tenim com a principal prestador al Banc 
Central Europeu. I aquest, fa uns anys va obrir 
l'aixeta dels diners a un interès de 
pràcticament el zero per cent. Però aviat es 
tancarà aquesta aixeta. Potser l'any que ve? Ja 
ho veurem.

Així mateix, si entrem a analitzar les taxes 
actuals que s'apliquen al deute de l'Estat, ens 
trobem primer amb diferents trams en funció de 
la seva durada en el temps. Fins una durada 
d'entre 12 i 18 mesos tenim una taxa d'interès 
negativa (mai ho he entès, deixes diners i a 
sobre pagues tu) d'aproximadament entre el 
-0,3% / -0,4%. Per una durada d'entre 2 i 5 anys 
la taxa es situa entre el -0,05% i el 0,8%. I 
finalment per durades de 10, 15 i més anys es 
situa entre el 1,5% i el 2,6%. 

Així doncs, si al deute total li apliquem les 
taxes d'interès, tindrem el cost anual d'aquest 
deute. Cost que l'any 2017 va ser 
d'aproximadament 32.000 milions d'euros 
(recordeu: 32.000.000.000,00 euros). Molt 
important, aquests diners no ens serveixen per 
res, són una despesa "pura i dura". Només 
serveix per a restar de les despeses socials, 
sanitàries, educatives, etc. Insisteixo, no ens 
aporta cap benefici. 

Convé subratllar que a banda dels 
problemes del volum total del deute com de les 
despeses d'interessos a pagar, existeix un 
tercer problema que a mi també em preocupa. 
Aquest problema ve per la banda de la probable 
futura pujada de les taxes d'interès que 
tindrem a partir del moment en que el Banc 
Central Europeu abandoni el seu programa 
d'estímuls que ha realitzat fins ara amb la 
compra de deute públic. Els futurs compradors 
de deute públic desitjaran cobrar més 
interessos i al mateix temps valoraran el fet  
d'aplicar les ja conegudes "primes de risc" en  
funció de la confiança de que un país pot 
retornar el diner prestat. 

Així doncs, en el supòsit que les taxes 
d'interès només s'incrementessin un 1%, en 
l'actual nivell de deute això suposaria un 
increment de la despesa financera de 11.600 

milions d'euros (recordeu 11.600.000.000,00 
euros). Per a fer-nos una idea, aquest any 2018 
la despesa sanitària a Catalunya serà 
aproximadament d'uns 10.000 milions d'euros 
(sobre un 40% del pressupost total de la 
Generalitat de Catalunya). Penseu una mica en 
tots els hospitals existents a Catalunya i el 
personal que hi treballa amb aquests diners. 
Jo, ja firmaria ara mateix perquè només fos un 
1%, però és probable que sigui més (Nota: el 
increment no seria de cop, ja que hi ha 
venciments i serien les noves emissions les 
que serien més cares).

En general, em sembla que la classe política 
no es capaç d'enfrontar-se a la realitat del país 
"agafant el bou per les banyes" i així 
anticipar-se als futurs problemes amb temps 
suficient, analitzant la presa de possibles 
mesures correctores. Sembla ser que és millor 
esperar que arribin els esdeveniments i poder 
tenir excuses reals i així realitzar noves 
retallades socials declarant que la culpa no es 
d'ells, sinó que es de la situació econòmica, 
que han d'obeir les directrius de la Unió 
Europea, etc., sempre "llançant pilotes fora".

Així les coses, que es podria fer? El govern 
ho tindrà molt fàcil, més retallades. Per la meva 
banda, jo contractaria més inspectors fiscals i 
els posaria a treballar, baixaria l'atur i pujaria la 
recaptació. Hem de pensar que en el nostre 
país considerem espavilat aquell que defrauda 
i al que paga els impostos és el ruc. Segons els 
últims estudis, l'economia submergida, o sigui 
els que defrauden, suposa que la Hisenda 
Pública ingressi uns 70.000 milions menys 
(recordeu 70.000.000.000,00). Per tant, quan 
pagueu una factura i us diguin "amb IVA o 
sense IVA", feu un esforç i demaneu factura 
numerada i amb IVA. Si paguem tots, pagarem 
menys.

La matèria es podria estendre i aprofundir 
més, però considero que ja m'he allargat 
massa. Espero que ho hagueu trobat 
interessant.

Anselm
Setembre – 2018

coercitives. Es va introduir "el patí" perquè 
poguessin descansar i jugar. Durant els segles 
XIX i XX, les escoles van evolucionant de forma 
gradual cap al que tots reconeixem com les 
escoles convencionals. 

L'arribada de la II República a l'Estat 
Espanyol va significar un canvi substancial a 
l'Educació institucional.

Una de les prioritats estratègiques dels 
dirigents de la Segona República fou l’extensió 
de l’ensenyament en tots els nivells i 
particularment en l’educació primària. Aquest 
era un factor clau per a la modernització i 
democratització del país per tal de formar 
ciutadans cultes i responsables.  L’article 47 
de la Constitució republicana establia 
l’obligatorietat i gratuïtat de l’ensenyament 
primari i la seva laïcitat.

A començaments de la dècada de 1930 a 
Espanya la taxa d’analfabetisme era del 27 per 

cent de la població major de 10 anys, mentre 
que a França al 1900 era només del 16,5 per 
cent.  D’altra banda, segons les dades oficials, 
el 1932 el 55 per cent de la població infantil 
espanyola estava per escolaritzar.  Durant el 
bienni azanyista, la reforma educativa va 
renovar l'ensenyament primari, es van construir 
escoles, es van crear milers de llocs per a 
mestres, es va permetre l'escola mixta. En el 
31, la taxa d'alfabetització era del 15%. En 
1936, abans de la guerra, del 26%.

La maquinària feixista va començar l'oblit a 
l'educació i una grandíssima depuració 
d'aquells mestres "no grats" per al règim. A 
ensenyament, li va caure tota la ira dels 
franquistes. A l'any 1955, la taxa d’infants no 
escolaritzats s’enfilà al 43,8 per cent, molt 
semblant a la que existia a començaments de 

segle.
Amb el retorn de la democràcia fins avui, la 

situació de l’educació ha millorat de manera 
notable, tal com posen de manifest el nombre 
més gran d’escoles i de població escolaritzada 
o l’augment de l’oferta educativa 
postobligatòria. Des de finals dels anys 80 s’ha 
produït un marcat gir en les anàlisis sobre 
l’educació. La preocupació ha deixat de 
centrar-se exclusivament en l’accés i l’extensió 
dels serveis per a, sense oblidar l’anterior, 
centrar-se en els continguts dels sistemes 
educatius, en el que succeeix a l’interior 
d’aquests, en la qualitat dels processos 
d’ensenyament-aprenentatge.

Ara ens queden reptes a aconseguir que 
només enumeraré i en altres articles podríem 
aprofundir. Són molts, però nosaltres els 
resumim en aquests:

Desescolaritzar l'Educació: Malgrat totes 
les seves limitacions i disfuncions, l'escola  és 
encara el principal factor de promoció social i 
personal a l’abast de tothom. L' escola fa 
moltes coses  però no ho pot fer tot i els nens i 
les nenes necessiten tota "la tribu" per 
educar-se, com també necessiten espais de joc 
lliure, ja que els estudis sobre l'escola i els 
seus alumnes mostren que ells també 
s'eduquen mitjançant l'exploració i el joc 
lliures, sense que siguin dirigits pels adults 

Superar l'herència d'un sistema educatiu 
estandarditzat i homogeneïtzant per avançar 
cap a models d'aprenentatge personalitzat 
adaptat a les característiques i necessitats de 
cada alumne.

Establir un lideratge per part de 
l'administració pública que promogui 
activament polítiques d'innovació educativa 
ambicioses i que enforteixin el centre educatiu 
i les xarxes com a motor de la innovació i 
detectin, modelitzin i transfereixin models 
innovadors per respondre a les necessitats 
d'aprenentatge del segle XXI.

Abordar l'abandonament escolar prematur, 
coordinar la transició entre etapes educatives i 
augmentar d'inversió publica en educació.

No és cert que la pobresa existeixi perquè 
no hi hagi educació, sinó perquè hi ha una mala 
distribució de la riquesa. Però les persones 
amb més possibilitats d’educació tenen més 
eines per poder sortir de la pobresa. 

Ramon Burgués i Salse.
Mestre d'Educació Primària.

Avui en dia i al nostre país ningú posa en 
dubte que l'educació és un dret fonamental de 
totes les persones, però aquesta realitat, que 
és veritat a totes les societats avançades, no 
ens pot fer oblidar que al nostre planeta  hi ha 
aproximadament uns 800 milions d’adults 
analfabets i uns 80 milions de nens i nenes 
sense oportunitats educatives. Dos terços dels 
analfabets al món són dones.

De totes maneres avui no voldríem parlar 
d'aquest fet sinó de com ha anat evolucionant 
aquest principi al llarg de la història, 
centrant-nos a la nostra realitat més 
immediata.

Al principi de la humanitat, durant centenars 
de milers d'anys, els nens i les nenes  es van 
educar a si mateixos a través de l'exploració i el 
joc lliures. Els nens i les nenes aprenien els 
coneixements de pares a fills, d'avis a nets, de 
germans més grans als més petits.  En relació 
amb la història biològica de la nostra espècie, 
les escoles són institucions molt recents. 

En algun moment de la història es va produir 
un interessant fenomen: uns pares 
emprenedors es van adonar que no tenien gran 
cosa per a ensenyar als seus fills i van decidir 
llogar el coneixement a tercers.  Acabava de 
néixer l'educació institucional, però només per 
alguns.

Amb l'arribada de l'agricultura i, 
posteriorment de la indústria, els nens es van 
convertir en treballadors forçosos.

La invenció de l'agricultura, que va tenir lloc 
fa deu mil anys en alguns llocs del món, i fa 
menys temps en uns altres, va provocar un   
canvi profund a la forma de vida de les 
persones. Gràcies a ella, la gent va poder 
disposar de més aliments, la qual cosa els va 
permetre tenir més fills. L'agricultura també va 
permetre el fet que la gent s'assentés en 
habitatges permanents, on plantaven les seves 
collites, i deixés de ser nòmada. Com les 
famílies tenien més membres, els nens i les 
nenes havien de treballar al camp per ajudar a 
alimentar als seus germans petits, o havien de 

treballar a casa per ajudar a cuidar-los.
Tot això va culminar amb el feudalisme en 

l'Edat Mitjana, quan la societat va experimentar 
un canvi brusc i es va convertir en jeràrquica, 
amb uns pocs reis i senyors feudals en la 
cúspide de la piràmide i les masses d'esclaus i 
serfs a la base. La majoria de les persones, 
nens i nenes incloses, eren serfs. Les lliçons 
principals que els infants havien d'aprendre 
eren l'obediència, la supressió de la seva 
pròpia voluntat i la mostra de veneració cap als 
amos i senyors.  

Amb el desenvolupament de la indústria i 
d'una nova classe burgesa, el feudalisme va 
ser decaient gradualment, però això no va 
suposar una millora immediata en les vides de 
la majoria dels nens. Les persones, fins i tot els 
nens, treballaven la major part de les hores que 
passaven desperts, set dies a la setmana, en 
condicions infrahumanes, solament per 
sobreviure. El treball infantil es va traslladar del 
camp, on, almenys, hi havia sol, aire fresc i 
alguna oportunitat per jugar, a les fàbriques, 
brutes i abarrotades. No va ser fins al segle XIX 
quan Anglaterra va aprovar lleis que restringien 
el treball infantil als menors de 9 anys.

A mesura que la indústria va progressar i es 
va convertir en una mica més automatitzada, la 
necessitat de treball infantil va decaure en 
algunes parts del món. Va començar a 
estendre's la idea que la infància havia de ser 
una etapa per aprendre i van començar a 
crear-se escoles infantils com a llocs 
d'aprenentatge.  De forma gradual, la idea i la 
pràctica d'una educació universal va anar 
desenvolupant-se a Europa des de 
començaments del segle XVI fins al XIX. 
L'educació s'entenia com a instrucció.

Amb l'augment de l'escolarització, la gent va 
començar a pensar en l'aprenentatge com la 
tasca pròpia dels nens i les nenes. Les 
metodologies aplicades es basaven 
bàsicament en la repetició i memorització de 
conceptes. Moltes vegades això era avorrit per 
als nens i nenes i s'aplicaven mesures 
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Si tens aquesta revista a les mans, vol dir 
que ets una persona preocupada  per com es 
gestionen els recursos col·lectius. Fins i tot 
possiblement ets una persona compromesa 
activament en la seva defensa i de fer-ne un ús 
equitatiu i sostenible.

Parlem avui del corrent elèctric que ens 
arriba a casa, el qual ens és tan imprescindible 

per viure que s’ha convertit en un bé de primera 
necessitat com l’aigua o el menjar. Tant és així 
que no poder-ne disposar, perquè el preu del 
servei no para d’augmentar, ha donar pas a un 
altre concepte de pobresa, la pobresa 
energètica. Fa referència a persones que ho 
passen molt malament, principalment durant 
l’hivern, perquè no poden disposar de 
calefacció, aigua calenta o fer servir la 
rentadora.

Però el corrent que utilitzem a casa o a la 
feina majoritàriament (67%) té un origen fòssil 
(petroli, gas i carbó) o prové de l’urani, i el 33% 
restant prové de les energies renovables. Amb 
la utilització de fòssils estem provocant uns 
nivells de contaminació que acceleren 
enormement el canvi climàtic, la Terra se’ns 
escalfa cada vegada més amb el daltabaix 
mundial que això significa. 

Però el fet que siguin fòssils vol dir que n’hi 
ha una quantitat limitada, que les mines i el 
pous s’estan exhaurint i que d’aquí a 40 o 60 
anys ja no en tindrem per aguantar aquest ritme 
de consum. El mateix problema d’esgotament 
es preveu per l’urani, amb la diferència que 
estem deixant a la nostra descendència milers 
de tones de residus radioactius que perduraran 
entre 150 i 5.000 anys.

Cal observar que a la península ibèrica no hi 
ha grans jaciments de carbó, petroli, gas o 
urani. Això fa que siguin productes bàsics que 
s’han d’importar constantment, amb tot el que 
significa de dependència econòmica i política 
de l’exterior, augment del cost o la inversió en 
enormes infraestructures de transport d’un 
impacte mediambiental considerable.  

A banda, per produir aquest 67% de corrent 
elèctric s’utilitza una tecnologia de grans 
instal·lacions de producció (centrals tèrmiques 
o nuclears)  i de transport amb torres d’alta 
tensió fins que arriba a les centrals de 
transformació per distribuir a les ciutats. Això fa 
que només sigui a l’abast dels grans capitals, 
bancs o grups d’inversió internacionals, la 
possibilitat de produir i distribuir el corrent 
elèctric.

Aquests grans capitals gestionen el mercat 
energètic en caràcter d’oligopoli, que vol dir que 
entre pocs acorden les polítiques de preus i 
serveis per assegurar-se els màxims guanys. 
Així, a pesar de la crisi econòmica, amb els 
respectius governs del PP i el PSOE el cost del 
corrent no ha parat de pujar, i hem viscut la 
paradoxa que les empreses de l’oligopoli han 
continuat augmentant els guanys (el doble que 

VOLEM UN ALTRE MODEL ENERGÈTIC

coercitives. Es va introduir "el patí" perquè 
poguessin descansar i jugar. Durant els segles 
XIX i XX, les escoles van evolucionant de forma 
gradual cap al que tots reconeixem com les 
escoles convencionals. 

L'arribada de la II República a l'Estat 
Espanyol va significar un canvi substancial a 
l'Educació institucional.

Una de les prioritats estratègiques dels 
dirigents de la Segona República fou l’extensió 
de l’ensenyament en tots els nivells i 
particularment en l’educació primària. Aquest 
era un factor clau per a la modernització i 
democratització del país per tal de formar 
ciutadans cultes i responsables.  L’article 47 
de la Constitució republicana establia 
l’obligatorietat i gratuïtat de l’ensenyament 
primari i la seva laïcitat.

A començaments de la dècada de 1930 a 
Espanya la taxa d’analfabetisme era del 27 per 

cent de la població major de 10 anys, mentre 
que a França al 1900 era només del 16,5 per 
cent.  D’altra banda, segons les dades oficials, 
el 1932 el 55 per cent de la població infantil 
espanyola estava per escolaritzar.  Durant el 
bienni azanyista, la reforma educativa va 
renovar l'ensenyament primari, es van construir 
escoles, es van crear milers de llocs per a 
mestres, es va permetre l'escola mixta. En el 
31, la taxa d'alfabetització era del 15%. En 
1936, abans de la guerra, del 26%.

La maquinària feixista va començar l'oblit a 
l'educació i una grandíssima depuració 
d'aquells mestres "no grats" per al règim. A 
ensenyament, li va caure tota la ira dels 
franquistes. A l'any 1955, la taxa d’infants no 
escolaritzats s’enfilà al 43,8 per cent, molt 
semblant a la que existia a començaments de 

segle.
Amb el retorn de la democràcia fins avui, la 

situació de l’educació ha millorat de manera 
notable, tal com posen de manifest el nombre 
més gran d’escoles i de població escolaritzada 
o l’augment de l’oferta educativa 
postobligatòria. Des de finals dels anys 80 s’ha 
produït un marcat gir en les anàlisis sobre 
l’educació. La preocupació ha deixat de 
centrar-se exclusivament en l’accés i l’extensió 
dels serveis per a, sense oblidar l’anterior, 
centrar-se en els continguts dels sistemes 
educatius, en el que succeeix a l’interior 
d’aquests, en la qualitat dels processos 
d’ensenyament-aprenentatge.

Ara ens queden reptes a aconseguir que 
només enumeraré i en altres articles podríem 
aprofundir. Són molts, però nosaltres els 
resumim en aquests:

Desescolaritzar l'Educació: Malgrat totes 
les seves limitacions i disfuncions, l'escola  és 
encara el principal factor de promoció social i 
personal a l’abast de tothom. L' escola fa 
moltes coses  però no ho pot fer tot i els nens i 
les nenes necessiten tota "la tribu" per 
educar-se, com també necessiten espais de joc 
lliure, ja que els estudis sobre l'escola i els 
seus alumnes mostren que ells també 
s'eduquen mitjançant l'exploració i el joc 
lliures, sense que siguin dirigits pels adults 

Superar l'herència d'un sistema educatiu 
estandarditzat i homogeneïtzant per avançar 
cap a models d'aprenentatge personalitzat 
adaptat a les característiques i necessitats de 
cada alumne.

Establir un lideratge per part de 
l'administració pública que promogui 
activament polítiques d'innovació educativa 
ambicioses i que enforteixin el centre educatiu 
i les xarxes com a motor de la innovació i 
detectin, modelitzin i transfereixin models 
innovadors per respondre a les necessitats 
d'aprenentatge del segle XXI.

Abordar l'abandonament escolar prematur, 
coordinar la transició entre etapes educatives i 
augmentar d'inversió publica en educació.

No és cert que la pobresa existeixi perquè 
no hi hagi educació, sinó perquè hi ha una mala 
distribució de la riquesa. Però les persones 
amb més possibilitats d’educació tenen més 
eines per poder sortir de la pobresa. 

Ramon Burgués i Salse.
Mestre d'Educació Primària.

Avui en dia i al nostre país ningú posa en 
dubte que l'educació és un dret fonamental de 
totes les persones, però aquesta realitat, que 
és veritat a totes les societats avançades, no 
ens pot fer oblidar que al nostre planeta  hi ha 
aproximadament uns 800 milions d’adults 
analfabets i uns 80 milions de nens i nenes 
sense oportunitats educatives. Dos terços dels 
analfabets al món són dones.

De totes maneres avui no voldríem parlar 
d'aquest fet sinó de com ha anat evolucionant 
aquest principi al llarg de la història, 
centrant-nos a la nostra realitat més 
immediata.

Al principi de la humanitat, durant centenars 
de milers d'anys, els nens i les nenes  es van 
educar a si mateixos a través de l'exploració i el 
joc lliures. Els nens i les nenes aprenien els 
coneixements de pares a fills, d'avis a nets, de 
germans més grans als més petits.  En relació 
amb la història biològica de la nostra espècie, 
les escoles són institucions molt recents. 

En algun moment de la història es va produir 
un interessant fenomen: uns pares 
emprenedors es van adonar que no tenien gran 
cosa per a ensenyar als seus fills i van decidir 
llogar el coneixement a tercers.  Acabava de 
néixer l'educació institucional, però només per 
alguns.

Amb l'arribada de l'agricultura i, 
posteriorment de la indústria, els nens es van 
convertir en treballadors forçosos.

La invenció de l'agricultura, que va tenir lloc 
fa deu mil anys en alguns llocs del món, i fa 
menys temps en uns altres, va provocar un   
canvi profund a la forma de vida de les 
persones. Gràcies a ella, la gent va poder 
disposar de més aliments, la qual cosa els va 
permetre tenir més fills. L'agricultura també va 
permetre el fet que la gent s'assentés en 
habitatges permanents, on plantaven les seves 
collites, i deixés de ser nòmada. Com les 
famílies tenien més membres, els nens i les 
nenes havien de treballar al camp per ajudar a 
alimentar als seus germans petits, o havien de 

treballar a casa per ajudar a cuidar-los.
Tot això va culminar amb el feudalisme en 

l'Edat Mitjana, quan la societat va experimentar 
un canvi brusc i es va convertir en jeràrquica, 
amb uns pocs reis i senyors feudals en la 
cúspide de la piràmide i les masses d'esclaus i 
serfs a la base. La majoria de les persones, 
nens i nenes incloses, eren serfs. Les lliçons 
principals que els infants havien d'aprendre 
eren l'obediència, la supressió de la seva 
pròpia voluntat i la mostra de veneració cap als 
amos i senyors.  

Amb el desenvolupament de la indústria i 
d'una nova classe burgesa, el feudalisme va 
ser decaient gradualment, però això no va 
suposar una millora immediata en les vides de 
la majoria dels nens. Les persones, fins i tot els 
nens, treballaven la major part de les hores que 
passaven desperts, set dies a la setmana, en 
condicions infrahumanes, solament per 
sobreviure. El treball infantil es va traslladar del 
camp, on, almenys, hi havia sol, aire fresc i 
alguna oportunitat per jugar, a les fàbriques, 
brutes i abarrotades. No va ser fins al segle XIX 
quan Anglaterra va aprovar lleis que restringien 
el treball infantil als menors de 9 anys.

A mesura que la indústria va progressar i es 
va convertir en una mica més automatitzada, la 
necessitat de treball infantil va decaure en 
algunes parts del món. Va començar a 
estendre's la idea que la infància havia de ser 
una etapa per aprendre i van començar a 
crear-se escoles infantils com a llocs 
d'aprenentatge.  De forma gradual, la idea i la 
pràctica d'una educació universal va anar 
desenvolupant-se a Europa des de 
començaments del segle XVI fins al XIX. 
L'educació s'entenia com a instrucció.

Amb l'augment de l'escolarització, la gent va 
començar a pensar en l'aprenentatge com la 
tasca pròpia dels nens i les nenes. Les 
metodologies aplicades es basaven 
bàsicament en la repetició i memorització de 
conceptes. Moltes vegades això era avorrit per 
als nens i nenes i s'aplicaven mesures 

les seves referents europees), mentre la 
pobresa energètica arribava a cotes 
esgarrifoses: el 2012 es va tallar el corrent a 
1.109.934 habitatges.

Davant de tot això diversos col·lectius i 
organitzacions arreu de l’Estat fa anys que 
batallen per canviar el model energètic. Un nou 
model basat en la utilització de fonts d’energies 
renovables activades pel sol, l’aire, l’aigua o la 
geotèrmia. Energies perpetues que no 
contaminen, les tecnologies de les quals no 
necessiten grans capitals ni grans 
infraestructures de transport per utilitzar-les. 

Com podem a nivell individual ajudar a 
canviar el model energètic? A banda de 
participar a la política i votar a qui es 
comprometi a canviar la situació, podem ajudar 
a passar d’un model a l’altre de diverses 
maneres: el primer pas és canviar d’empresa 
subministradora, fer que la nostra factura de la 
llum provingui d’una empresa que només 
comercialitzi energia verda o renovable i que la 
seva única finalitat sigui oferir un servei, o dit 
d’una altra manera, que ningú es lucri per la 
compra i venda d’un bé bàsic com és el 
subministrament elèctric. 

Demà mateix podem fer el canvi de 
subministradora contactant amb alguna de les 
següents cooperatives: Som Energia, GoiEner, 
Solabria, Nosa Enerxía i d’altres. Totes elles 
ofereixen el servei sense ànim de lucre i ens 
faran tots els tràmits perquè els nostres diners 
només siguin utilitzats per a la producció i 
compra d’energies verdes i alhora vetllaran 
perquè d’una forma estable paguem les tarifes 
més baixes possibles. 

Aquestes mateixes cooperatives, insisteixo, 
la finalitat de les quals no és guanyar diners, 
ens assessoraran sobre com reduir els 
consums i passar-nos a modalitats més 
favorables baixant la potència o fent el canvi a 

horari discriminat. 
Ho comentàvem abans, les tecnologies han 

canviat i ja no necessitem que tot el corrent ens 
arribi de la central nuclear d’Ascó o de la 
tèrmica del Besòs. Així, un segon pas seria 
fer-nos autoproductors d’una part de la pròpia 
energia elèctrica que consumim. Per exemple: 
si disposem de teulades o terrasses favorables 
podem instal·lar plaques fotovoltaiques i 
obtenir-ne corrent amb uns costos d’inversió 
assumibles. Aquestes mateixes cooperatives, i 
altres col·lectius que es poden trobar per 
Internet, organitzen anualment campanyes per  
la compra col·lectiva de d’instal·lacions 
fotovoltaiques, claus en mà, per aconseguir 
preus baixos. 

Una segona opció, si el nostre habitatge és 
un pis o no disposem d’una teulada ben 
orientada, és sumar-nos, amb una aportació 
petita, a un dels projectes col·lectius per a la 
construcció d’una planta fotovoltaica de 
caràcter industrial. Els guanys de la venda del 
corrent produïda per aquesta instal·lació es 
distribueixen entre totes les persones que l’han 
fet possible reduint durant 25 anys el cost de la 
tarifa elèctrica, o sigui que seria l’equivalent a 

instal·lat un o més panels a casa.
Els polítics a favor del canvi de model 

s’esforcen en promoure lleis a favor 
d’abandonar el consum d’energies fòssils, però 
tots sabem que la força real del canvi, allà on 
es fan les lleis, és al carrer. Quants més 
siguem les que explicitem que només volem 
comprar energia verda o ens “fabriquem” la 
pròpia energia que consumim, més ràpid 
aconseguirem abandonar aquest sistema 
energètic pervers que ofega progressivament al 
planeta i amenaça la subsistència futura. 

Sebastià Ribes i Garolera
Del grup de Som Energia de Sabadell
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Si tens aquesta revista a les mans, vol dir 
que ets una persona preocupada  per com es 
gestionen els recursos col·lectius. Fins i tot 
possiblement ets una persona compromesa 
activament en la seva defensa i de fer-ne un ús 
equitatiu i sostenible.

Parlem avui del corrent elèctric que ens 
arriba a casa, el qual ens és tan imprescindible 

per viure que s’ha convertit en un bé de primera 
necessitat com l’aigua o el menjar. Tant és així 
que no poder-ne disposar, perquè el preu del 
servei no para d’augmentar, ha donar pas a un 
altre concepte de pobresa, la pobresa 
energètica. Fa referència a persones que ho 
passen molt malament, principalment durant 
l’hivern, perquè no poden disposar de 
calefacció, aigua calenta o fer servir la 
rentadora.

Però el corrent que utilitzem a casa o a la 
feina majoritàriament (67%) té un origen fòssil 
(petroli, gas i carbó) o prové de l’urani, i el 33% 
restant prové de les energies renovables. Amb 
la utilització de fòssils estem provocant uns 
nivells de contaminació que acceleren 
enormement el canvi climàtic, la Terra se’ns 
escalfa cada vegada més amb el daltabaix 
mundial que això significa. 

Però el fet que siguin fòssils vol dir que n’hi 
ha una quantitat limitada, que les mines i el 
pous s’estan exhaurint i que d’aquí a 40 o 60 
anys ja no en tindrem per aguantar aquest ritme 
de consum. El mateix problema d’esgotament 
es preveu per l’urani, amb la diferència que 
estem deixant a la nostra descendència milers 
de tones de residus radioactius que perduraran 
entre 150 i 5.000 anys.

Cal observar que a la península ibèrica no hi 
ha grans jaciments de carbó, petroli, gas o 
urani. Això fa que siguin productes bàsics que 
s’han d’importar constantment, amb tot el que 
significa de dependència econòmica i política 
de l’exterior, augment del cost o la inversió en 
enormes infraestructures de transport d’un 
impacte mediambiental considerable.  

A banda, per produir aquest 67% de corrent 
elèctric s’utilitza una tecnologia de grans 
instal·lacions de producció (centrals tèrmiques 
o nuclears)  i de transport amb torres d’alta 
tensió fins que arriba a les centrals de 
transformació per distribuir a les ciutats. Això fa 
que només sigui a l’abast dels grans capitals, 
bancs o grups d’inversió internacionals, la 
possibilitat de produir i distribuir el corrent 
elèctric.

Aquests grans capitals gestionen el mercat 
energètic en caràcter d’oligopoli, que vol dir que 
entre pocs acorden les polítiques de preus i 
serveis per assegurar-se els màxims guanys. 
Així, a pesar de la crisi econòmica, amb els 
respectius governs del PP i el PSOE el cost del 
corrent no ha parat de pujar, i hem viscut la 
paradoxa que les empreses de l’oligopoli han 
continuat augmentant els guanys (el doble que 

coercitives. Es va introduir "el patí" perquè 
poguessin descansar i jugar. Durant els segles 
XIX i XX, les escoles van evolucionant de forma 
gradual cap al que tots reconeixem com les 
escoles convencionals. 

L'arribada de la II República a l'Estat 
Espanyol va significar un canvi substancial a 
l'Educació institucional.

Una de les prioritats estratègiques dels 
dirigents de la Segona República fou l’extensió 
de l’ensenyament en tots els nivells i 
particularment en l’educació primària. Aquest 
era un factor clau per a la modernització i 
democratització del país per tal de formar 
ciutadans cultes i responsables.  L’article 47 
de la Constitució republicana establia 
l’obligatorietat i gratuïtat de l’ensenyament 
primari i la seva laïcitat.

A començaments de la dècada de 1930 a 
Espanya la taxa d’analfabetisme era del 27 per 

cent de la població major de 10 anys, mentre 
que a França al 1900 era només del 16,5 per 
cent.  D’altra banda, segons les dades oficials, 
el 1932 el 55 per cent de la població infantil 
espanyola estava per escolaritzar.  Durant el 
bienni azanyista, la reforma educativa va 
renovar l'ensenyament primari, es van construir 
escoles, es van crear milers de llocs per a 
mestres, es va permetre l'escola mixta. En el 
31, la taxa d'alfabetització era del 15%. En 
1936, abans de la guerra, del 26%.

La maquinària feixista va començar l'oblit a 
l'educació i una grandíssima depuració 
d'aquells mestres "no grats" per al règim. A 
ensenyament, li va caure tota la ira dels 
franquistes. A l'any 1955, la taxa d’infants no 
escolaritzats s’enfilà al 43,8 per cent, molt 
semblant a la que existia a començaments de 

segle.
Amb el retorn de la democràcia fins avui, la 

situació de l’educació ha millorat de manera 
notable, tal com posen de manifest el nombre 
més gran d’escoles i de població escolaritzada 
o l’augment de l’oferta educativa 
postobligatòria. Des de finals dels anys 80 s’ha 
produït un marcat gir en les anàlisis sobre 
l’educació. La preocupació ha deixat de 
centrar-se exclusivament en l’accés i l’extensió 
dels serveis per a, sense oblidar l’anterior, 
centrar-se en els continguts dels sistemes 
educatius, en el que succeeix a l’interior 
d’aquests, en la qualitat dels processos 
d’ensenyament-aprenentatge.

Ara ens queden reptes a aconseguir que 
només enumeraré i en altres articles podríem 
aprofundir. Són molts, però nosaltres els 
resumim en aquests:

Desescolaritzar l'Educació: Malgrat totes 
les seves limitacions i disfuncions, l'escola  és 
encara el principal factor de promoció social i 
personal a l’abast de tothom. L' escola fa 
moltes coses  però no ho pot fer tot i els nens i 
les nenes necessiten tota "la tribu" per 
educar-se, com també necessiten espais de joc 
lliure, ja que els estudis sobre l'escola i els 
seus alumnes mostren que ells també 
s'eduquen mitjançant l'exploració i el joc 
lliures, sense que siguin dirigits pels adults 

Superar l'herència d'un sistema educatiu 
estandarditzat i homogeneïtzant per avançar 
cap a models d'aprenentatge personalitzat 
adaptat a les característiques i necessitats de 
cada alumne.

Establir un lideratge per part de 
l'administració pública que promogui 
activament polítiques d'innovació educativa 
ambicioses i que enforteixin el centre educatiu 
i les xarxes com a motor de la innovació i 
detectin, modelitzin i transfereixin models 
innovadors per respondre a les necessitats 
d'aprenentatge del segle XXI.

Abordar l'abandonament escolar prematur, 
coordinar la transició entre etapes educatives i 
augmentar d'inversió publica en educació.

No és cert que la pobresa existeixi perquè 
no hi hagi educació, sinó perquè hi ha una mala 
distribució de la riquesa. Però les persones 
amb més possibilitats d’educació tenen més 
eines per poder sortir de la pobresa. 

Ramon Burgués i Salse.
Mestre d'Educació Primària.

Avui en dia i al nostre país ningú posa en 
dubte que l'educació és un dret fonamental de 
totes les persones, però aquesta realitat, que 
és veritat a totes les societats avançades, no 
ens pot fer oblidar que al nostre planeta  hi ha 
aproximadament uns 800 milions d’adults 
analfabets i uns 80 milions de nens i nenes 
sense oportunitats educatives. Dos terços dels 
analfabets al món són dones.

De totes maneres avui no voldríem parlar 
d'aquest fet sinó de com ha anat evolucionant 
aquest principi al llarg de la història, 
centrant-nos a la nostra realitat més 
immediata.

Al principi de la humanitat, durant centenars 
de milers d'anys, els nens i les nenes  es van 
educar a si mateixos a través de l'exploració i el 
joc lliures. Els nens i les nenes aprenien els 
coneixements de pares a fills, d'avis a nets, de 
germans més grans als més petits.  En relació 
amb la història biològica de la nostra espècie, 
les escoles són institucions molt recents. 

En algun moment de la història es va produir 
un interessant fenomen: uns pares 
emprenedors es van adonar que no tenien gran 
cosa per a ensenyar als seus fills i van decidir 
llogar el coneixement a tercers.  Acabava de 
néixer l'educació institucional, però només per 
alguns.

Amb l'arribada de l'agricultura i, 
posteriorment de la indústria, els nens es van 
convertir en treballadors forçosos.

La invenció de l'agricultura, que va tenir lloc 
fa deu mil anys en alguns llocs del món, i fa 
menys temps en uns altres, va provocar un   
canvi profund a la forma de vida de les 
persones. Gràcies a ella, la gent va poder 
disposar de més aliments, la qual cosa els va 
permetre tenir més fills. L'agricultura també va 
permetre el fet que la gent s'assentés en 
habitatges permanents, on plantaven les seves 
collites, i deixés de ser nòmada. Com les 
famílies tenien més membres, els nens i les 
nenes havien de treballar al camp per ajudar a 
alimentar als seus germans petits, o havien de 

treballar a casa per ajudar a cuidar-los.
Tot això va culminar amb el feudalisme en 

l'Edat Mitjana, quan la societat va experimentar 
un canvi brusc i es va convertir en jeràrquica, 
amb uns pocs reis i senyors feudals en la 
cúspide de la piràmide i les masses d'esclaus i 
serfs a la base. La majoria de les persones, 
nens i nenes incloses, eren serfs. Les lliçons 
principals que els infants havien d'aprendre 
eren l'obediència, la supressió de la seva 
pròpia voluntat i la mostra de veneració cap als 
amos i senyors.  

Amb el desenvolupament de la indústria i 
d'una nova classe burgesa, el feudalisme va 
ser decaient gradualment, però això no va 
suposar una millora immediata en les vides de 
la majoria dels nens. Les persones, fins i tot els 
nens, treballaven la major part de les hores que 
passaven desperts, set dies a la setmana, en 
condicions infrahumanes, solament per 
sobreviure. El treball infantil es va traslladar del 
camp, on, almenys, hi havia sol, aire fresc i 
alguna oportunitat per jugar, a les fàbriques, 
brutes i abarrotades. No va ser fins al segle XIX 
quan Anglaterra va aprovar lleis que restringien 
el treball infantil als menors de 9 anys.

A mesura que la indústria va progressar i es 
va convertir en una mica més automatitzada, la 
necessitat de treball infantil va decaure en 
algunes parts del món. Va començar a 
estendre's la idea que la infància havia de ser 
una etapa per aprendre i van començar a 
crear-se escoles infantils com a llocs 
d'aprenentatge.  De forma gradual, la idea i la 
pràctica d'una educació universal va anar 
desenvolupant-se a Europa des de 
començaments del segle XVI fins al XIX. 
L'educació s'entenia com a instrucció.

Amb l'augment de l'escolarització, la gent va 
començar a pensar en l'aprenentatge com la 
tasca pròpia dels nens i les nenes. Les 
metodologies aplicades es basaven 
bàsicament en la repetició i memorització de 
conceptes. Moltes vegades això era avorrit per 
als nens i nenes i s'aplicaven mesures 

les seves referents europees), mentre la 
pobresa energètica arribava a cotes 
esgarrifoses: el 2012 es va tallar el corrent a 
1.109.934 habitatges.

Davant de tot això diversos col·lectius i 
organitzacions arreu de l’Estat fa anys que 
batallen per canviar el model energètic. Un nou 
model basat en la utilització de fonts d’energies 
renovables activades pel sol, l’aire, l’aigua o la 
geotèrmia. Energies perpetues que no 
contaminen, les tecnologies de les quals no 
necessiten grans capitals ni grans 
infraestructures de transport per utilitzar-les. 

Com podem a nivell individual ajudar a 
canviar el model energètic? A banda de 
participar a la política i votar a qui es 
comprometi a canviar la situació, podem ajudar 
a passar d’un model a l’altre de diverses 
maneres: el primer pas és canviar d’empresa 
subministradora, fer que la nostra factura de la 
llum provingui d’una empresa que només 
comercialitzi energia verda o renovable i que la 
seva única finalitat sigui oferir un servei, o dit 
d’una altra manera, que ningú es lucri per la 
compra i venda d’un bé bàsic com és el 
subministrament elèctric. 

Demà mateix podem fer el canvi de 
subministradora contactant amb alguna de les 
següents cooperatives: Som Energia, GoiEner, 
Solabria, Nosa Enerxía i d’altres. Totes elles 
ofereixen el servei sense ànim de lucre i ens 
faran tots els tràmits perquè els nostres diners 
només siguin utilitzats per a la producció i 
compra d’energies verdes i alhora vetllaran 
perquè d’una forma estable paguem les tarifes 
més baixes possibles. 

Aquestes mateixes cooperatives, insisteixo, 
la finalitat de les quals no és guanyar diners, 
ens assessoraran sobre com reduir els 
consums i passar-nos a modalitats més 
favorables baixant la potència o fent el canvi a 

horari discriminat. 
Ho comentàvem abans, les tecnologies han 

canviat i ja no necessitem que tot el corrent ens 
arribi de la central nuclear d’Ascó o de la 
tèrmica del Besòs. Així, un segon pas seria 
fer-nos autoproductors d’una part de la pròpia 
energia elèctrica que consumim. Per exemple: 
si disposem de teulades o terrasses favorables 
podem instal·lar plaques fotovoltaiques i 
obtenir-ne corrent amb uns costos d’inversió 
assumibles. Aquestes mateixes cooperatives, i 
altres col·lectius que es poden trobar per 
Internet, organitzen anualment campanyes per  
la compra col·lectiva de d’instal·lacions 
fotovoltaiques, claus en mà, per aconseguir 
preus baixos. 

Una segona opció, si el nostre habitatge és 
un pis o no disposem d’una teulada ben 
orientada, és sumar-nos, amb una aportació 
petita, a un dels projectes col·lectius per a la 
construcció d’una planta fotovoltaica de 
caràcter industrial. Els guanys de la venda del 
corrent produïda per aquesta instal·lació es 
distribueixen entre totes les persones que l’han 
fet possible reduint durant 25 anys el cost de la 
tarifa elèctrica, o sigui que seria l’equivalent a 

instal·lat un o més panels a casa.
Els polítics a favor del canvi de model 

s’esforcen en promoure lleis a favor 
d’abandonar el consum d’energies fòssils, però 
tots sabem que la força real del canvi, allà on 
es fan les lleis, és al carrer. Quants més 
siguem les que explicitem que només volem 
comprar energia verda o ens “fabriquem” la 
pròpia energia que consumim, més ràpid 
aconseguirem abandonar aquest sistema 
energètic pervers que ofega progressivament al 
planeta i amenaça la subsistència futura. 

Sebastià Ribes i Garolera
Del grup de Som Energia de Sabadell
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coercitives. Es va introduir "el patí" perquè 
poguessin descansar i jugar. Durant els segles 
XIX i XX, les escoles van evolucionant de forma 
gradual cap al que tots reconeixem com les 
escoles convencionals. 

L'arribada de la II República a l'Estat 
Espanyol va significar un canvi substancial a 
l'Educació institucional.

Una de les prioritats estratègiques dels 
dirigents de la Segona República fou l’extensió 
de l’ensenyament en tots els nivells i 
particularment en l’educació primària. Aquest 
era un factor clau per a la modernització i 
democratització del país per tal de formar 
ciutadans cultes i responsables.  L’article 47 
de la Constitució republicana establia 
l’obligatorietat i gratuïtat de l’ensenyament 
primari i la seva laïcitat.

A començaments de la dècada de 1930 a 
Espanya la taxa d’analfabetisme era del 27 per 

cent de la població major de 10 anys, mentre 
que a França al 1900 era només del 16,5 per 
cent.  D’altra banda, segons les dades oficials, 
el 1932 el 55 per cent de la població infantil 
espanyola estava per escolaritzar.  Durant el 
bienni azanyista, la reforma educativa va 
renovar l'ensenyament primari, es van construir 
escoles, es van crear milers de llocs per a 
mestres, es va permetre l'escola mixta. En el 
31, la taxa d'alfabetització era del 15%. En 
1936, abans de la guerra, del 26%.

La maquinària feixista va començar l'oblit a 
l'educació i una grandíssima depuració 
d'aquells mestres "no grats" per al règim. A 
ensenyament, li va caure tota la ira dels 
franquistes. A l'any 1955, la taxa d’infants no 
escolaritzats s’enfilà al 43,8 per cent, molt 
semblant a la que existia a començaments de 

segle.
Amb el retorn de la democràcia fins avui, la 

situació de l’educació ha millorat de manera 
notable, tal com posen de manifest el nombre 
més gran d’escoles i de població escolaritzada 
o l’augment de l’oferta educativa 
postobligatòria. Des de finals dels anys 80 s’ha 
produït un marcat gir en les anàlisis sobre 
l’educació. La preocupació ha deixat de 
centrar-se exclusivament en l’accés i l’extensió 
dels serveis per a, sense oblidar l’anterior, 
centrar-se en els continguts dels sistemes 
educatius, en el que succeeix a l’interior 
d’aquests, en la qualitat dels processos 
d’ensenyament-aprenentatge.

Ara ens queden reptes a aconseguir que 
només enumeraré i en altres articles podríem 
aprofundir. Són molts, però nosaltres els 
resumim en aquests:

Desescolaritzar l'Educació: Malgrat totes 
les seves limitacions i disfuncions, l'escola  és 
encara el principal factor de promoció social i 
personal a l’abast de tothom. L' escola fa 
moltes coses  però no ho pot fer tot i els nens i 
les nenes necessiten tota "la tribu" per 
educar-se, com també necessiten espais de joc 
lliure, ja que els estudis sobre l'escola i els 
seus alumnes mostren que ells també 
s'eduquen mitjançant l'exploració i el joc 
lliures, sense que siguin dirigits pels adults 

Superar l'herència d'un sistema educatiu 
estandarditzat i homogeneïtzant per avançar 
cap a models d'aprenentatge personalitzat 
adaptat a les característiques i necessitats de 
cada alumne.

Establir un lideratge per part de 
l'administració pública que promogui 
activament polítiques d'innovació educativa 
ambicioses i que enforteixin el centre educatiu 
i les xarxes com a motor de la innovació i 
detectin, modelitzin i transfereixin models 
innovadors per respondre a les necessitats 
d'aprenentatge del segle XXI.

Abordar l'abandonament escolar prematur, 
coordinar la transició entre etapes educatives i 
augmentar d'inversió publica en educació.

No és cert que la pobresa existeixi perquè 
no hi hagi educació, sinó perquè hi ha una mala 
distribució de la riquesa. Però les persones 
amb més possibilitats d’educació tenen més 
eines per poder sortir de la pobresa. 

Ramon Burgués i Salse.
Mestre d'Educació Primària.

L'Educació com a dret fonamental
Avui en dia i al nostre país ningú posa en 

dubte que l'educació és un dret fonamental de 
totes les persones, però aquesta realitat, que 
és veritat a totes les societats avançades, no 
ens pot fer oblidar que al nostre planeta  hi ha 
aproximadament uns 800 milions d’adults 
analfabets i uns 80 milions de nens i nenes 
sense oportunitats educatives. Dos terços dels 
analfabets al món són dones.

De totes maneres avui no voldríem parlar 
d'aquest fet sinó de com ha anat evolucionant 
aquest principi al llarg de la història, 
centrant-nos a la nostra realitat més 
immediata.

Al principi de la humanitat, durant centenars 
de milers d'anys, els nens i les nenes  es van 
educar a si mateixos a través de l'exploració i el 
joc lliures. Els nens i les nenes aprenien els 
coneixements de pares a fills, d'avis a nets, de 
germans més grans als més petits.  En relació 
amb la història biològica de la nostra espècie, 
les escoles són institucions molt recents. 

En algun moment de la història es va produir 
un interessant fenomen: uns pares 
emprenedors es van adonar que no tenien gran 
cosa per a ensenyar als seus fills i van decidir 
llogar el coneixement a tercers.  Acabava de 
néixer l'educació institucional, però només per 
alguns.

Amb l'arribada de l'agricultura i, 
posteriorment de la indústria, els nens es van 
convertir en treballadors forçosos.

La invenció de l'agricultura, que va tenir lloc 
fa deu mil anys en alguns llocs del món, i fa 
menys temps en uns altres, va provocar un   
canvi profund a la forma de vida de les 
persones. Gràcies a ella, la gent va poder 
disposar de més aliments, la qual cosa els va 
permetre tenir més fills. L'agricultura també va 
permetre el fet que la gent s'assentés en 
habitatges permanents, on plantaven les seves 
collites, i deixés de ser nòmada. Com les 
famílies tenien més membres, els nens i les 
nenes havien de treballar al camp per ajudar a 
alimentar als seus germans petits, o havien de 

treballar a casa per ajudar a cuidar-los.
Tot això va culminar amb el feudalisme en 

l'Edat Mitjana, quan la societat va experimentar 
un canvi brusc i es va convertir en jeràrquica, 
amb uns pocs reis i senyors feudals en la 
cúspide de la piràmide i les masses d'esclaus i 
serfs a la base. La majoria de les persones, 
nens i nenes incloses, eren serfs. Les lliçons 
principals que els infants havien d'aprendre 
eren l'obediència, la supressió de la seva 
pròpia voluntat i la mostra de veneració cap als 
amos i senyors.  

Amb el desenvolupament de la indústria i 
d'una nova classe burgesa, el feudalisme va 
ser decaient gradualment, però això no va 
suposar una millora immediata en les vides de 
la majoria dels nens. Les persones, fins i tot els 
nens, treballaven la major part de les hores que 
passaven desperts, set dies a la setmana, en 
condicions infrahumanes, solament per 
sobreviure. El treball infantil es va traslladar del 
camp, on, almenys, hi havia sol, aire fresc i 
alguna oportunitat per jugar, a les fàbriques, 
brutes i abarrotades. No va ser fins al segle XIX 
quan Anglaterra va aprovar lleis que restringien 
el treball infantil als menors de 9 anys.

A mesura que la indústria va progressar i es 
va convertir en una mica més automatitzada, la 
necessitat de treball infantil va decaure en 
algunes parts del món. Va començar a 
estendre's la idea que la infància havia de ser 
una etapa per aprendre i van començar a 
crear-se escoles infantils com a llocs 
d'aprenentatge.  De forma gradual, la idea i la 
pràctica d'una educació universal va anar 
desenvolupant-se a Europa des de 
començaments del segle XVI fins al XIX. 
L'educació s'entenia com a instrucció.

Amb l'augment de l'escolarització, la gent va 
començar a pensar en l'aprenentatge com la 
tasca pròpia dels nens i les nenes. Les 
metodologies aplicades es basaven 
bàsicament en la repetició i memorització de 
conceptes. Moltes vegades això era avorrit per 
als nens i nenes i s'aplicaven mesures 
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coercitives. Es va introduir "el patí" perquè 
poguessin descansar i jugar. Durant els segles 
XIX i XX, les escoles van evolucionant de forma 
gradual cap al que tots reconeixem com les 
escoles convencionals. 

L'arribada de la II República a l'Estat 
Espanyol va significar un canvi substancial a 
l'Educació institucional.

Una de les prioritats estratègiques dels 
dirigents de la Segona República fou l’extensió 
de l’ensenyament en tots els nivells i 
particularment en l’educació primària. Aquest 
era un factor clau per a la modernització i 
democratització del país per tal de formar 
ciutadans cultes i responsables.  L’article 47 
de la Constitució republicana establia 
l’obligatorietat i gratuïtat de l’ensenyament 
primari i la seva laïcitat.

A començaments de la dècada de 1930 a 
Espanya la taxa d’analfabetisme era del 27 per 

cent de la població major de 10 anys, mentre 
que a França al 1900 era només del 16,5 per 
cent.  D’altra banda, segons les dades oficials, 
el 1932 el 55 per cent de la població infantil 
espanyola estava per escolaritzar.  Durant el 
bienni azanyista, la reforma educativa va 
renovar l'ensenyament primari, es van construir 
escoles, es van crear milers de llocs per a 
mestres, es va permetre l'escola mixta. En el 
31, la taxa d'alfabetització era del 15%. En 
1936, abans de la guerra, del 26%.

La maquinària feixista va començar l'oblit a 
l'educació i una grandíssima depuració 
d'aquells mestres "no grats" per al règim. A 
ensenyament, li va caure tota la ira dels 
franquistes. A l'any 1955, la taxa d’infants no 
escolaritzats s’enfilà al 43,8 per cent, molt 
semblant a la que existia a començaments de 

segle.
Amb el retorn de la democràcia fins avui, la 

situació de l’educació ha millorat de manera 
notable, tal com posen de manifest el nombre 
més gran d’escoles i de població escolaritzada 
o l’augment de l’oferta educativa 
postobligatòria. Des de finals dels anys 80 s’ha 
produït un marcat gir en les anàlisis sobre 
l’educació. La preocupació ha deixat de 
centrar-se exclusivament en l’accés i l’extensió 
dels serveis per a, sense oblidar l’anterior, 
centrar-se en els continguts dels sistemes 
educatius, en el que succeeix a l’interior 
d’aquests, en la qualitat dels processos 
d’ensenyament-aprenentatge.

Ara ens queden reptes a aconseguir que 
només enumeraré i en altres articles podríem 
aprofundir. Són molts, però nosaltres els 
resumim en aquests:

Desescolaritzar l'Educació: Malgrat totes 
les seves limitacions i disfuncions, l'escola  és 
encara el principal factor de promoció social i 
personal a l’abast de tothom. L' escola fa 
moltes coses  però no ho pot fer tot i els nens i 
les nenes necessiten tota "la tribu" per 
educar-se, com també necessiten espais de joc 
lliure, ja que els estudis sobre l'escola i els 
seus alumnes mostren que ells també 
s'eduquen mitjançant l'exploració i el joc 
lliures, sense que siguin dirigits pels adults 

Superar l'herència d'un sistema educatiu 
estandarditzat i homogeneïtzant per avançar 
cap a models d'aprenentatge personalitzat 
adaptat a les característiques i necessitats de 
cada alumne.

Establir un lideratge per part de 
l'administració pública que promogui 
activament polítiques d'innovació educativa 
ambicioses i que enforteixin el centre educatiu 
i les xarxes com a motor de la innovació i 
detectin, modelitzin i transfereixin models 
innovadors per respondre a les necessitats 
d'aprenentatge del segle XXI.

Abordar l'abandonament escolar prematur, 
coordinar la transició entre etapes educatives i 
augmentar d'inversió publica en educació.

No és cert que la pobresa existeixi perquè 
no hi hagi educació, sinó perquè hi ha una mala 
distribució de la riquesa. Però les persones 
amb més possibilitats d’educació tenen més 
eines per poder sortir de la pobresa. 

Ramon Burgués i Salse.
Mestre d'Educació Primària.

Avui en dia i al nostre país ningú posa en 
dubte que l'educació és un dret fonamental de 
totes les persones, però aquesta realitat, que 
és veritat a totes les societats avançades, no 
ens pot fer oblidar que al nostre planeta  hi ha 
aproximadament uns 800 milions d’adults 
analfabets i uns 80 milions de nens i nenes 
sense oportunitats educatives. Dos terços dels 
analfabets al món són dones.

De totes maneres avui no voldríem parlar 
d'aquest fet sinó de com ha anat evolucionant 
aquest principi al llarg de la història, 
centrant-nos a la nostra realitat més 
immediata.

Al principi de la humanitat, durant centenars 
de milers d'anys, els nens i les nenes  es van 
educar a si mateixos a través de l'exploració i el 
joc lliures. Els nens i les nenes aprenien els 
coneixements de pares a fills, d'avis a nets, de 
germans més grans als més petits.  En relació 
amb la història biològica de la nostra espècie, 
les escoles són institucions molt recents. 

En algun moment de la història es va produir 
un interessant fenomen: uns pares 
emprenedors es van adonar que no tenien gran 
cosa per a ensenyar als seus fills i van decidir 
llogar el coneixement a tercers.  Acabava de 
néixer l'educació institucional, però només per 
alguns.

Amb l'arribada de l'agricultura i, 
posteriorment de la indústria, els nens es van 
convertir en treballadors forçosos.

La invenció de l'agricultura, que va tenir lloc 
fa deu mil anys en alguns llocs del món, i fa 
menys temps en uns altres, va provocar un   
canvi profund a la forma de vida de les 
persones. Gràcies a ella, la gent va poder 
disposar de més aliments, la qual cosa els va 
permetre tenir més fills. L'agricultura també va 
permetre el fet que la gent s'assentés en 
habitatges permanents, on plantaven les seves 
collites, i deixés de ser nòmada. Com les 
famílies tenien més membres, els nens i les 
nenes havien de treballar al camp per ajudar a 
alimentar als seus germans petits, o havien de 

treballar a casa per ajudar a cuidar-los.
Tot això va culminar amb el feudalisme en 

l'Edat Mitjana, quan la societat va experimentar 
un canvi brusc i es va convertir en jeràrquica, 
amb uns pocs reis i senyors feudals en la 
cúspide de la piràmide i les masses d'esclaus i 
serfs a la base. La majoria de les persones, 
nens i nenes incloses, eren serfs. Les lliçons 
principals que els infants havien d'aprendre 
eren l'obediència, la supressió de la seva 
pròpia voluntat i la mostra de veneració cap als 
amos i senyors.  

Amb el desenvolupament de la indústria i 
d'una nova classe burgesa, el feudalisme va 
ser decaient gradualment, però això no va 
suposar una millora immediata en les vides de 
la majoria dels nens. Les persones, fins i tot els 
nens, treballaven la major part de les hores que 
passaven desperts, set dies a la setmana, en 
condicions infrahumanes, solament per 
sobreviure. El treball infantil es va traslladar del 
camp, on, almenys, hi havia sol, aire fresc i 
alguna oportunitat per jugar, a les fàbriques, 
brutes i abarrotades. No va ser fins al segle XIX 
quan Anglaterra va aprovar lleis que restringien 
el treball infantil als menors de 9 anys.

A mesura que la indústria va progressar i es 
va convertir en una mica més automatitzada, la 
necessitat de treball infantil va decaure en 
algunes parts del món. Va començar a 
estendre's la idea que la infància havia de ser 
una etapa per aprendre i van començar a 
crear-se escoles infantils com a llocs 
d'aprenentatge.  De forma gradual, la idea i la 
pràctica d'una educació universal va anar 
desenvolupant-se a Europa des de 
començaments del segle XVI fins al XIX. 
L'educació s'entenia com a instrucció.

Amb l'augment de l'escolarització, la gent va 
començar a pensar en l'aprenentatge com la 
tasca pròpia dels nens i les nenes. Les 
metodologies aplicades es basaven 
bàsicament en la repetició i memorització de 
conceptes. Moltes vegades això era avorrit per 
als nens i nenes i s'aplicaven mesures 



Cuesta entender que una región como 
Cataluña, marginada, mal tratada y olvidada en 
el conjunto del Estado, según el predicamento 
de los independentistas, se haya convertido en 
los dos últimos siglos en la región más rica y 
desarrollada de España. Podría decirse que a 
principio del siglo XVIII era una zona tan rural 
como cualquier otra región de España.

Sin quitar méritos a la laboriosidad de sus 
habitantes hay que recordar algunos hechos 
históricos de difícil objeción. Los grandes de 
Cataluña siempre tuvieron presencia y  medios 
de presión en Madrid y eso hizo crecer su 
industria textil partiendo de las medidas que 
los gobiernos de España desde el siglo XIX  
impuso a los productos extranjeros que podían 
competir  con la producción textil de Cataluña 

brindándole así un mercado único como era 
todo el territorio estatal español y sus últimas 
colonias en América y Asia.

Un visitante francés, novelista, comentaba 
que Andalucía y otras regiones  del Estado 
pagaban por los tejidos catalanes cuatro veces 
más de lo que hubieran pagado por el tejido 
inglés  si hubiera habido libertad de mercado.  
Sin Embargo no sabemos que a nadie se le 
ocurriera decir en aquella época;  “Cataluña 
nos roba”.

Por otra parte,  cuando el crecimiento de 

esta industria tuvo en varias ocasiones 
necesidad de mano de obra, estuvo el resto de 
España para dar esa fuerza tan necesaria para 
el crecimiento industrial de esta región, cuando 
se implanta el vapor, a veces en detrimento de 
otras partes como Andalucía o Galicia. Esta 
industrialización de Cataluña llevó consigo un 
aumento poblacional histórico situándola por 
encima de otras regiones que siempre 
estuvieron más pobladas, siendo hoy  la 
segunda región por habitantes.

Algunos estudios, dicen que el 60% de la 
población de Cataluña proviene de estas 
masas obreras que acudieron en distintas 
épocas, de ser cierto este dato, si no se 
hubiera producido esta avalancha de mano de 
obra, porque no se hubiera dado las 

circunstancias que estamos 
comentado, Cataluña hoy tendría 
alrededor de tres  millones  de 
habitantes en lugar de los siete 
millones y medio que hoy censa.

Atendiendo estos tres hechos 
históricos: Altos aranceles en 
beneficio de la industria textil 
catalana, abastecimiento de 
mano de obra para cubrir la 
demanda de esta 
industrialización y la exclusividad 
de un amplio mercado para 
vender sin competencia su 
producción, como es todo el 
Estado español, podría decirse 
que la Cataluña actual es un 
producto español.

Sin que se dieran las circunstancias 
estudiadas, difícilmente Cataluña hubiera 
alcanzado el nivel de desarrollo y bienestar que 
mantiene.

Sin embargo hoy estamos en un 
desconcierto que nos hace olvidar de dónde 
venimos y se quiere experimentar aventuras 
inciertas sin tener en cuenta  los muchos lazos 
que nos une a las distintas regiones de la 
península.

M. Calzado

CATALUÑA  HOY
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coercitives. Es va introduir "el patí" perquè 
poguessin descansar i jugar. Durant els segles 
XIX i XX, les escoles van evolucionant de forma 
gradual cap al que tots reconeixem com les 
escoles convencionals. 

L'arribada de la II República a l'Estat 
Espanyol va significar un canvi substancial a 
l'Educació institucional.

Una de les prioritats estratègiques dels 
dirigents de la Segona República fou l’extensió 
de l’ensenyament en tots els nivells i 
particularment en l’educació primària. Aquest 
era un factor clau per a la modernització i 
democratització del país per tal de formar 
ciutadans cultes i responsables.  L’article 47 
de la Constitució republicana establia 
l’obligatorietat i gratuïtat de l’ensenyament 
primari i la seva laïcitat.

A començaments de la dècada de 1930 a 
Espanya la taxa d’analfabetisme era del 27 per 

cent de la població major de 10 anys, mentre 
que a França al 1900 era només del 16,5 per 
cent.  D’altra banda, segons les dades oficials, 
el 1932 el 55 per cent de la població infantil 
espanyola estava per escolaritzar.  Durant el 
bienni azanyista, la reforma educativa va 
renovar l'ensenyament primari, es van construir 
escoles, es van crear milers de llocs per a 
mestres, es va permetre l'escola mixta. En el 
31, la taxa d'alfabetització era del 15%. En 
1936, abans de la guerra, del 26%.

La maquinària feixista va començar l'oblit a 
l'educació i una grandíssima depuració 
d'aquells mestres "no grats" per al règim. A 
ensenyament, li va caure tota la ira dels 
franquistes. A l'any 1955, la taxa d’infants no 
escolaritzats s’enfilà al 43,8 per cent, molt 
semblant a la que existia a començaments de 

segle.
Amb el retorn de la democràcia fins avui, la 

situació de l’educació ha millorat de manera 
notable, tal com posen de manifest el nombre 
més gran d’escoles i de població escolaritzada 
o l’augment de l’oferta educativa 
postobligatòria. Des de finals dels anys 80 s’ha 
produït un marcat gir en les anàlisis sobre 
l’educació. La preocupació ha deixat de 
centrar-se exclusivament en l’accés i l’extensió 
dels serveis per a, sense oblidar l’anterior, 
centrar-se en els continguts dels sistemes 
educatius, en el que succeeix a l’interior 
d’aquests, en la qualitat dels processos 
d’ensenyament-aprenentatge.

Ara ens queden reptes a aconseguir que 
només enumeraré i en altres articles podríem 
aprofundir. Són molts, però nosaltres els 
resumim en aquests:

Desescolaritzar l'Educació: Malgrat totes 
les seves limitacions i disfuncions, l'escola  és 
encara el principal factor de promoció social i 
personal a l’abast de tothom. L' escola fa 
moltes coses  però no ho pot fer tot i els nens i 
les nenes necessiten tota "la tribu" per 
educar-se, com també necessiten espais de joc 
lliure, ja que els estudis sobre l'escola i els 
seus alumnes mostren que ells també 
s'eduquen mitjançant l'exploració i el joc 
lliures, sense que siguin dirigits pels adults 

Superar l'herència d'un sistema educatiu 
estandarditzat i homogeneïtzant per avançar 
cap a models d'aprenentatge personalitzat 
adaptat a les característiques i necessitats de 
cada alumne.

Establir un lideratge per part de 
l'administració pública que promogui 
activament polítiques d'innovació educativa 
ambicioses i que enforteixin el centre educatiu 
i les xarxes com a motor de la innovació i 
detectin, modelitzin i transfereixin models 
innovadors per respondre a les necessitats 
d'aprenentatge del segle XXI.

Abordar l'abandonament escolar prematur, 
coordinar la transició entre etapes educatives i 
augmentar d'inversió publica en educació.

No és cert que la pobresa existeixi perquè 
no hi hagi educació, sinó perquè hi ha una mala 
distribució de la riquesa. Però les persones 
amb més possibilitats d’educació tenen més 
eines per poder sortir de la pobresa. 

Ramon Burgués i Salse.
Mestre d'Educació Primària.

Avui en dia i al nostre país ningú posa en 
dubte que l'educació és un dret fonamental de 
totes les persones, però aquesta realitat, que 
és veritat a totes les societats avançades, no 
ens pot fer oblidar que al nostre planeta  hi ha 
aproximadament uns 800 milions d’adults 
analfabets i uns 80 milions de nens i nenes 
sense oportunitats educatives. Dos terços dels 
analfabets al món són dones.

De totes maneres avui no voldríem parlar 
d'aquest fet sinó de com ha anat evolucionant 
aquest principi al llarg de la història, 
centrant-nos a la nostra realitat més 
immediata.

Al principi de la humanitat, durant centenars 
de milers d'anys, els nens i les nenes  es van 
educar a si mateixos a través de l'exploració i el 
joc lliures. Els nens i les nenes aprenien els 
coneixements de pares a fills, d'avis a nets, de 
germans més grans als més petits.  En relació 
amb la història biològica de la nostra espècie, 
les escoles són institucions molt recents. 

En algun moment de la història es va produir 
un interessant fenomen: uns pares 
emprenedors es van adonar que no tenien gran 
cosa per a ensenyar als seus fills i van decidir 
llogar el coneixement a tercers.  Acabava de 
néixer l'educació institucional, però només per 
alguns.

Amb l'arribada de l'agricultura i, 
posteriorment de la indústria, els nens es van 
convertir en treballadors forçosos.

La invenció de l'agricultura, que va tenir lloc 
fa deu mil anys en alguns llocs del món, i fa 
menys temps en uns altres, va provocar un   
canvi profund a la forma de vida de les 
persones. Gràcies a ella, la gent va poder 
disposar de més aliments, la qual cosa els va 
permetre tenir més fills. L'agricultura també va 
permetre el fet que la gent s'assentés en 
habitatges permanents, on plantaven les seves 
collites, i deixés de ser nòmada. Com les 
famílies tenien més membres, els nens i les 
nenes havien de treballar al camp per ajudar a 
alimentar als seus germans petits, o havien de 

treballar a casa per ajudar a cuidar-los.
Tot això va culminar amb el feudalisme en 

l'Edat Mitjana, quan la societat va experimentar 
un canvi brusc i es va convertir en jeràrquica, 
amb uns pocs reis i senyors feudals en la 
cúspide de la piràmide i les masses d'esclaus i 
serfs a la base. La majoria de les persones, 
nens i nenes incloses, eren serfs. Les lliçons 
principals que els infants havien d'aprendre 
eren l'obediència, la supressió de la seva 
pròpia voluntat i la mostra de veneració cap als 
amos i senyors.  

Amb el desenvolupament de la indústria i 
d'una nova classe burgesa, el feudalisme va 
ser decaient gradualment, però això no va 
suposar una millora immediata en les vides de 
la majoria dels nens. Les persones, fins i tot els 
nens, treballaven la major part de les hores que 
passaven desperts, set dies a la setmana, en 
condicions infrahumanes, solament per 
sobreviure. El treball infantil es va traslladar del 
camp, on, almenys, hi havia sol, aire fresc i 
alguna oportunitat per jugar, a les fàbriques, 
brutes i abarrotades. No va ser fins al segle XIX 
quan Anglaterra va aprovar lleis que restringien 
el treball infantil als menors de 9 anys.

A mesura que la indústria va progressar i es 
va convertir en una mica més automatitzada, la 
necessitat de treball infantil va decaure en 
algunes parts del món. Va començar a 
estendre's la idea que la infància havia de ser 
una etapa per aprendre i van començar a 
crear-se escoles infantils com a llocs 
d'aprenentatge.  De forma gradual, la idea i la 
pràctica d'una educació universal va anar 
desenvolupant-se a Europa des de 
començaments del segle XVI fins al XIX. 
L'educació s'entenia com a instrucció.

Amb l'augment de l'escolarització, la gent va 
començar a pensar en l'aprenentatge com la 
tasca pròpia dels nens i les nenes. Les 
metodologies aplicades es basaven 
bàsicament en la repetició i memorització de 
conceptes. Moltes vegades això era avorrit per 
als nens i nenes i s'aplicaven mesures 
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Espanyol va significar un canvi substancial a 
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dirigents de la Segona República fou l’extensió 
de l’ensenyament en tots els nivells i 
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mestres, es va permetre l'escola mixta. En el 
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1936, abans de la guerra, del 26%.
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d'aquells mestres "no grats" per al règim. A 
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centrar-se en els continguts dels sistemes 
educatius, en el que succeeix a l’interior 
d’aquests, en la qualitat dels processos 
d’ensenyament-aprenentatge.

Ara ens queden reptes a aconseguir que 
només enumeraré i en altres articles podríem 
aprofundir. Són molts, però nosaltres els 
resumim en aquests:

Desescolaritzar l'Educació: Malgrat totes 
les seves limitacions i disfuncions, l'escola  és 
encara el principal factor de promoció social i 
personal a l’abast de tothom. L' escola fa 
moltes coses  però no ho pot fer tot i els nens i 
les nenes necessiten tota "la tribu" per 
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lliure, ja que els estudis sobre l'escola i els 
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s'eduquen mitjançant l'exploració i el joc 
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adaptat a les característiques i necessitats de 
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l'administració pública que promogui 
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i les xarxes com a motor de la innovació i 
detectin, modelitzin i transfereixin models 
innovadors per respondre a les necessitats 
d'aprenentatge del segle XXI.

Abordar l'abandonament escolar prematur, 
coordinar la transició entre etapes educatives i 
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No és cert que la pobresa existeixi perquè 
no hi hagi educació, sinó perquè hi ha una mala 
distribució de la riquesa. Però les persones 
amb més possibilitats d’educació tenen més 
eines per poder sortir de la pobresa. 
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Mestre d'Educació Primària.
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aproximadament uns 800 milions d’adults 
analfabets i uns 80 milions de nens i nenes 
sense oportunitats educatives. Dos terços dels 
analfabets al món són dones.

De totes maneres avui no voldríem parlar 
d'aquest fet sinó de com ha anat evolucionant 
aquest principi al llarg de la història, 
centrant-nos a la nostra realitat més 
immediata.

Al principi de la humanitat, durant centenars 
de milers d'anys, els nens i les nenes  es van 
educar a si mateixos a través de l'exploració i el 
joc lliures. Els nens i les nenes aprenien els 
coneixements de pares a fills, d'avis a nets, de 
germans més grans als més petits.  En relació 
amb la història biològica de la nostra espècie, 
les escoles són institucions molt recents. 

En algun moment de la història es va produir 
un interessant fenomen: uns pares 
emprenedors es van adonar que no tenien gran 
cosa per a ensenyar als seus fills i van decidir 
llogar el coneixement a tercers.  Acabava de 
néixer l'educació institucional, però només per 
alguns.

Amb l'arribada de l'agricultura i, 
posteriorment de la indústria, els nens es van 
convertir en treballadors forçosos.

La invenció de l'agricultura, que va tenir lloc 
fa deu mil anys en alguns llocs del món, i fa 
menys temps en uns altres, va provocar un   
canvi profund a la forma de vida de les 
persones. Gràcies a ella, la gent va poder 
disposar de més aliments, la qual cosa els va 
permetre tenir més fills. L'agricultura també va 
permetre el fet que la gent s'assentés en 
habitatges permanents, on plantaven les seves 
collites, i deixés de ser nòmada. Com les 
famílies tenien més membres, els nens i les 
nenes havien de treballar al camp per ajudar a 
alimentar als seus germans petits, o havien de 

treballar a casa per ajudar a cuidar-los.
Tot això va culminar amb el feudalisme en 

l'Edat Mitjana, quan la societat va experimentar 
un canvi brusc i es va convertir en jeràrquica, 
amb uns pocs reis i senyors feudals en la 
cúspide de la piràmide i les masses d'esclaus i 
serfs a la base. La majoria de les persones, 
nens i nenes incloses, eren serfs. Les lliçons 
principals que els infants havien d'aprendre 
eren l'obediència, la supressió de la seva 
pròpia voluntat i la mostra de veneració cap als 
amos i senyors.  

Amb el desenvolupament de la indústria i 
d'una nova classe burgesa, el feudalisme va 
ser decaient gradualment, però això no va 
suposar una millora immediata en les vides de 
la majoria dels nens. Les persones, fins i tot els 
nens, treballaven la major part de les hores que 
passaven desperts, set dies a la setmana, en 
condicions infrahumanes, solament per 
sobreviure. El treball infantil es va traslladar del 
camp, on, almenys, hi havia sol, aire fresc i 
alguna oportunitat per jugar, a les fàbriques, 
brutes i abarrotades. No va ser fins al segle XIX 
quan Anglaterra va aprovar lleis que restringien 
el treball infantil als menors de 9 anys.

A mesura que la indústria va progressar i es 
va convertir en una mica més automatitzada, la 
necessitat de treball infantil va decaure en 
algunes parts del món. Va començar a 
estendre's la idea que la infància havia de ser 
una etapa per aprendre i van començar a 
crear-se escoles infantils com a llocs 
d'aprenentatge.  De forma gradual, la idea i la 
pràctica d'una educació universal va anar 
desenvolupant-se a Europa des de 
començaments del segle XVI fins al XIX. 
L'educació s'entenia com a instrucció.

Amb l'augment de l'escolarització, la gent va 
començar a pensar en l'aprenentatge com la 
tasca pròpia dels nens i les nenes. Les 
metodologies aplicades es basaven 
bàsicament en la repetició i memorització de 
conceptes. Moltes vegades això era avorrit per 
als nens i nenes i s'aplicaven mesures 

COMUNICADO FAVS, AUMENTO RECIBO DE LA LUZ

 

Nota de prensa contra el aumento de la factura de la luz 

 

La Federació d’Associacions Veïnals de Sabadell (FAVSabadell) denuncia el nuevo 
atentando contra las clases populares que supone el aumento del recibo de la luz. Los 
análisis llevados a cabo por diversos organismos de todo tipo, alertan por el record 
histórico en la subida de este suministro. 

Estudios llevados a cabo por la FACUA-Consumidores en Acción, aportan datos 
estremecedores que deberían avergonzar a cualquier gobierno, si no fuese porque las 
eléctricas son empresas donde las puertas giratorias para políticos es más habitual, lo 
que induce a pensar que por acción u omisión, la clase política gobernante permite la 
insostenible subida de la factura de la luz. 

Los estudios comparativos nos dicen que el recibo de la luz del usuario medio ha subido 
un 85,7% en sólo 15 años. Con las tarifas vigentes en agosto de 2018, la factura mensual 
representa 80,73 euros, frente a los 43,47 euros que suponía en 2003. La diferencia 
supone nada menos que 37,26 euros.  

Desde algunos ayuntamientos, con buena voluntad, pese a los escasos recursos, se 
intenta paliar los casos más sangrantes de la pobreza energética para las familias más 
desprotegidas, cosa que valoramos positivamente, pero desde la FAVSabadell 
consideramos que es preciso una acción de los gobiernos competentes mucho más 
contundente para poner freno a esta especulación antidemocrática por entender que 
va contra el interés general. Los suministros de utilidad/necesidad pública como es el 
caso de la electricidad debieran ser nacionalizados. 

Mientras tanto, es urgente que se adopten medidas en la línea que reivindica diversas 
entidades y organizaciones sociales como es la limitación del precio de la luz en las 
modalidades de la tarifa del precio voluntario para el pequeño consumidor; la 
ampliación del concepto de consumidor vulnerable (basándose en las Propuestas de 
Directiva y de Reglamento comunitario); rebajar el IVA del 21 al 4%; fomentar y 
subvencionar otro tipo de energías; etc., así como dotación presupuestaria para hacer 
frente con mayor garantías la pobreza energética. 

De otra parte, la FAVSabadell anima a la ciudadanía a que valore el cambio de compañía 
suministradora valorando otras existentes de carácter más social y sostenible como Som 
Energia y otras, como forma de abaratar su propia factura y que paralelamente exprese 
un rechazo al monopolio que de hecho están imponiendo las grandes suministradoras a 
los consumidores. 

Sabadell, 17 de septiembre del 2018 

Secretariat FAVSabadell 
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estado que hemos tenido que hacer una 
instancia aparte, pero tampoco ha habido 
actuación alguna.  En la calle de la Llanera 
equina con Moianés, hay pivotes que deberían 
estar a nivel de calle, sin embargo están en una 
acera ya estrecha de por sí, impidiendo el paso 
a los peatones, especialmente a los que llevan 
cochecito de bebe o silla de ruedas. En la calle 
Gredos con Guadarrama  llevan tiempo las 
alcantarillas siguen estando tapadas. 

No obstante, nuestro trabajo no acaba aquí, 
mientras en nuestro barrio tenemos dos 
heridas aún abiertas:

Parc del Nord
Aunque no es un tema que afecta en 

exclusivo a nuestro barrio, tenemos 
representación en todo lo relacionado con la 
presión para poder recuperar un parque verde y 

funcional. El ayuntamiento ha presentado una 
programación de obras que se han de hacer, y 
estamos pendientes a ver si las fechas se 
cumplen.

Masia de Ca n’Oriac
Tras ganar en el concurso participativo, uno 

esperaría que las cosas irían ya bien 
encaminadas, pero en realidad llevamos ya un 
año con muy pocos avances.  Es un tema 
importante para nosotros, la masía que ha 
dado su nombre a nuestro barrio, no puede 
estar abandonda, así que seguimos con 
nuestra reivindicación permanente, hasta que 
se convierta en un espacio apto para 
actividades lúdicas y culturales

Evan Mangas  de la  Vocalía de Urbanismo

En la vocalía de urbanismo de Ca n'Oriac 
tenemos un objetivo muy claro; Que nuestro 
barrio sea un barrio accesible, donde se pueda 
pasear o circular sin que se convierta el día a 
día en una carrera de obstáculos. Queremos 
que nuestro barrio esté bien mantenido, con 
sus plazas verdes, y sus banquillos en buen 
estado.

En los últimos meses hemos insistido con 
instancias en la calidad de aceras, que se 
encuentran en un estado bastante deteriorado, 
el arbolado, que según nuestra experiencia 
árboles se talan pero nunca se sustituyen, y 
sobre los elementos de la calle como bancos, 
barandillas y cubos de basura que es necesario 
que estén en buenas condiciones.

De momento tenemos varias instancias que 
seguimos, y otras que estamos en proceso de 
presentar, cubriendo todo lo que llega a 
nuestra atención. En resumen, presentamos 
instancias sobre:

Elementos publicos:
Como en la calle Napoles, donde hemos 

conseguido que el ayuntamiento arregle la 
barandilla y adecue la escalera, sin embargo 
han retirado el banco que se encontraba entre 
los tramos de la escalera, sin sustituirlo.

Arbolado:

Arboles marcados en paseo Sant Bernat

Estamos intentando que el ayuntamiento 
reponga los árboles que faltan en todo el barrio. 
En el paseo de Sant Bernat, muchos árboles 

se han marcado para cortar, y estamos 
intentando monitorizar el proceso desde cerca, 
intentando no sumar más árboles que se hayan 
retirado sin ser sustituidos. Por otro lado 
tenemos casos como el de la plaza de Ca 
n’Oriac, donde los huecos asignados para 
árboles se convierten en trampas peligrosas 
para los peatones que se descuidan.

 Arbol que falta en la plaza de Ca n’Oriac

Calles y aceras:
En febrero entregamos una instancia sobre 

el estado de las calles. Desde entonces no ha 
cambiado mucho en el barrio, ya que con la 
excepcion de la avenida Matadepera y de la 
calle  Urgell, no ha cambiado nada. En la 
plaza Fuensanta, la calzada está en tan mal 

coercitives. Es va introduir "el patí" perquè 
poguessin descansar i jugar. Durant els segles 
XIX i XX, les escoles van evolucionant de forma 
gradual cap al que tots reconeixem com les 
escoles convencionals. 

L'arribada de la II República a l'Estat 
Espanyol va significar un canvi substancial a 
l'Educació institucional.

Una de les prioritats estratègiques dels 
dirigents de la Segona República fou l’extensió 
de l’ensenyament en tots els nivells i 
particularment en l’educació primària. Aquest 
era un factor clau per a la modernització i 
democratització del país per tal de formar 
ciutadans cultes i responsables.  L’article 47 
de la Constitució republicana establia 
l’obligatorietat i gratuïtat de l’ensenyament 
primari i la seva laïcitat.

A començaments de la dècada de 1930 a 
Espanya la taxa d’analfabetisme era del 27 per 

cent de la població major de 10 anys, mentre 
que a França al 1900 era només del 16,5 per 
cent.  D’altra banda, segons les dades oficials, 
el 1932 el 55 per cent de la població infantil 
espanyola estava per escolaritzar.  Durant el 
bienni azanyista, la reforma educativa va 
renovar l'ensenyament primari, es van construir 
escoles, es van crear milers de llocs per a 
mestres, es va permetre l'escola mixta. En el 
31, la taxa d'alfabetització era del 15%. En 
1936, abans de la guerra, del 26%.

La maquinària feixista va començar l'oblit a 
l'educació i una grandíssima depuració 
d'aquells mestres "no grats" per al règim. A 
ensenyament, li va caure tota la ira dels 
franquistes. A l'any 1955, la taxa d’infants no 
escolaritzats s’enfilà al 43,8 per cent, molt 
semblant a la que existia a començaments de 

segle.
Amb el retorn de la democràcia fins avui, la 

situació de l’educació ha millorat de manera 
notable, tal com posen de manifest el nombre 
més gran d’escoles i de població escolaritzada 
o l’augment de l’oferta educativa 
postobligatòria. Des de finals dels anys 80 s’ha 
produït un marcat gir en les anàlisis sobre 
l’educació. La preocupació ha deixat de 
centrar-se exclusivament en l’accés i l’extensió 
dels serveis per a, sense oblidar l’anterior, 
centrar-se en els continguts dels sistemes 
educatius, en el que succeeix a l’interior 
d’aquests, en la qualitat dels processos 
d’ensenyament-aprenentatge.

Ara ens queden reptes a aconseguir que 
només enumeraré i en altres articles podríem 
aprofundir. Són molts, però nosaltres els 
resumim en aquests:

Desescolaritzar l'Educació: Malgrat totes 
les seves limitacions i disfuncions, l'escola  és 
encara el principal factor de promoció social i 
personal a l’abast de tothom. L' escola fa 
moltes coses  però no ho pot fer tot i els nens i 
les nenes necessiten tota "la tribu" per 
educar-se, com també necessiten espais de joc 
lliure, ja que els estudis sobre l'escola i els 
seus alumnes mostren que ells també 
s'eduquen mitjançant l'exploració i el joc 
lliures, sense que siguin dirigits pels adults 

Superar l'herència d'un sistema educatiu 
estandarditzat i homogeneïtzant per avançar 
cap a models d'aprenentatge personalitzat 
adaptat a les característiques i necessitats de 
cada alumne.

Establir un lideratge per part de 
l'administració pública que promogui 
activament polítiques d'innovació educativa 
ambicioses i que enforteixin el centre educatiu 
i les xarxes com a motor de la innovació i 
detectin, modelitzin i transfereixin models 
innovadors per respondre a les necessitats 
d'aprenentatge del segle XXI.

Abordar l'abandonament escolar prematur, 
coordinar la transició entre etapes educatives i 
augmentar d'inversió publica en educació.

No és cert que la pobresa existeixi perquè 
no hi hagi educació, sinó perquè hi ha una mala 
distribució de la riquesa. Però les persones 
amb més possibilitats d’educació tenen més 
eines per poder sortir de la pobresa. 

Ramon Burgués i Salse.
Mestre d'Educació Primària.

Avui en dia i al nostre país ningú posa en 
dubte que l'educació és un dret fonamental de 
totes les persones, però aquesta realitat, que 
és veritat a totes les societats avançades, no 
ens pot fer oblidar que al nostre planeta  hi ha 
aproximadament uns 800 milions d’adults 
analfabets i uns 80 milions de nens i nenes 
sense oportunitats educatives. Dos terços dels 
analfabets al món són dones.

De totes maneres avui no voldríem parlar 
d'aquest fet sinó de com ha anat evolucionant 
aquest principi al llarg de la història, 
centrant-nos a la nostra realitat més 
immediata.

Al principi de la humanitat, durant centenars 
de milers d'anys, els nens i les nenes  es van 
educar a si mateixos a través de l'exploració i el 
joc lliures. Els nens i les nenes aprenien els 
coneixements de pares a fills, d'avis a nets, de 
germans més grans als més petits.  En relació 
amb la història biològica de la nostra espècie, 
les escoles són institucions molt recents. 

En algun moment de la història es va produir 
un interessant fenomen: uns pares 
emprenedors es van adonar que no tenien gran 
cosa per a ensenyar als seus fills i van decidir 
llogar el coneixement a tercers.  Acabava de 
néixer l'educació institucional, però només per 
alguns.

Amb l'arribada de l'agricultura i, 
posteriorment de la indústria, els nens es van 
convertir en treballadors forçosos.

La invenció de l'agricultura, que va tenir lloc 
fa deu mil anys en alguns llocs del món, i fa 
menys temps en uns altres, va provocar un   
canvi profund a la forma de vida de les 
persones. Gràcies a ella, la gent va poder 
disposar de més aliments, la qual cosa els va 
permetre tenir més fills. L'agricultura també va 
permetre el fet que la gent s'assentés en 
habitatges permanents, on plantaven les seves 
collites, i deixés de ser nòmada. Com les 
famílies tenien més membres, els nens i les 
nenes havien de treballar al camp per ajudar a 
alimentar als seus germans petits, o havien de 

treballar a casa per ajudar a cuidar-los.
Tot això va culminar amb el feudalisme en 

l'Edat Mitjana, quan la societat va experimentar 
un canvi brusc i es va convertir en jeràrquica, 
amb uns pocs reis i senyors feudals en la 
cúspide de la piràmide i les masses d'esclaus i 
serfs a la base. La majoria de les persones, 
nens i nenes incloses, eren serfs. Les lliçons 
principals que els infants havien d'aprendre 
eren l'obediència, la supressió de la seva 
pròpia voluntat i la mostra de veneració cap als 
amos i senyors.  

Amb el desenvolupament de la indústria i 
d'una nova classe burgesa, el feudalisme va 
ser decaient gradualment, però això no va 
suposar una millora immediata en les vides de 
la majoria dels nens. Les persones, fins i tot els 
nens, treballaven la major part de les hores que 
passaven desperts, set dies a la setmana, en 
condicions infrahumanes, solament per 
sobreviure. El treball infantil es va traslladar del 
camp, on, almenys, hi havia sol, aire fresc i 
alguna oportunitat per jugar, a les fàbriques, 
brutes i abarrotades. No va ser fins al segle XIX 
quan Anglaterra va aprovar lleis que restringien 
el treball infantil als menors de 9 anys.

A mesura que la indústria va progressar i es 
va convertir en una mica més automatitzada, la 
necessitat de treball infantil va decaure en 
algunes parts del món. Va començar a 
estendre's la idea que la infància havia de ser 
una etapa per aprendre i van començar a 
crear-se escoles infantils com a llocs 
d'aprenentatge.  De forma gradual, la idea i la 
pràctica d'una educació universal va anar 
desenvolupant-se a Europa des de 
començaments del segle XVI fins al XIX. 
L'educació s'entenia com a instrucció.

Amb l'augment de l'escolarització, la gent va 
començar a pensar en l'aprenentatge com la 
tasca pròpia dels nens i les nenes. Les 
metodologies aplicades es basaven 
bàsicament en la repetició i memorització de 
conceptes. Moltes vegades això era avorrit per 
als nens i nenes i s'aplicaven mesures 

La vocalia de urbanismo de AVV Ca n’Oriac hace re-
cuento de cuatrimestre

Pivotes en la acera en la calle de la Llanera,
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estado que hemos tenido que hacer una 
instancia aparte, pero tampoco ha habido 
actuación alguna.  En la calle de la Llanera 
equina con Moianés, hay pivotes que deberían 
estar a nivel de calle, sin embargo están en una 
acera ya estrecha de por sí, impidiendo el paso 
a los peatones, especialmente a los que llevan 
cochecito de bebe o silla de ruedas. En la calle 
Gredos con Guadarrama  llevan tiempo las 
alcantarillas siguen estando tapadas. 

No obstante, nuestro trabajo no acaba aquí, 
mientras en nuestro barrio tenemos dos 
heridas aún abiertas:

Parc del Nord
Aunque no es un tema que afecta en 

exclusivo a nuestro barrio, tenemos 
representación en todo lo relacionado con la 
presión para poder recuperar un parque verde y 

funcional. El ayuntamiento ha presentado una 
programación de obras que se han de hacer, y 
estamos pendientes a ver si las fechas se 
cumplen.

Masia de Ca n’Oriac
Tras ganar en el concurso participativo, uno 

esperaría que las cosas irían ya bien 
encaminadas, pero en realidad llevamos ya un 
año con muy pocos avances.  Es un tema 
importante para nosotros, la masía que ha 
dado su nombre a nuestro barrio, no puede 
estar abandonda, así que seguimos con 
nuestra reivindicación permanente, hasta que 
se convierta en un espacio apto para 
actividades lúdicas y culturales

Evan Mangas  de la  Vocalía de Urbanismo

En la vocalía de urbanismo de Ca n'Oriac 
tenemos un objetivo muy claro; Que nuestro 
barrio sea un barrio accesible, donde se pueda 
pasear o circular sin que se convierta el día a 
día en una carrera de obstáculos. Queremos 
que nuestro barrio esté bien mantenido, con 
sus plazas verdes, y sus banquillos en buen 
estado.

En los últimos meses hemos insistido con 
instancias en la calidad de aceras, que se 
encuentran en un estado bastante deteriorado, 
el arbolado, que según nuestra experiencia 
árboles se talan pero nunca se sustituyen, y 
sobre los elementos de la calle como bancos, 
barandillas y cubos de basura que es necesario 
que estén en buenas condiciones.

De momento tenemos varias instancias que 
seguimos, y otras que estamos en proceso de 
presentar, cubriendo todo lo que llega a 
nuestra atención. En resumen, presentamos 
instancias sobre:

Elementos publicos:
Como en la calle Napoles, donde hemos 

conseguido que el ayuntamiento arregle la 
barandilla y adecue la escalera, sin embargo 
han retirado el banco que se encontraba entre 
los tramos de la escalera, sin sustituirlo.

Arbolado:

Arboles marcados en paseo Sant Bernat

Estamos intentando que el ayuntamiento 
reponga los árboles que faltan en todo el barrio. 
En el paseo de Sant Bernat, muchos árboles 

se han marcado para cortar, y estamos 
intentando monitorizar el proceso desde cerca, 
intentando no sumar más árboles que se hayan 
retirado sin ser sustituidos. Por otro lado 
tenemos casos como el de la plaza de Ca 
n’Oriac, donde los huecos asignados para 
árboles se convierten en trampas peligrosas 
para los peatones que se descuidan.

 Arbol que falta en la plaza de Ca n’Oriac

Calles y aceras:
En febrero entregamos una instancia sobre 

el estado de las calles. Desde entonces no ha 
cambiado mucho en el barrio, ya que con la 
excepcion de la avenida Matadepera y de la 
calle  Urgell, no ha cambiado nada. En la 
plaza Fuensanta, la calzada está en tan mal 

coercitives. Es va introduir "el patí" perquè 
poguessin descansar i jugar. Durant els segles 
XIX i XX, les escoles van evolucionant de forma 
gradual cap al que tots reconeixem com les 
escoles convencionals. 

L'arribada de la II República a l'Estat 
Espanyol va significar un canvi substancial a 
l'Educació institucional.

Una de les prioritats estratègiques dels 
dirigents de la Segona República fou l’extensió 
de l’ensenyament en tots els nivells i 
particularment en l’educació primària. Aquest 
era un factor clau per a la modernització i 
democratització del país per tal de formar 
ciutadans cultes i responsables.  L’article 47 
de la Constitució republicana establia 
l’obligatorietat i gratuïtat de l’ensenyament 
primari i la seva laïcitat.

A començaments de la dècada de 1930 a 
Espanya la taxa d’analfabetisme era del 27 per 

cent de la població major de 10 anys, mentre 
que a França al 1900 era només del 16,5 per 
cent.  D’altra banda, segons les dades oficials, 
el 1932 el 55 per cent de la població infantil 
espanyola estava per escolaritzar.  Durant el 
bienni azanyista, la reforma educativa va 
renovar l'ensenyament primari, es van construir 
escoles, es van crear milers de llocs per a 
mestres, es va permetre l'escola mixta. En el 
31, la taxa d'alfabetització era del 15%. En 
1936, abans de la guerra, del 26%.

La maquinària feixista va començar l'oblit a 
l'educació i una grandíssima depuració 
d'aquells mestres "no grats" per al règim. A 
ensenyament, li va caure tota la ira dels 
franquistes. A l'any 1955, la taxa d’infants no 
escolaritzats s’enfilà al 43,8 per cent, molt 
semblant a la que existia a començaments de 

segle.
Amb el retorn de la democràcia fins avui, la 

situació de l’educació ha millorat de manera 
notable, tal com posen de manifest el nombre 
més gran d’escoles i de població escolaritzada 
o l’augment de l’oferta educativa 
postobligatòria. Des de finals dels anys 80 s’ha 
produït un marcat gir en les anàlisis sobre 
l’educació. La preocupació ha deixat de 
centrar-se exclusivament en l’accés i l’extensió 
dels serveis per a, sense oblidar l’anterior, 
centrar-se en els continguts dels sistemes 
educatius, en el que succeeix a l’interior 
d’aquests, en la qualitat dels processos 
d’ensenyament-aprenentatge.

Ara ens queden reptes a aconseguir que 
només enumeraré i en altres articles podríem 
aprofundir. Són molts, però nosaltres els 
resumim en aquests:

Desescolaritzar l'Educació: Malgrat totes 
les seves limitacions i disfuncions, l'escola  és 
encara el principal factor de promoció social i 
personal a l’abast de tothom. L' escola fa 
moltes coses  però no ho pot fer tot i els nens i 
les nenes necessiten tota "la tribu" per 
educar-se, com també necessiten espais de joc 
lliure, ja que els estudis sobre l'escola i els 
seus alumnes mostren que ells també 
s'eduquen mitjançant l'exploració i el joc 
lliures, sense que siguin dirigits pels adults 

Superar l'herència d'un sistema educatiu 
estandarditzat i homogeneïtzant per avançar 
cap a models d'aprenentatge personalitzat 
adaptat a les característiques i necessitats de 
cada alumne.

Establir un lideratge per part de 
l'administració pública que promogui 
activament polítiques d'innovació educativa 
ambicioses i que enforteixin el centre educatiu 
i les xarxes com a motor de la innovació i 
detectin, modelitzin i transfereixin models 
innovadors per respondre a les necessitats 
d'aprenentatge del segle XXI.

Abordar l'abandonament escolar prematur, 
coordinar la transició entre etapes educatives i 
augmentar d'inversió publica en educació.

No és cert que la pobresa existeixi perquè 
no hi hagi educació, sinó perquè hi ha una mala 
distribució de la riquesa. Però les persones 
amb més possibilitats d’educació tenen més 
eines per poder sortir de la pobresa. 

Ramon Burgués i Salse.
Mestre d'Educació Primària.

Avui en dia i al nostre país ningú posa en 
dubte que l'educació és un dret fonamental de 
totes les persones, però aquesta realitat, que 
és veritat a totes les societats avançades, no 
ens pot fer oblidar que al nostre planeta  hi ha 
aproximadament uns 800 milions d’adults 
analfabets i uns 80 milions de nens i nenes 
sense oportunitats educatives. Dos terços dels 
analfabets al món són dones.

De totes maneres avui no voldríem parlar 
d'aquest fet sinó de com ha anat evolucionant 
aquest principi al llarg de la història, 
centrant-nos a la nostra realitat més 
immediata.

Al principi de la humanitat, durant centenars 
de milers d'anys, els nens i les nenes  es van 
educar a si mateixos a través de l'exploració i el 
joc lliures. Els nens i les nenes aprenien els 
coneixements de pares a fills, d'avis a nets, de 
germans més grans als més petits.  En relació 
amb la història biològica de la nostra espècie, 
les escoles són institucions molt recents. 

En algun moment de la història es va produir 
un interessant fenomen: uns pares 
emprenedors es van adonar que no tenien gran 
cosa per a ensenyar als seus fills i van decidir 
llogar el coneixement a tercers.  Acabava de 
néixer l'educació institucional, però només per 
alguns.

Amb l'arribada de l'agricultura i, 
posteriorment de la indústria, els nens es van 
convertir en treballadors forçosos.

La invenció de l'agricultura, que va tenir lloc 
fa deu mil anys en alguns llocs del món, i fa 
menys temps en uns altres, va provocar un   
canvi profund a la forma de vida de les 
persones. Gràcies a ella, la gent va poder 
disposar de més aliments, la qual cosa els va 
permetre tenir més fills. L'agricultura també va 
permetre el fet que la gent s'assentés en 
habitatges permanents, on plantaven les seves 
collites, i deixés de ser nòmada. Com les 
famílies tenien més membres, els nens i les 
nenes havien de treballar al camp per ajudar a 
alimentar als seus germans petits, o havien de 

treballar a casa per ajudar a cuidar-los.
Tot això va culminar amb el feudalisme en 

l'Edat Mitjana, quan la societat va experimentar 
un canvi brusc i es va convertir en jeràrquica, 
amb uns pocs reis i senyors feudals en la 
cúspide de la piràmide i les masses d'esclaus i 
serfs a la base. La majoria de les persones, 
nens i nenes incloses, eren serfs. Les lliçons 
principals que els infants havien d'aprendre 
eren l'obediència, la supressió de la seva 
pròpia voluntat i la mostra de veneració cap als 
amos i senyors.  

Amb el desenvolupament de la indústria i 
d'una nova classe burgesa, el feudalisme va 
ser decaient gradualment, però això no va 
suposar una millora immediata en les vides de 
la majoria dels nens. Les persones, fins i tot els 
nens, treballaven la major part de les hores que 
passaven desperts, set dies a la setmana, en 
condicions infrahumanes, solament per 
sobreviure. El treball infantil es va traslladar del 
camp, on, almenys, hi havia sol, aire fresc i 
alguna oportunitat per jugar, a les fàbriques, 
brutes i abarrotades. No va ser fins al segle XIX 
quan Anglaterra va aprovar lleis que restringien 
el treball infantil als menors de 9 anys.

A mesura que la indústria va progressar i es 
va convertir en una mica més automatitzada, la 
necessitat de treball infantil va decaure en 
algunes parts del món. Va començar a 
estendre's la idea que la infància havia de ser 
una etapa per aprendre i van començar a 
crear-se escoles infantils com a llocs 
d'aprenentatge.  De forma gradual, la idea i la 
pràctica d'una educació universal va anar 
desenvolupant-se a Europa des de 
començaments del segle XVI fins al XIX. 
L'educació s'entenia com a instrucció.

Amb l'augment de l'escolarització, la gent va 
començar a pensar en l'aprenentatge com la 
tasca pròpia dels nens i les nenes. Les 
metodologies aplicades es basaven 
bàsicament en la repetició i memorització de 
conceptes. Moltes vegades això era avorrit per 
als nens i nenes i s'aplicaven mesures 

VALORACIÓN FIESTA MAYOR CA N’ORIAC 2018

Acabada la Fiesta mayor, la comisión ha 
efectuado la valoración de la misma, que 
exponemos seguidamente:

* Se cumplió todo el programa de Fiesta 
Mayor como estaba previsto.

* Muchísima gente en la calle. Objetivo 
cumplido.

* El buen tiempo nos acompañó.

* La feria artesana da ambiente a la fiesta.

* Alternar cada año la feria artesana de 
banda en la Avenida, ha evitado comentarios 
negativos de algún comerciante, aunque ha 
quedado mejor este año ya que la acera es más 
ancha y facilita paso a los viandantes.

* La comisión casi en pleno, cumplió con 
los compromisos.

* El Ayuntamiento facilitó a la comisión 
poder  utilizar el vestíbulo del CP. Calvet 
d’Estrella para cambiarse los artistas ya que la 
comisión no contamos con local para esos 
menesteres.

* Al no disponer de local para dejar material 
que se necesita en los actos de fiesta, se tuvo 
que disponer de una furgoneta que cedió un 
compañero, cosa que agradecemos 
enormemente. 

* Las técnicas de cultura del Ayuntamiento, 
facilitaron el desarrollo del trabajo 
implicándose con la comisión.

PUNTOS CENTRALES DEL 
PROGRAMA 

*Reivindicar la plaza a Patricio Peñalver. 
Gran participación de vecinos y amigos.

 El acto fue muy  emotivo.

*El Baile de la noche del sábado,  Verbena 
popular. Concentra a personas de distintas 
edades, creando un buen ambiente.

*Feria artesana da vida a la fiesta.
*Les Forques de Can Deu, punto importante 

para final de fiesta ya que por elevado coste de 
fuegos artificiales hace años que prescindimos 
de ellos.

NOVEDADES DEL PROGRAMA

*Recuperación del graffiti. Poca 
participación después de un paréntesis de 
varios años. Pensamos promocionar esta 
actividad en los próximos años. 

*Juegos aportados por Ca n’Oriac Comerç 
en la Avda. Matadepera. Dio más visibilidad a la 
fiesta en la zona más al norte del barrio.

A MEJORAR

*Falta de presencia policial por problemas 
del tráfico. La comisión tenía que ir colocando 
las vallas cada dos por tres para evitar 
accidentes.

*No se han vigilado las terrazas de los 
bares, ha habido abusos importantes, 
obstaculizando el paso a las personas.

*El técnico  para la toma de luz, se presenta 

el primer día para abrir y el último para cerrar y 
se enfada con la comisión por haber cerrado 
sin su permiso. ¿Dónde estaba este señor los 
tres días y todas las horas que teníamos que 
estar conectados? Dijo que esto no se quedaba 
así, le invitamos a que llevara la queja a quien 
creyera conveniente.

*El listado de actos subvencionados por el 
Ayuntamiento, no coinciden los precios con lo 
que nos presentan los artistas (habaneras, 
tuna...) Se pide a cultura del Ayuntamiento que 
se tenga en cuenta y se ponga al día para evitar 

problemas de última hora.
La valoración en general es positiva y desde 

aquí invitamos a los vecinos a incorporarse a la 
Agrupación de vecinos y mejorar con sus 
propuestas los actos que se organizan.

                                                                                       
Comisión Fiesta Mayor 2018



coercitives. Es va introduir "el patí" perquè 
poguessin descansar i jugar. Durant els segles 
XIX i XX, les escoles van evolucionant de forma 
gradual cap al que tots reconeixem com les 
escoles convencionals. 

L'arribada de la II República a l'Estat 
Espanyol va significar un canvi substancial a 
l'Educació institucional.

Una de les prioritats estratègiques dels 
dirigents de la Segona República fou l’extensió 
de l’ensenyament en tots els nivells i 
particularment en l’educació primària. Aquest 
era un factor clau per a la modernització i 
democratització del país per tal de formar 
ciutadans cultes i responsables.  L’article 47 
de la Constitució republicana establia 
l’obligatorietat i gratuïtat de l’ensenyament 
primari i la seva laïcitat.

A començaments de la dècada de 1930 a 
Espanya la taxa d’analfabetisme era del 27 per 

cent de la població major de 10 anys, mentre 
que a França al 1900 era només del 16,5 per 
cent.  D’altra banda, segons les dades oficials, 
el 1932 el 55 per cent de la població infantil 
espanyola estava per escolaritzar.  Durant el 
bienni azanyista, la reforma educativa va 
renovar l'ensenyament primari, es van construir 
escoles, es van crear milers de llocs per a 
mestres, es va permetre l'escola mixta. En el 
31, la taxa d'alfabetització era del 15%. En 
1936, abans de la guerra, del 26%.

La maquinària feixista va començar l'oblit a 
l'educació i una grandíssima depuració 
d'aquells mestres "no grats" per al règim. A 
ensenyament, li va caure tota la ira dels 
franquistes. A l'any 1955, la taxa d’infants no 
escolaritzats s’enfilà al 43,8 per cent, molt 
semblant a la que existia a començaments de 

segle.
Amb el retorn de la democràcia fins avui, la 

situació de l’educació ha millorat de manera 
notable, tal com posen de manifest el nombre 
més gran d’escoles i de població escolaritzada 
o l’augment de l’oferta educativa 
postobligatòria. Des de finals dels anys 80 s’ha 
produït un marcat gir en les anàlisis sobre 
l’educació. La preocupació ha deixat de 
centrar-se exclusivament en l’accés i l’extensió 
dels serveis per a, sense oblidar l’anterior, 
centrar-se en els continguts dels sistemes 
educatius, en el que succeeix a l’interior 
d’aquests, en la qualitat dels processos 
d’ensenyament-aprenentatge.

Ara ens queden reptes a aconseguir que 
només enumeraré i en altres articles podríem 
aprofundir. Són molts, però nosaltres els 
resumim en aquests:

Desescolaritzar l'Educació: Malgrat totes 
les seves limitacions i disfuncions, l'escola  és 
encara el principal factor de promoció social i 
personal a l’abast de tothom. L' escola fa 
moltes coses  però no ho pot fer tot i els nens i 
les nenes necessiten tota "la tribu" per 
educar-se, com també necessiten espais de joc 
lliure, ja que els estudis sobre l'escola i els 
seus alumnes mostren que ells també 
s'eduquen mitjançant l'exploració i el joc 
lliures, sense que siguin dirigits pels adults 

Superar l'herència d'un sistema educatiu 
estandarditzat i homogeneïtzant per avançar 
cap a models d'aprenentatge personalitzat 
adaptat a les característiques i necessitats de 
cada alumne.

Establir un lideratge per part de 
l'administració pública que promogui 
activament polítiques d'innovació educativa 
ambicioses i que enforteixin el centre educatiu 
i les xarxes com a motor de la innovació i 
detectin, modelitzin i transfereixin models 
innovadors per respondre a les necessitats 
d'aprenentatge del segle XXI.

Abordar l'abandonament escolar prematur, 
coordinar la transició entre etapes educatives i 
augmentar d'inversió publica en educació.

No és cert que la pobresa existeixi perquè 
no hi hagi educació, sinó perquè hi ha una mala 
distribució de la riquesa. Però les persones 
amb més possibilitats d’educació tenen més 
eines per poder sortir de la pobresa. 

Ramon Burgués i Salse.
Mestre d'Educació Primària.

Avui en dia i al nostre país ningú posa en 
dubte que l'educació és un dret fonamental de 
totes les persones, però aquesta realitat, que 
és veritat a totes les societats avançades, no 
ens pot fer oblidar que al nostre planeta  hi ha 
aproximadament uns 800 milions d’adults 
analfabets i uns 80 milions de nens i nenes 
sense oportunitats educatives. Dos terços dels 
analfabets al món són dones.

De totes maneres avui no voldríem parlar 
d'aquest fet sinó de com ha anat evolucionant 
aquest principi al llarg de la història, 
centrant-nos a la nostra realitat més 
immediata.

Al principi de la humanitat, durant centenars 
de milers d'anys, els nens i les nenes  es van 
educar a si mateixos a través de l'exploració i el 
joc lliures. Els nens i les nenes aprenien els 
coneixements de pares a fills, d'avis a nets, de 
germans més grans als més petits.  En relació 
amb la història biològica de la nostra espècie, 
les escoles són institucions molt recents. 

En algun moment de la història es va produir 
un interessant fenomen: uns pares 
emprenedors es van adonar que no tenien gran 
cosa per a ensenyar als seus fills i van decidir 
llogar el coneixement a tercers.  Acabava de 
néixer l'educació institucional, però només per 
alguns.

Amb l'arribada de l'agricultura i, 
posteriorment de la indústria, els nens es van 
convertir en treballadors forçosos.

La invenció de l'agricultura, que va tenir lloc 
fa deu mil anys en alguns llocs del món, i fa 
menys temps en uns altres, va provocar un   
canvi profund a la forma de vida de les 
persones. Gràcies a ella, la gent va poder 
disposar de més aliments, la qual cosa els va 
permetre tenir més fills. L'agricultura també va 
permetre el fet que la gent s'assentés en 
habitatges permanents, on plantaven les seves 
collites, i deixés de ser nòmada. Com les 
famílies tenien més membres, els nens i les 
nenes havien de treballar al camp per ajudar a 
alimentar als seus germans petits, o havien de 

treballar a casa per ajudar a cuidar-los.
Tot això va culminar amb el feudalisme en 

l'Edat Mitjana, quan la societat va experimentar 
un canvi brusc i es va convertir en jeràrquica, 
amb uns pocs reis i senyors feudals en la 
cúspide de la piràmide i les masses d'esclaus i 
serfs a la base. La majoria de les persones, 
nens i nenes incloses, eren serfs. Les lliçons 
principals que els infants havien d'aprendre 
eren l'obediència, la supressió de la seva 
pròpia voluntat i la mostra de veneració cap als 
amos i senyors.  

Amb el desenvolupament de la indústria i 
d'una nova classe burgesa, el feudalisme va 
ser decaient gradualment, però això no va 
suposar una millora immediata en les vides de 
la majoria dels nens. Les persones, fins i tot els 
nens, treballaven la major part de les hores que 
passaven desperts, set dies a la setmana, en 
condicions infrahumanes, solament per 
sobreviure. El treball infantil es va traslladar del 
camp, on, almenys, hi havia sol, aire fresc i 
alguna oportunitat per jugar, a les fàbriques, 
brutes i abarrotades. No va ser fins al segle XIX 
quan Anglaterra va aprovar lleis que restringien 
el treball infantil als menors de 9 anys.

A mesura que la indústria va progressar i es 
va convertir en una mica més automatitzada, la 
necessitat de treball infantil va decaure en 
algunes parts del món. Va començar a 
estendre's la idea que la infància havia de ser 
una etapa per aprendre i van començar a 
crear-se escoles infantils com a llocs 
d'aprenentatge.  De forma gradual, la idea i la 
pràctica d'una educació universal va anar 
desenvolupant-se a Europa des de 
començaments del segle XVI fins al XIX. 
L'educació s'entenia com a instrucció.

Amb l'augment de l'escolarització, la gent va 
començar a pensar en l'aprenentatge com la 
tasca pròpia dels nens i les nenes. Les 
metodologies aplicades es basaven 
bàsicament en la repetició i memorització de 
conceptes. Moltes vegades això era avorrit per 
als nens i nenes i s'aplicaven mesures 
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Acabada la Fiesta mayor, la comisión ha 
efectuado la valoración de la misma, que 
exponemos seguidamente:

* Se cumplió todo el programa de Fiesta 
Mayor como estaba previsto.

* Muchísima gente en la calle. Objetivo 
cumplido.

* El buen tiempo nos acompañó.

* La feria artesana da ambiente a la fiesta.

* Alternar cada año la feria artesana de 
banda en la Avenida, ha evitado comentarios 
negativos de algún comerciante, aunque ha 
quedado mejor este año ya que la acera es más 
ancha y facilita paso a los viandantes.

* La comisión casi en pleno, cumplió con 
los compromisos.

* El Ayuntamiento facilitó a la comisión 
poder  utilizar el vestíbulo del CP. Calvet 
d’Estrella para cambiarse los artistas ya que la 
comisión no contamos con local para esos 
menesteres.

* Al no disponer de local para dejar material 
que se necesita en los actos de fiesta, se tuvo 
que disponer de una furgoneta que cedió un 
compañero, cosa que agradecemos 
enormemente. 

* Las técnicas de cultura del Ayuntamiento, 
facilitaron el desarrollo del trabajo 
implicándose con la comisión.

PUNTOS CENTRALES DEL 
PROGRAMA 

*Reivindicar la plaza a Patricio Peñalver. 
Gran participación de vecinos y amigos.

 El acto fue muy  emotivo.

*El Baile de la noche del sábado,  Verbena 
popular. Concentra a personas de distintas 
edades, creando un buen ambiente.

*Feria artesana da vida a la fiesta.
*Les Forques de Can Deu, punto importante 

para final de fiesta ya que por elevado coste de 
fuegos artificiales hace años que prescindimos 
de ellos.

NOVEDADES DEL PROGRAMA

*Recuperación del graffiti. Poca 
participación después de un paréntesis de 
varios años. Pensamos promocionar esta 
actividad en los próximos años. 

*Juegos aportados por Ca n’Oriac Comerç 
en la Avda. Matadepera. Dio más visibilidad a la 
fiesta en la zona más al norte del barrio.

A MEJORAR

*Falta de presencia policial por problemas 
del tráfico. La comisión tenía que ir colocando 
las vallas cada dos por tres para evitar 
accidentes.

*No se han vigilado las terrazas de los 
bares, ha habido abusos importantes, 
obstaculizando el paso a las personas.

*El técnico  para la toma de luz, se presenta 

el primer día para abrir y el último para cerrar y 
se enfada con la comisión por haber cerrado 
sin su permiso. ¿Dónde estaba este señor los 
tres días y todas las horas que teníamos que 
estar conectados? Dijo que esto no se quedaba 
así, le invitamos a que llevara la queja a quien 
creyera conveniente.

*El listado de actos subvencionados por el 
Ayuntamiento, no coinciden los precios con lo 
que nos presentan los artistas (habaneras, 
tuna...) Se pide a cultura del Ayuntamiento que 
se tenga en cuenta y se ponga al día para evitar 

problemas de última hora.
La valoración en general es positiva y desde 

aquí invitamos a los vecinos a incorporarse a la 
Agrupación de vecinos y mejorar con sus 
propuestas los actos que se organizan.

                                                                                       
Comisión Fiesta Mayor 2018
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       RESUMEN DE LAS ACTIVIDADES CULTURALES
Y FESTIVAS 2017-18

Creo que merece la pena hacer aqui un 
pequeño recordatorio para todos nuestros 
socios y simpatizantes de las actividades 
culturales que se llevaron  acabo en el curso 
pasado.

En el numero 19 de nuestro boletin de 
finales del año, concretamente la del mes de 
Diciembre del 2017 se anuciaba todo un sin fin 
de actos referidos a Febrero Cultural, en ese 
mismo numero se anuciaba el evento, de  la 
excursión al MON DE SANT BENET.

Esta visita que tubo una gran acojida tenia 
un doble objetivo por una parte colaborar con 
una causa solidaria, la Marató de TV3, y por 
otra conocer el patrimonio cultural de 
Catalunya; en el numero 20 de nuestra revista 
se dedica un amplio articulo a la valoración de 
todas las actividades del Febrero cultural, 
destacando el exito de cada uno de  los actos y 
la gran participación, que hubo de publico. 
Dede el grupo de cultura se esta planteando ya 
el tema para Febrero Cultural 2019, esperamos 
repetir el exito de años anteriores, con la 
colaboración y participación de los vecinos del 
barrio y de todos aquellos que deseen 
colaborar, al mismo tiempo se esta preparando 
la proxima salida que como años atras, tendra 
el mismo caracter  cultural y solidario, al cual 
imvitamos a todos los socios a apuntarse a 
este evento, para ello hay que ponerse en 
contacto con la junta de nuestra Asociación.

El 4 de Abril hubo un interesante encuentro 
con el grupo promotor, que está revindicando la 
necesidad de un MUSEO TEXTIL en nuestra 
ciudad, la charrada y la exposición que tuvimos 

en el Centro Civico de Ca n`Oriac, fue 
enormente interesante.

Sin ser una novedad, porque hace años que 
se biene realizando, con una muy buena 
participación, este año y en el entorno del dia 
de San Jordi se celebró el certame literario,con 
una serie de nuevas novedades que hicieron 
del acto un autentico exito en cuanto a 
participación, presentación y ejecución del 
mismo.

Nuestra felicitaciones a todos los 
ganadores y participantes y desde estas 
paginas imvitamos a todos los alunas/o a 
seguir escribiendo y presentarse en el proximo 
certame.

Y por ultimo y como final de curso, la fiesta 
Mayor  que celebramos todos los años por el 
mes de Junio, es un encuentro de los vecinos 
del barrio en la calle y en los numerosos actos 
que se programaron, con alegria, diversión y 
ganas de pasarlo bien.

Nuestra Asociación tambien estuvo 
presente y participando en la festa d´hivern un 
acto que se celebraba por primera vez y 
conjuntamente con otras entidades del sector, 
se llevó a cabo en la plaza del forjador, junto a 
la ultima estaciòn del tren de la Generalitat.

Tambien fue muy importante nuestra 
aportación y presencia en el encuentro 
revidicativo y festivo del Parc del Nord, un acto 
que organizo la comisión de seguimiento del 
Parc y que contó con la colaboraciòn de las 
asociaciones de vecinos del sector, con el 
ojetivo de tomar conciencia para que de una vez 
por todas se urbanice este espacio verde tal y 
como venimos reivindicando.

    Pedro M.

impacto gravoso en clases más 
desfavorecidas?

¿Cómo aceptamos una formación dual con 
una repercusión económica mísera en alumnos 
con preparación académica cualificada y se 
vende como un programa progresista de gran 
repercusión curricular?

La ilusión por enseñar es inquebrantable. La 
adrenalina por conseguir la proyección del 

alumnado, por las nubes. La esperanza por la 
equidad educativa, latente. No acaben con 
nuestro romanticismo.

Gobiernen para el pueblo pero con el 
pueblo. Políticas de proximidad, no políticas de 
salón donde solo importa el discurso y la foto.

Manuel Robles
Director de instituto

Sin intenciones propedéuticas para no 
mediatizar al lector con temas sensibleros y 
manidos que como mantras esnobistas se 
repiten hasta la saciedad y solo logramos 
generar un halo de terapias grupales que 
conducen  a la autosatisfacción y 
amorfinamiento de las conciencias siempre 
predispuestas a justificar hasta lo 
injustificable. Por ello no basaré mi artículo ni 
en las desigualdades sociales, pobreza 
energética o el umbral de la pobreza, temas 
que se han vertido ríos de tinta pero que, al 
parecer, por motivos desconocidos no se 
aborda la resolución del problema por la 
autocomplacencia de seguir repitiéndolos.

Quiero compartir con vosotros unas 
reflexiones en voz alta sobre nuestro sistema 
educativo. Sistema que ha de velar por crear 
una sociedad más  preparada, (no pre-parada), 
más equitativa donde impere la justicia social y 
sobre todo que evite la fuga de cerebros.

"La educación es el arma más poderosa 
que puedes usar para cambiar el mundo". 
Reproduzco la literalidad de Nelson Mandela ya 
que están de moda los plagios aunque no  la 
incluiré en ningún máster, para profundizar en 
su contenido. Si no nos creemos el poder 
transformador de la educación, vivimos en una 
sociedad hueca y vacía. 

Aquellos que están en las barricadas, en 
primera línea de combate (maestros/as) no 
solo lo creen sino que luchan diariamente con 
admirable responsabilidad por convertir la 
sociedad en un paraíso de libertades críticas y 
honestas.

Entonces, ¿dónde falla el sistema? ¡En la 
corresponsabilidad! 

El "Co", que es la parte de los otros, de los 
que nos dirigen, de los que nos organizan, de 
los que legislan. No es echar balones fuera. 
Parece que siempre la culpa es de los demás y 
así eludimos responsabilidades. No se trata de 
ello sino de retratar una situación ampliamente 
mejorable. Algunos ejemplos: ¿cómo 
interpretamos que en el actual curso escolar 
convivan tres leyes educativas? LOE, LOGSE y 
LOMCE comparten espacio educativo y 
organizativamente es de locura. 

¿Cómo se entiende que hay itinerarios 
profesionales que son callejones sin salida? 
Ejemplo: enseñanzas de régimen especial que 
no permiten la continuidad de estudios y se 
generan vías muertas de enseñanza 

¿Cómo damos estabilidad a una línea de 
trabajo si los cargos dependen del color del 
carnet político y con la inestabilidad actual 
topamos con caras nuevas cada dos por tres, 
en los órganos de mando?

¿Cómo hacer frente al aluvión de 
iluminados, milagreros y vendedores de humo 
que creen haber dado con la piedra filosofal de 
la enseñanza que enmendará todos los males 
endémicos de la sociedad, porque aprenden 
palabras eufónicas y se las repiten hasta que 
se las creen como lo de innovación educativa? 
La verdad es que suena bien.

 !!En los centros innovamos minuto a 
minuto, dado que buscamos el éxito educativo 
y eso solo se consigue cambiando lo que no 
funciona, variando estrategias, introduciendo 
novedades!!

 ¿Qué hacer con los permanentes cambios 
en las órdenes de  evaluación cuando es volver, 
volver y volver (como la canción) a lo de antes 
que era cambiado porque no funcionaba?

¿Cómo trabajar con partidas 
presupuestarias reducidas y minimizadas hasta 
límites penosos que dan lo justo para hacer 
frente a gastos de suministro?

¿Cómo podemos tolerar el copago en la 
enseñanza sin ruborizarnos, aceptando el 



¿QUE HACE EL AYUNTAMIENTO?
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Podríamos empezar con una frase que 
sonase a disculpa como que, “el ayuntamiento 
hace lo que puede”.

A  lo mejor quien solo hubiese seguido la 
actuación de nuestro conjunto de ediles 
durante los casi cuatro años de gobierno de los 
que han dispuesto para gobernar y administrar 
los elevados presupuestos de nuestra ciudad  
por medio de la prensa podría pensar así, pues 
leeríamos  los lamentos y las disculpas de los 
que ya estamos acostumbrados por parte de 
nuestros políticos de todos colores, y nos 
recalcarían:

No se había hecho nada en sus calles en 
años (por eso en los dos últimos años nos han 
puesto a algún empleado de una empresa 
privada a arreglar algunos de los muchos 
desperfectos de nuestra aceras y parcheados 
los baches de sus calles, solo en algunas), 

No se ha hecho nada en mucho tiempo en 
sus plazas (por eso se han dedicado a suprimir, 
no sustituir, aquellos elementos de las plazas 
que no estaban homologados y solo ahora 
parece que ya tenemos un presupuesto para 
reponerlos en un futuro, igualmente está 
pasando con el poco arbolado que nos quedan, 
pues como no se poda debidamente enferma y 

se opta por ser cortado y no se sustituye),

Nos hemos encontrado con contratos ya 
firmados de elevada cuantía y difícilmente 
negociables (algún juez decidirá en su 
momento la legalidad o no de estos contratos, 
pero mientras serán los ciudadanos los que 
sufran la consecuencia de tener una mala 
recogida, contenedores llenos, rotos, 
acumulación de enseres sin que se retiren, 
etc., también hacemos constar el incivismo de 
nuestros conciudadanos, pero lo cierto es que 
cuando se acumulan los enseres durante días y 
días sin que se recojan parece que se está 
invitando a otros ciudadanos a dejar más juntos 
a estos).

 Los funcionarios nos lo ponen  difícil, pues 
con su actuación nos impiden decidir y actuar, 
(ya quisieran nuestros gobernantes que tras 
una reunión con los representantes de los 
vecinos donde se comprometen a hacer alguna 
actuación, y diligentemente se reúnen en un 
pleno en donde parece que con un gran 
consenso pues todos están dispuestos a 
trabajar por el bien de los conciudadanos 
deciden que es pertinente, encuentran 
presupuesto, pero, ¡Oh¡ nuestros funcionarios 

que cobran de los impuestos que pagamos se 
ponen de acuerdo para ralentizar los tramites y 
que no pueda realizarse esa actuación 
aprobada no solo en la fecha si no 
posiblemente nunca, ejemplo, hay una 
actuación para hacer en el parc del nord, 
construcción de unos viales, presupuesto 
aprobado, 99.000 € pero hasta la fecha sigue 
sin poder realizarse, casi cuatro años.)

Nuestra inexperiencia nos hace cometer 
algunos errores (pongamos por ejemplo la 
decisión que  el anterior equipo de gobierno 
municipal había tomado respecto al parc del 
nord, decisión que se tomó después de 
muchas reuniones y presiones de la comisión 
del parque,  que aprobó un proyecto, que costo 
un dinero, y que dejo en su momento contentos 
a todas las partes, pero he aquí que para el 
nuevo grupo municipal le pareció que ese 
proyecto no era el adecuado y decidió que se 
debería estudiar nuevamente, poniendo a 
discutir y negociar el proyecto  que este 
consistorio creía más conveniente para el parc 
del nord y sus vecinos, no se trata en este 

artículo relatar estas negociaciones pero si 
señalaremos la inexperiencia del grupo 
municipal que después de aprobar un 
calendario de actuaciones, entre ellas convocar 
un concurso de proyectos para el parque tuvo 
que declararlo nulo por la poca difusión que dé 
él se hizo, pero para estas fechas ya hay 
convocado un nuevo concurso de proyectos 
esta vez con más difusión, pues el 
ayuntamiento ha pagado a otros para que lo 
realicen, ahora bien queremos pensar que los 
ediles que elijamos para que nos representen 

en el futuro asuman como suyo todo el trabajo 
realizado hasta la fecha ya que no tendrán 
muchas dificultades pues ya se dispone de una 
gran parte de su presupuesto,).

Hemos conseguido ahorrar una gran 
cantidad de dinero ( palabras que hemos oído 
muchas veces), dinero que no podemos invertir 
en aquello que deseásemos nos han dicho   
pues el señor Montoro, (que ahora no tiene 
poder ninguno), nos lo impide, pero lo 
destinaremos a la mejora de las urgencias del 
Tauli, 4 millones de euros (obras actualmente 

paradas), pero eso no evitara que a los 
ciudadanos se les suba el impuesto de 
recogida de basuras entre otros , subida que se 
aplicara de una forma que los ciudadanos 
entenderán fácilmente y con su compresión se 
aplicara sin ninguna protesta.

Hemos puesto una parte de los 
presupuestos en manos de los ciudadanos, 
parece ser que la experiencia, en vez de 
facilitar la participación la han  restringido a una 
determinada parte de la población eliminando 
de esta a una gran mayoría, personas mayores 
que no se distinguen precisamente por estar a 
la última en conocimientos tecnológicos, otra 

impacto gravoso en clases más 
desfavorecidas?

¿Cómo aceptamos una formación dual con 
una repercusión económica mísera en alumnos 
con preparación académica cualificada y se 
vende como un programa progresista de gran 
repercusión curricular?

La ilusión por enseñar es inquebrantable. La 
adrenalina por conseguir la proyección del 

alumnado, por las nubes. La esperanza por la 
equidad educativa, latente. No acaben con 
nuestro romanticismo.

Gobiernen para el pueblo pero con el 
pueblo. Políticas de proximidad, no políticas de 
salón donde solo importa el discurso y la foto.

Manuel Robles
Director de instituto

Sin intenciones propedéuticas para no 
mediatizar al lector con temas sensibleros y 
manidos que como mantras esnobistas se 
repiten hasta la saciedad y solo logramos 
generar un halo de terapias grupales que 
conducen  a la autosatisfacción y 
amorfinamiento de las conciencias siempre 
predispuestas a justificar hasta lo 
injustificable. Por ello no basaré mi artículo ni 
en las desigualdades sociales, pobreza 
energética o el umbral de la pobreza, temas 
que se han vertido ríos de tinta pero que, al 
parecer, por motivos desconocidos no se 
aborda la resolución del problema por la 
autocomplacencia de seguir repitiéndolos.

Quiero compartir con vosotros unas 
reflexiones en voz alta sobre nuestro sistema 
educativo. Sistema que ha de velar por crear 
una sociedad más  preparada, (no pre-parada), 
más equitativa donde impere la justicia social y 
sobre todo que evite la fuga de cerebros.

"La educación es el arma más poderosa 
que puedes usar para cambiar el mundo". 
Reproduzco la literalidad de Nelson Mandela ya 
que están de moda los plagios aunque no  la 
incluiré en ningún máster, para profundizar en 
su contenido. Si no nos creemos el poder 
transformador de la educación, vivimos en una 
sociedad hueca y vacía. 

Aquellos que están en las barricadas, en 
primera línea de combate (maestros/as) no 
solo lo creen sino que luchan diariamente con 
admirable responsabilidad por convertir la 
sociedad en un paraíso de libertades críticas y 
honestas.

Entonces, ¿dónde falla el sistema? ¡En la 
corresponsabilidad! 

El "Co", que es la parte de los otros, de los 
que nos dirigen, de los que nos organizan, de 
los que legislan. No es echar balones fuera. 
Parece que siempre la culpa es de los demás y 
así eludimos responsabilidades. No se trata de 
ello sino de retratar una situación ampliamente 
mejorable. Algunos ejemplos: ¿cómo 
interpretamos que en el actual curso escolar 
convivan tres leyes educativas? LOE, LOGSE y 
LOMCE comparten espacio educativo y 
organizativamente es de locura. 

¿Cómo se entiende que hay itinerarios 
profesionales que son callejones sin salida? 
Ejemplo: enseñanzas de régimen especial que 
no permiten la continuidad de estudios y se 
generan vías muertas de enseñanza 

¿Cómo damos estabilidad a una línea de 
trabajo si los cargos dependen del color del 
carnet político y con la inestabilidad actual 
topamos con caras nuevas cada dos por tres, 
en los órganos de mando?

¿Cómo hacer frente al aluvión de 
iluminados, milagreros y vendedores de humo 
que creen haber dado con la piedra filosofal de 
la enseñanza que enmendará todos los males 
endémicos de la sociedad, porque aprenden 
palabras eufónicas y se las repiten hasta que 
se las creen como lo de innovación educativa? 
La verdad es que suena bien.

 !!En los centros innovamos minuto a 
minuto, dado que buscamos el éxito educativo 
y eso solo se consigue cambiando lo que no 
funciona, variando estrategias, introduciendo 
novedades!!

 ¿Qué hacer con los permanentes cambios 
en las órdenes de  evaluación cuando es volver, 
volver y volver (como la canción) a lo de antes 
que era cambiado porque no funcionaba?

¿Cómo trabajar con partidas 
presupuestarias reducidas y minimizadas hasta 
límites penosos que dan lo justo para hacer 
frente a gastos de suministro?

¿Cómo podemos tolerar el copago en la 
enseñanza sin ruborizarnos, aceptando el 

cosa es que los proyectos ganadores de estos 
presupuestos se puedan realizar, (tenemos el 
proyecto de rehabilitación de la masía de Ca 
N’oriac  ganador en la primera edición de estos 
presupuestos participativos , a expensas de 
que se apruebe el proyecto y poder destinar 
parte de los presupuestos a las obras de 
rehabilitación y que conste que todo el mundo 
está de acuerdo en esta obra). 

Hemos trabajado en la convivencia y la 
movilidad de nuestros vecinos, para eso 
después de recoger las numerosas quejas de 
diferentes asociaciones nos pusimos a 
elaborar una normativa de ocupación del 
espacio público, las terrazas de los servicios de 
hostelería, la ubicación en medio de las aceras 
de expositores de mercancías fuera de las 
tiendas, maquinas recreativas, aparcamiento 
de vehículos en las aceras, circulación de 

diferentes medios de transporte, todo ello que 
hace que prácticamente una persona con la 
necesidad de desplazarse con una silla de 
minusválido por la acera  pueda hacerlo sin 
dificultad, pero he aquí, que nuestro 
ayuntamiento después de casi cuatro años de 
estudio ha decidido dejar la cosa como estaba 
cuando la abordó y acogerse a una normativa 
ESTATAL, que ni siquiera aplica, pero eso sí, 
andar por las aceras no podremos hacerlo pero 
sentarnos en las numerosas mesas que 
ocupan los establecimientos tenemos donde 
escoger.

Y que decir las mejoras palpables en todos 
los barrios de la ciudad repartidas 

salomónicamente, tal vez esa sea la 
predisposición del ayuntamiento, pero la 
realidad es otra, palpable si se pasea por la 
ciudad, el distrito tercero en el que está 
incluido una gran parte de la población de la 
ciudad y de su territorio podemos decir que sus 
vecinos no pueden ser considerados 
ciudadanos de primera, su categoría que la 
otorguen el ayuntamiento, pero la realidad es 
otra, vivimos en un barrio con un montón de 
necesidades y carencias denunciadas 
sistemáticamente en las oficinas del 
ayuntamiento, que ahora no vamos a enumerar 
pero podríamos poner algún ejemplo,¿ cuantos 

metros de carril bici tiene nuestro barrio?, 
¿cuantos arboles nos quedan? y todavía nos 
amenazan con quitarnos los que nos quedan 
por enfermedad, ¿Cuántas plazas útiles están 
a disposición nuestra? ¿Hay algún local en el 
barrio que la agrupación de vecinos pueda 
reclamar para su uso como en otros barrios? 
Tal vez si Vimusa nos hubiese construido 
alguna vez viviendas sociales hubiésemos 
tenido alguna vez la posibilidad de reclamar 
algún local.

Total, que nuestro  ayuntamiento 
realmente no hace lo que puede, pero si hace 
lo que quiere, aunque lo que yo le pediría es 
que hiciese lo que  debe por lo menos de una 
forma equitativa en toda la ciudad.

Andrés Lorite
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Podríamos empezar con una frase que 
sonase a disculpa como que, “el ayuntamiento 
hace lo que puede”.

A  lo mejor quien solo hubiese seguido la 
actuación de nuestro conjunto de ediles 
durante los casi cuatro años de gobierno de los 
que han dispuesto para gobernar y administrar 
los elevados presupuestos de nuestra ciudad  
por medio de la prensa podría pensar así, pues 
leeríamos  los lamentos y las disculpas de los 
que ya estamos acostumbrados por parte de 
nuestros políticos de todos colores, y nos 
recalcarían:

No se había hecho nada en sus calles en 
años (por eso en los dos últimos años nos han 
puesto a algún empleado de una empresa 
privada a arreglar algunos de los muchos 
desperfectos de nuestra aceras y parcheados 
los baches de sus calles, solo en algunas), 

No se ha hecho nada en mucho tiempo en 
sus plazas (por eso se han dedicado a suprimir, 
no sustituir, aquellos elementos de las plazas 
que no estaban homologados y solo ahora 
parece que ya tenemos un presupuesto para 
reponerlos en un futuro, igualmente está 
pasando con el poco arbolado que nos quedan, 
pues como no se poda debidamente enferma y 

se opta por ser cortado y no se sustituye),

Nos hemos encontrado con contratos ya 
firmados de elevada cuantía y difícilmente 
negociables (algún juez decidirá en su 
momento la legalidad o no de estos contratos, 
pero mientras serán los ciudadanos los que 
sufran la consecuencia de tener una mala 
recogida, contenedores llenos, rotos, 
acumulación de enseres sin que se retiren, 
etc., también hacemos constar el incivismo de 
nuestros conciudadanos, pero lo cierto es que 
cuando se acumulan los enseres durante días y 
días sin que se recojan parece que se está 
invitando a otros ciudadanos a dejar más juntos 
a estos).

 Los funcionarios nos lo ponen  difícil, pues 
con su actuación nos impiden decidir y actuar, 
(ya quisieran nuestros gobernantes que tras 
una reunión con los representantes de los 
vecinos donde se comprometen a hacer alguna 
actuación, y diligentemente se reúnen en un 
pleno en donde parece que con un gran 
consenso pues todos están dispuestos a 
trabajar por el bien de los conciudadanos 
deciden que es pertinente, encuentran 
presupuesto, pero, ¡Oh¡ nuestros funcionarios 

que cobran de los impuestos que pagamos se 
ponen de acuerdo para ralentizar los tramites y 
que no pueda realizarse esa actuación 
aprobada no solo en la fecha si no 
posiblemente nunca, ejemplo, hay una 
actuación para hacer en el parc del nord, 
construcción de unos viales, presupuesto 
aprobado, 99.000 € pero hasta la fecha sigue 
sin poder realizarse, casi cuatro años.)

Nuestra inexperiencia nos hace cometer 
algunos errores (pongamos por ejemplo la 
decisión que  el anterior equipo de gobierno 
municipal había tomado respecto al parc del 
nord, decisión que se tomó después de 
muchas reuniones y presiones de la comisión 
del parque,  que aprobó un proyecto, que costo 
un dinero, y que dejo en su momento contentos 
a todas las partes, pero he aquí que para el 
nuevo grupo municipal le pareció que ese 
proyecto no era el adecuado y decidió que se 
debería estudiar nuevamente, poniendo a 
discutir y negociar el proyecto  que este 
consistorio creía más conveniente para el parc 
del nord y sus vecinos, no se trata en este 

artículo relatar estas negociaciones pero si 
señalaremos la inexperiencia del grupo 
municipal que después de aprobar un 
calendario de actuaciones, entre ellas convocar 
un concurso de proyectos para el parque tuvo 
que declararlo nulo por la poca difusión que dé 
él se hizo, pero para estas fechas ya hay 
convocado un nuevo concurso de proyectos 
esta vez con más difusión, pues el 
ayuntamiento ha pagado a otros para que lo 
realicen, ahora bien queremos pensar que los 
ediles que elijamos para que nos representen 

en el futuro asuman como suyo todo el trabajo 
realizado hasta la fecha ya que no tendrán 
muchas dificultades pues ya se dispone de una 
gran parte de su presupuesto,).

Hemos conseguido ahorrar una gran 
cantidad de dinero ( palabras que hemos oído 
muchas veces), dinero que no podemos invertir 
en aquello que deseásemos nos han dicho   
pues el señor Montoro, (que ahora no tiene 
poder ninguno), nos lo impide, pero lo 
destinaremos a la mejora de las urgencias del 
Tauli, 4 millones de euros (obras actualmente 

paradas), pero eso no evitara que a los 
ciudadanos se les suba el impuesto de 
recogida de basuras entre otros , subida que se 
aplicara de una forma que los ciudadanos 
entenderán fácilmente y con su compresión se 
aplicara sin ninguna protesta.

Hemos puesto una parte de los 
presupuestos en manos de los ciudadanos, 
parece ser que la experiencia, en vez de 
facilitar la participación la han  restringido a una 
determinada parte de la población eliminando 
de esta a una gran mayoría, personas mayores 
que no se distinguen precisamente por estar a 
la última en conocimientos tecnológicos, otra 

impacto gravoso en clases más 
desfavorecidas?

¿Cómo aceptamos una formación dual con 
una repercusión económica mísera en alumnos 
con preparación académica cualificada y se 
vende como un programa progresista de gran 
repercusión curricular?

La ilusión por enseñar es inquebrantable. La 
adrenalina por conseguir la proyección del 

alumnado, por las nubes. La esperanza por la 
equidad educativa, latente. No acaben con 
nuestro romanticismo.

Gobiernen para el pueblo pero con el 
pueblo. Políticas de proximidad, no políticas de 
salón donde solo importa el discurso y la foto.

Manuel Robles
Director de instituto

Sin intenciones propedéuticas para no 
mediatizar al lector con temas sensibleros y 
manidos que como mantras esnobistas se 
repiten hasta la saciedad y solo logramos 
generar un halo de terapias grupales que 
conducen  a la autosatisfacción y 
amorfinamiento de las conciencias siempre 
predispuestas a justificar hasta lo 
injustificable. Por ello no basaré mi artículo ni 
en las desigualdades sociales, pobreza 
energética o el umbral de la pobreza, temas 
que se han vertido ríos de tinta pero que, al 
parecer, por motivos desconocidos no se 
aborda la resolución del problema por la 
autocomplacencia de seguir repitiéndolos.

Quiero compartir con vosotros unas 
reflexiones en voz alta sobre nuestro sistema 
educativo. Sistema que ha de velar por crear 
una sociedad más  preparada, (no pre-parada), 
más equitativa donde impere la justicia social y 
sobre todo que evite la fuga de cerebros.

"La educación es el arma más poderosa 
que puedes usar para cambiar el mundo". 
Reproduzco la literalidad de Nelson Mandela ya 
que están de moda los plagios aunque no  la 
incluiré en ningún máster, para profundizar en 
su contenido. Si no nos creemos el poder 
transformador de la educación, vivimos en una 
sociedad hueca y vacía. 

Aquellos que están en las barricadas, en 
primera línea de combate (maestros/as) no 
solo lo creen sino que luchan diariamente con 
admirable responsabilidad por convertir la 
sociedad en un paraíso de libertades críticas y 
honestas.

Entonces, ¿dónde falla el sistema? ¡En la 
corresponsabilidad! 

El "Co", que es la parte de los otros, de los 
que nos dirigen, de los que nos organizan, de 
los que legislan. No es echar balones fuera. 
Parece que siempre la culpa es de los demás y 
así eludimos responsabilidades. No se trata de 
ello sino de retratar una situación ampliamente 
mejorable. Algunos ejemplos: ¿cómo 
interpretamos que en el actual curso escolar 
convivan tres leyes educativas? LOE, LOGSE y 
LOMCE comparten espacio educativo y 
organizativamente es de locura. 

¿Cómo se entiende que hay itinerarios 
profesionales que son callejones sin salida? 
Ejemplo: enseñanzas de régimen especial que 
no permiten la continuidad de estudios y se 
generan vías muertas de enseñanza 

¿Cómo damos estabilidad a una línea de 
trabajo si los cargos dependen del color del 
carnet político y con la inestabilidad actual 
topamos con caras nuevas cada dos por tres, 
en los órganos de mando?

¿Cómo hacer frente al aluvión de 
iluminados, milagreros y vendedores de humo 
que creen haber dado con la piedra filosofal de 
la enseñanza que enmendará todos los males 
endémicos de la sociedad, porque aprenden 
palabras eufónicas y se las repiten hasta que 
se las creen como lo de innovación educativa? 
La verdad es que suena bien.

 !!En los centros innovamos minuto a 
minuto, dado que buscamos el éxito educativo 
y eso solo se consigue cambiando lo que no 
funciona, variando estrategias, introduciendo 
novedades!!

 ¿Qué hacer con los permanentes cambios 
en las órdenes de  evaluación cuando es volver, 
volver y volver (como la canción) a lo de antes 
que era cambiado porque no funcionaba?

¿Cómo trabajar con partidas 
presupuestarias reducidas y minimizadas hasta 
límites penosos que dan lo justo para hacer 
frente a gastos de suministro?

¿Cómo podemos tolerar el copago en la 
enseñanza sin ruborizarnos, aceptando el 

cosa es que los proyectos ganadores de estos 
presupuestos se puedan realizar, (tenemos el 
proyecto de rehabilitación de la masía de Ca 
N’oriac  ganador en la primera edición de estos 
presupuestos participativos , a expensas de 
que se apruebe el proyecto y poder destinar 
parte de los presupuestos a las obras de 
rehabilitación y que conste que todo el mundo 
está de acuerdo en esta obra). 

Hemos trabajado en la convivencia y la 
movilidad de nuestros vecinos, para eso 
después de recoger las numerosas quejas de 
diferentes asociaciones nos pusimos a 
elaborar una normativa de ocupación del 
espacio público, las terrazas de los servicios de 
hostelería, la ubicación en medio de las aceras 
de expositores de mercancías fuera de las 
tiendas, maquinas recreativas, aparcamiento 
de vehículos en las aceras, circulación de 

diferentes medios de transporte, todo ello que 
hace que prácticamente una persona con la 
necesidad de desplazarse con una silla de 
minusválido por la acera  pueda hacerlo sin 
dificultad, pero he aquí, que nuestro 
ayuntamiento después de casi cuatro años de 
estudio ha decidido dejar la cosa como estaba 
cuando la abordó y acogerse a una normativa 
ESTATAL, que ni siquiera aplica, pero eso sí, 
andar por las aceras no podremos hacerlo pero 
sentarnos en las numerosas mesas que 
ocupan los establecimientos tenemos donde 
escoger.

Y que decir las mejoras palpables en todos 
los barrios de la ciudad repartidas 

salomónicamente, tal vez esa sea la 
predisposición del ayuntamiento, pero la 
realidad es otra, palpable si se pasea por la 
ciudad, el distrito tercero en el que está 
incluido una gran parte de la población de la 
ciudad y de su territorio podemos decir que sus 
vecinos no pueden ser considerados 
ciudadanos de primera, su categoría que la 
otorguen el ayuntamiento, pero la realidad es 
otra, vivimos en un barrio con un montón de 
necesidades y carencias denunciadas 
sistemáticamente en las oficinas del 
ayuntamiento, que ahora no vamos a enumerar 
pero podríamos poner algún ejemplo,¿ cuantos 

metros de carril bici tiene nuestro barrio?, 
¿cuantos arboles nos quedan? y todavía nos 
amenazan con quitarnos los que nos quedan 
por enfermedad, ¿Cuántas plazas útiles están 
a disposición nuestra? ¿Hay algún local en el 
barrio que la agrupación de vecinos pueda 
reclamar para su uso como en otros barrios? 
Tal vez si Vimusa nos hubiese construido 
alguna vez viviendas sociales hubiésemos 
tenido alguna vez la posibilidad de reclamar 
algún local.

Total, que nuestro  ayuntamiento 
realmente no hace lo que puede, pero si hace 
lo que quiere, aunque lo que yo le pediría es 
que hiciese lo que  debe por lo menos de una 
forma equitativa en toda la ciudad.

Andrés Lorite



Podríamos empezar con una frase que 
sonase a disculpa como que, “el ayuntamiento 
hace lo que puede”.

A  lo mejor quien solo hubiese seguido la 
actuación de nuestro conjunto de ediles 
durante los casi cuatro años de gobierno de los 
que han dispuesto para gobernar y administrar 
los elevados presupuestos de nuestra ciudad  
por medio de la prensa podría pensar así, pues 
leeríamos  los lamentos y las disculpas de los 
que ya estamos acostumbrados por parte de 
nuestros políticos de todos colores, y nos 
recalcarían:

No se había hecho nada en sus calles en 
años (por eso en los dos últimos años nos han 
puesto a algún empleado de una empresa 
privada a arreglar algunos de los muchos 
desperfectos de nuestra aceras y parcheados 
los baches de sus calles, solo en algunas), 

No se ha hecho nada en mucho tiempo en 
sus plazas (por eso se han dedicado a suprimir, 
no sustituir, aquellos elementos de las plazas 
que no estaban homologados y solo ahora 
parece que ya tenemos un presupuesto para 
reponerlos en un futuro, igualmente está 
pasando con el poco arbolado que nos quedan, 
pues como no se poda debidamente enferma y 

se opta por ser cortado y no se sustituye),

Nos hemos encontrado con contratos ya 
firmados de elevada cuantía y difícilmente 
negociables (algún juez decidirá en su 
momento la legalidad o no de estos contratos, 
pero mientras serán los ciudadanos los que 
sufran la consecuencia de tener una mala 
recogida, contenedores llenos, rotos, 
acumulación de enseres sin que se retiren, 
etc., también hacemos constar el incivismo de 
nuestros conciudadanos, pero lo cierto es que 
cuando se acumulan los enseres durante días y 
días sin que se recojan parece que se está 
invitando a otros ciudadanos a dejar más juntos 
a estos).

 Los funcionarios nos lo ponen  difícil, pues 
con su actuación nos impiden decidir y actuar, 
(ya quisieran nuestros gobernantes que tras 
una reunión con los representantes de los 
vecinos donde se comprometen a hacer alguna 
actuación, y diligentemente se reúnen en un 
pleno en donde parece que con un gran 
consenso pues todos están dispuestos a 
trabajar por el bien de los conciudadanos 
deciden que es pertinente, encuentran 
presupuesto, pero, ¡Oh¡ nuestros funcionarios 

que cobran de los impuestos que pagamos se 
ponen de acuerdo para ralentizar los tramites y 
que no pueda realizarse esa actuación 
aprobada no solo en la fecha si no 
posiblemente nunca, ejemplo, hay una 
actuación para hacer en el parc del nord, 
construcción de unos viales, presupuesto 
aprobado, 99.000 € pero hasta la fecha sigue 
sin poder realizarse, casi cuatro años.)

Nuestra inexperiencia nos hace cometer 
algunos errores (pongamos por ejemplo la 
decisión que  el anterior equipo de gobierno 
municipal había tomado respecto al parc del 
nord, decisión que se tomó después de 
muchas reuniones y presiones de la comisión 
del parque,  que aprobó un proyecto, que costo 
un dinero, y que dejo en su momento contentos 
a todas las partes, pero he aquí que para el 
nuevo grupo municipal le pareció que ese 
proyecto no era el adecuado y decidió que se 
debería estudiar nuevamente, poniendo a 
discutir y negociar el proyecto  que este 
consistorio creía más conveniente para el parc 
del nord y sus vecinos, no se trata en este 

artículo relatar estas negociaciones pero si 
señalaremos la inexperiencia del grupo 
municipal que después de aprobar un 
calendario de actuaciones, entre ellas convocar 
un concurso de proyectos para el parque tuvo 
que declararlo nulo por la poca difusión que dé 
él se hizo, pero para estas fechas ya hay 
convocado un nuevo concurso de proyectos 
esta vez con más difusión, pues el 
ayuntamiento ha pagado a otros para que lo 
realicen, ahora bien queremos pensar que los 
ediles que elijamos para que nos representen 

en el futuro asuman como suyo todo el trabajo 
realizado hasta la fecha ya que no tendrán 
muchas dificultades pues ya se dispone de una 
gran parte de su presupuesto,).

Hemos conseguido ahorrar una gran 
cantidad de dinero ( palabras que hemos oído 
muchas veces), dinero que no podemos invertir 
en aquello que deseásemos nos han dicho   
pues el señor Montoro, (que ahora no tiene 
poder ninguno), nos lo impide, pero lo 
destinaremos a la mejora de las urgencias del 
Tauli, 4 millones de euros (obras actualmente 

paradas), pero eso no evitara que a los 
ciudadanos se les suba el impuesto de 
recogida de basuras entre otros , subida que se 
aplicara de una forma que los ciudadanos 
entenderán fácilmente y con su compresión se 
aplicara sin ninguna protesta.

Hemos puesto una parte de los 
presupuestos en manos de los ciudadanos, 
parece ser que la experiencia, en vez de 
facilitar la participación la han  restringido a una 
determinada parte de la población eliminando 
de esta a una gran mayoría, personas mayores 
que no se distinguen precisamente por estar a 
la última en conocimientos tecnológicos, otra 

impacto gravoso en clases más 
desfavorecidas?

¿Cómo aceptamos una formación dual con 
una repercusión económica mísera en alumnos 
con preparación académica cualificada y se 
vende como un programa progresista de gran 
repercusión curricular?

La ilusión por enseñar es inquebrantable. La 
adrenalina por conseguir la proyección del 

alumnado, por las nubes. La esperanza por la 
equidad educativa, latente. No acaben con 
nuestro romanticismo.

Gobiernen para el pueblo pero con el 
pueblo. Políticas de proximidad, no políticas de 
salón donde solo importa el discurso y la foto.

Manuel Robles
Director de instituto

Sin intenciones propedéuticas para no 
mediatizar al lector con temas sensibleros y 
manidos que como mantras esnobistas se 
repiten hasta la saciedad y solo logramos 
generar un halo de terapias grupales que 
conducen  a la autosatisfacción y 
amorfinamiento de las conciencias siempre 
predispuestas a justificar hasta lo 
injustificable. Por ello no basaré mi artículo ni 
en las desigualdades sociales, pobreza 
energética o el umbral de la pobreza, temas 
que se han vertido ríos de tinta pero que, al 
parecer, por motivos desconocidos no se 
aborda la resolución del problema por la 
autocomplacencia de seguir repitiéndolos.

Quiero compartir con vosotros unas 
reflexiones en voz alta sobre nuestro sistema 
educativo. Sistema que ha de velar por crear 
una sociedad más  preparada, (no pre-parada), 
más equitativa donde impere la justicia social y 
sobre todo que evite la fuga de cerebros.

"La educación es el arma más poderosa 
que puedes usar para cambiar el mundo". 
Reproduzco la literalidad de Nelson Mandela ya 
que están de moda los plagios aunque no  la 
incluiré en ningún máster, para profundizar en 
su contenido. Si no nos creemos el poder 
transformador de la educación, vivimos en una 
sociedad hueca y vacía. 

Aquellos que están en las barricadas, en 
primera línea de combate (maestros/as) no 
solo lo creen sino que luchan diariamente con 
admirable responsabilidad por convertir la 
sociedad en un paraíso de libertades críticas y 
honestas.

Entonces, ¿dónde falla el sistema? ¡En la 
corresponsabilidad! 

El "Co", que es la parte de los otros, de los 
que nos dirigen, de los que nos organizan, de 
los que legislan. No es echar balones fuera. 
Parece que siempre la culpa es de los demás y 
así eludimos responsabilidades. No se trata de 
ello sino de retratar una situación ampliamente 
mejorable. Algunos ejemplos: ¿cómo 
interpretamos que en el actual curso escolar 
convivan tres leyes educativas? LOE, LOGSE y 
LOMCE comparten espacio educativo y 
organizativamente es de locura. 

¿Cómo se entiende que hay itinerarios 
profesionales que son callejones sin salida? 
Ejemplo: enseñanzas de régimen especial que 
no permiten la continuidad de estudios y se 
generan vías muertas de enseñanza 

¿Cómo damos estabilidad a una línea de 
trabajo si los cargos dependen del color del 
carnet político y con la inestabilidad actual 
topamos con caras nuevas cada dos por tres, 
en los órganos de mando?

¿Cómo hacer frente al aluvión de 
iluminados, milagreros y vendedores de humo 
que creen haber dado con la piedra filosofal de 
la enseñanza que enmendará todos los males 
endémicos de la sociedad, porque aprenden 
palabras eufónicas y se las repiten hasta que 
se las creen como lo de innovación educativa? 
La verdad es que suena bien.

 !!En los centros innovamos minuto a 
minuto, dado que buscamos el éxito educativo 
y eso solo se consigue cambiando lo que no 
funciona, variando estrategias, introduciendo 
novedades!!

 ¿Qué hacer con los permanentes cambios 
en las órdenes de  evaluación cuando es volver, 
volver y volver (como la canción) a lo de antes 
que era cambiado porque no funcionaba?

¿Cómo trabajar con partidas 
presupuestarias reducidas y minimizadas hasta 
límites penosos que dan lo justo para hacer 
frente a gastos de suministro?

¿Cómo podemos tolerar el copago en la 
enseñanza sin ruborizarnos, aceptando el 
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cosa es que los proyectos ganadores de estos 
presupuestos se puedan realizar, (tenemos el 
proyecto de rehabilitación de la masía de Ca 
N’oriac  ganador en la primera edición de estos 
presupuestos participativos , a expensas de 
que se apruebe el proyecto y poder destinar 
parte de los presupuestos a las obras de 
rehabilitación y que conste que todo el mundo 
está de acuerdo en esta obra). 

Hemos trabajado en la convivencia y la 
movilidad de nuestros vecinos, para eso 
después de recoger las numerosas quejas de 
diferentes asociaciones nos pusimos a 
elaborar una normativa de ocupación del 
espacio público, las terrazas de los servicios de 
hostelería, la ubicación en medio de las aceras 
de expositores de mercancías fuera de las 
tiendas, maquinas recreativas, aparcamiento 
de vehículos en las aceras, circulación de 

diferentes medios de transporte, todo ello que 
hace que prácticamente una persona con la 
necesidad de desplazarse con una silla de 
minusválido por la acera  pueda hacerlo sin 
dificultad, pero he aquí, que nuestro 
ayuntamiento después de casi cuatro años de 
estudio ha decidido dejar la cosa como estaba 
cuando la abordó y acogerse a una normativa 
ESTATAL, que ni siquiera aplica, pero eso sí, 
andar por las aceras no podremos hacerlo pero 
sentarnos en las numerosas mesas que 
ocupan los establecimientos tenemos donde 
escoger.

Y que decir las mejoras palpables en todos 
los barrios de la ciudad repartidas 

salomónicamente, tal vez esa sea la 
predisposición del ayuntamiento, pero la 
realidad es otra, palpable si se pasea por la 
ciudad, el distrito tercero en el que está 
incluido una gran parte de la población de la 
ciudad y de su territorio podemos decir que sus 
vecinos no pueden ser considerados 
ciudadanos de primera, su categoría que la 
otorguen el ayuntamiento, pero la realidad es 
otra, vivimos en un barrio con un montón de 
necesidades y carencias denunciadas 
sistemáticamente en las oficinas del 
ayuntamiento, que ahora no vamos a enumerar 
pero podríamos poner algún ejemplo,¿ cuantos 

metros de carril bici tiene nuestro barrio?, 
¿cuantos arboles nos quedan? y todavía nos 
amenazan con quitarnos los que nos quedan 
por enfermedad, ¿Cuántas plazas útiles están 
a disposición nuestra? ¿Hay algún local en el 
barrio que la agrupación de vecinos pueda 
reclamar para su uso como en otros barrios? 
Tal vez si Vimusa nos hubiese construido 
alguna vez viviendas sociales hubiésemos 
tenido alguna vez la posibilidad de reclamar 
algún local.

Total, que nuestro  ayuntamiento 
realmente no hace lo que puede, pero si hace 
lo que quiere, aunque lo que yo le pediría es 
que hiciese lo que  debe por lo menos de una 
forma equitativa en toda la ciudad.

Andrés Lorite



SANIDAD -SUMA Y SIGUE-

impacto gravoso en clases más 
desfavorecidas?

¿Cómo aceptamos una formación dual con 
una repercusión económica mísera en alumnos 
con preparación académica cualificada y se 
vende como un programa progresista de gran 
repercusión curricular?

La ilusión por enseñar es inquebrantable. La 
adrenalina por conseguir la proyección del 

alumnado, por las nubes. La esperanza por la 
equidad educativa, latente. No acaben con 
nuestro romanticismo.

Gobiernen para el pueblo pero con el 
pueblo. Políticas de proximidad, no políticas de 
salón donde solo importa el discurso y la foto.

Manuel Robles
Director de instituto

Sin intenciones propedéuticas para no 
mediatizar al lector con temas sensibleros y 
manidos que como mantras esnobistas se 
repiten hasta la saciedad y solo logramos 
generar un halo de terapias grupales que 
conducen  a la autosatisfacción y 
amorfinamiento de las conciencias siempre 
predispuestas a justificar hasta lo 
injustificable. Por ello no basaré mi artículo ni 
en las desigualdades sociales, pobreza 
energética o el umbral de la pobreza, temas 
que se han vertido ríos de tinta pero que, al 
parecer, por motivos desconocidos no se 
aborda la resolución del problema por la 
autocomplacencia de seguir repitiéndolos.

Quiero compartir con vosotros unas 
reflexiones en voz alta sobre nuestro sistema 
educativo. Sistema que ha de velar por crear 
una sociedad más  preparada, (no pre-parada), 
más equitativa donde impere la justicia social y 
sobre todo que evite la fuga de cerebros.

"La educación es el arma más poderosa 
que puedes usar para cambiar el mundo". 
Reproduzco la literalidad de Nelson Mandela ya 
que están de moda los plagios aunque no  la 
incluiré en ningún máster, para profundizar en 
su contenido. Si no nos creemos el poder 
transformador de la educación, vivimos en una 
sociedad hueca y vacía. 

Aquellos que están en las barricadas, en 
primera línea de combate (maestros/as) no 
solo lo creen sino que luchan diariamente con 
admirable responsabilidad por convertir la 
sociedad en un paraíso de libertades críticas y 
honestas.

Entonces, ¿dónde falla el sistema? ¡En la 
corresponsabilidad! 

El "Co", que es la parte de los otros, de los 
que nos dirigen, de los que nos organizan, de 
los que legislan. No es echar balones fuera. 
Parece que siempre la culpa es de los demás y 
así eludimos responsabilidades. No se trata de 
ello sino de retratar una situación ampliamente 
mejorable. Algunos ejemplos: ¿cómo 
interpretamos que en el actual curso escolar 
convivan tres leyes educativas? LOE, LOGSE y 
LOMCE comparten espacio educativo y 
organizativamente es de locura. 

¿Cómo se entiende que hay itinerarios 
profesionales que son callejones sin salida? 
Ejemplo: enseñanzas de régimen especial que 
no permiten la continuidad de estudios y se 
generan vías muertas de enseñanza 

¿Cómo damos estabilidad a una línea de 
trabajo si los cargos dependen del color del 
carnet político y con la inestabilidad actual 
topamos con caras nuevas cada dos por tres, 
en los órganos de mando?

¿Cómo hacer frente al aluvión de 
iluminados, milagreros y vendedores de humo 
que creen haber dado con la piedra filosofal de 
la enseñanza que enmendará todos los males 
endémicos de la sociedad, porque aprenden 
palabras eufónicas y se las repiten hasta que 
se las creen como lo de innovación educativa? 
La verdad es que suena bien.

 !!En los centros innovamos minuto a 
minuto, dado que buscamos el éxito educativo 
y eso solo se consigue cambiando lo que no 
funciona, variando estrategias, introduciendo 
novedades!!

 ¿Qué hacer con los permanentes cambios 
en las órdenes de  evaluación cuando es volver, 
volver y volver (como la canción) a lo de antes 
que era cambiado porque no funcionaba?

¿Cómo trabajar con partidas 
presupuestarias reducidas y minimizadas hasta 
límites penosos que dan lo justo para hacer 
frente a gastos de suministro?

¿Cómo podemos tolerar el copago en la 
enseñanza sin ruborizarnos, aceptando el 
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Parece ser, que la empresa “ACCIONA” 
encargada de las obras de ampliación de las 
urgencias del “TAULÍ” pretendía engordar el 
presupuesto acordado, alegando problemas   
estructurales. El ayuntamiento y la corporación 
sanitaria, en vista de la perspectiva han 
decidido retirar la concesión a dicha empresa, 
con el consiguiente perjuicio para los usuarios, 
que dicho sea de paso, atiende a una población 
de más de 400.000 habitantes de la comarca. 
Puede implicar más inyección de capital???? 
Esto nos deja a la espera de acontecimientos y 
no sabemos por cuanto tiempo.

Cuando teníamos asimilada la 
“generosidad” del consistorio por haber cedido, 
prestado, donado; no sabemos muy bien   
en que condiciones, una importante cantidad 
de dinero público de los ciudadanos de 
Sabadell, para llevar a cabo unas obras que 
debería de sufragar  la GENERALITAT, nos 
encontramos con la misma situación de 
siempre “COLAPSO”. Está claro que estas 
obras no vienen a solucionar el problema, pero 
por lo menos, en alguna medida lo paliarían.

A esto añadimos la falta de profesionales 
con experiencia. Últimamente han contratado  
personal recién terminada la carrera, que no se 
aclaran con los diagnósticos, posiblemente 
porque no están relacionados con su 
especialidad, vamos.. un cúmulo de errores. Se 
hacinan los enfermos en boxes día tras día, por 

falta de camas. Tenemos 
una ratio muy inferior a 
otros hospitales, que no 
atienden a tanta población 
como el “TAULÍ”. Las 
quejas, aunque no oficiales, 
son infinitas, a veces pasan 
horas sin que un doctor 
visite al enfermo para hacer 
un diagnóstico de urgencia, 
lo digo por experiencia, 
después llegan las 
lamentaciones. Esto nos 
lleva a pensar que no se 

trata de un servicio público, parece ser que 
prima el negocio antes que la salud. 

También hemos recibido quejas por los 
aparcamientos asignados a los minusválidos. 
Las pocas plazas que hay, por cierto bastante 
mal distribuidas, suelen estar ocupadas por 
personal del hospital, con el consiguiente 
perjuicio de los pacientes en esta situación que 
tienen que acudir a consultas externas y no 
pueden estacionar su vehículo.

Y a propósito de aparcamiento, tengo 
entendido por fuentes fiables, que están 
habilitando un antiguo almacén, que en su 
tiempo ya había sido alquilado por el “TAULÍ”, 
como parking para los directivos del hospital y 
así liberar las plazas que ocupaban en el 
parking privado. Esto significa que los que lo 
gestionan ganaran mucho más y podrán seguir 
atracando a los usuarios con sus tarifas 
abusivas. Lo lógico sería que redujeran el 
precio a los usuarios que acrediten tener que 
acudir a las consultas externas, pues ya 
sabemos que aunque sea a horas concertadas, 
la realidad demuestra que podemos pasar 
bastante tiempo en la sala de espera.

En fin.. como dice el enunciado, esto es un 
suma y sigue de los muchos despropósitos que 
tenemos en nuestra sanidad.  ¿PÚBLICA????? 
Aquí lo dejo.

Loli Cebreiro



NOS CREEMOS DE VERDAD EL VALOR DE LA ENSEÑANZA?

impacto gravoso en clases más 
desfavorecidas?

¿Cómo aceptamos una formación dual con 
una repercusión económica mísera en alumnos 
con preparación académica cualificada y se 
vende como un programa progresista de gran 
repercusión curricular?

La ilusión por enseñar es inquebrantable. La 
adrenalina por conseguir la proyección del 

alumnado, por las nubes. La esperanza por la 
equidad educativa, latente. No acaben con 
nuestro romanticismo.

Gobiernen para el pueblo pero con el 
pueblo. Políticas de proximidad, no políticas de 
salón donde solo importa el discurso y la foto.

Manuel Robles
Director de instituto

Sin intenciones propedéuticas para no 
mediatizar al lector con temas sensibleros y 
manidos que como mantras esnobistas se 
repiten hasta la saciedad y solo logramos 
generar un halo de terapias grupales que 
conducen  a la autosatisfacción y 
amorfinamiento de las conciencias siempre 
predispuestas a justificar hasta lo 
injustificable. Por ello no basaré mi artículo ni 
en las desigualdades sociales, pobreza 
energética o el umbral de la pobreza, temas 
que se han vertido ríos de tinta pero que, al 
parecer, por motivos desconocidos no se 
aborda la resolución del problema por la 
autocomplacencia de seguir repitiéndolos.

Quiero compartir con vosotros unas 
reflexiones en voz alta sobre nuestro sistema 
educativo. Sistema que ha de velar por crear 
una sociedad más  preparada, (no pre-parada), 
más equitativa donde impere la justicia social y 
sobre todo que evite la fuga de cerebros.

"La educación es el arma más poderosa 
que puedes usar para cambiar el mundo". 
Reproduzco la literalidad de Nelson Mandela ya 
que están de moda los plagios aunque no  la 
incluiré en ningún máster, para profundizar en 
su contenido. Si no nos creemos el poder 
transformador de la educación, vivimos en una 
sociedad hueca y vacía. 

Aquellos que están en las barricadas, en 
primera línea de combate (maestros/as) no 
solo lo creen sino que luchan diariamente con 
admirable responsabilidad por convertir la 
sociedad en un paraíso de libertades críticas y 
honestas.

Entonces, ¿dónde falla el sistema? ¡En la 
corresponsabilidad! 

El "Co", que es la parte de los otros, de los 
que nos dirigen, de los que nos organizan, de 
los que legislan. No es echar balones fuera. 
Parece que siempre la culpa es de los demás y 
así eludimos responsabilidades. No se trata de 
ello sino de retratar una situación ampliamente 
mejorable. Algunos ejemplos: ¿cómo 
interpretamos que en el actual curso escolar 
convivan tres leyes educativas? LOE, LOGSE y 
LOMCE comparten espacio educativo y 
organizativamente es de locura. 

¿Cómo se entiende que hay itinerarios 
profesionales que son callejones sin salida? 
Ejemplo: enseñanzas de régimen especial que 
no permiten la continuidad de estudios y se 
generan vías muertas de enseñanza 

¿Cómo damos estabilidad a una línea de 
trabajo si los cargos dependen del color del 
carnet político y con la inestabilidad actual 
topamos con caras nuevas cada dos por tres, 
en los órganos de mando?

¿Cómo hacer frente al aluvión de 
iluminados, milagreros y vendedores de humo 
que creen haber dado con la piedra filosofal de 
la enseñanza que enmendará todos los males 
endémicos de la sociedad, porque aprenden 
palabras eufónicas y se las repiten hasta que 
se las creen como lo de innovación educativa? 
La verdad es que suena bien.

 !!En los centros innovamos minuto a 
minuto, dado que buscamos el éxito educativo 
y eso solo se consigue cambiando lo que no 
funciona, variando estrategias, introduciendo 
novedades!!

 ¿Qué hacer con los permanentes cambios 
en las órdenes de  evaluación cuando es volver, 
volver y volver (como la canción) a lo de antes 
que era cambiado porque no funcionaba?

¿Cómo trabajar con partidas 
presupuestarias reducidas y minimizadas hasta 
límites penosos que dan lo justo para hacer 
frente a gastos de suministro?

¿Cómo podemos tolerar el copago en la 
enseñanza sin ruborizarnos, aceptando el 
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      LA RADIO, EL PRESENTE, FUTURO Y EL PASADO
En nuestra barriada tenemos radio 

Can10FM (dial 91.8 0 99.7), hace unos meses 
que compartimos,  dos horas y media, en esta 
emisora con Juanjo Colmena director de la 
misma, José Maria relaciones públicas, 
locutoras de la radio Nuria Hurtado y la Ana 
Lorente, son unas grandes profesionales “ Las 

entidades hablan con nosotros”, los miercoles. 
Para explicar los futuros actos de nuestra 

associación  sin animo de lucro de Ca n’Oriac, 
las mejoras en informatica de la pagina 
www.avvcanoriac@canoriac.es, del facebook,                          
www.facebook.com/vecinoscanoriac, el email:  
canoriacavv@gmail.com.  para todos los socios 
y qualquiera que quiera estar informado , como 
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música nos conplace, las noticias son vitales, 
los mobiles casi inprescindibles, a pesar de los 
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Muchos duermen con los “sonidos”, que 
emiten las radios modernas y la nostalgia de la 
famosa radio Marconi.

Rosa Gil y Palmira Gabernet

impacto gravoso en clases más 
desfavorecidas?

¿Cómo aceptamos una formación dual con 
una repercusión económica mísera en alumnos 
con preparación académica cualificada y se 
vende como un programa progresista de gran 
repercusión curricular?

La ilusión por enseñar es inquebrantable. La 
adrenalina por conseguir la proyección del 

alumnado, por las nubes. La esperanza por la 
equidad educativa, latente. No acaben con 
nuestro romanticismo.

Gobiernen para el pueblo pero con el 
pueblo. Políticas de proximidad, no políticas de 
salón donde solo importa el discurso y la foto.

Manuel Robles
Director de instituto

Sin intenciones propedéuticas para no 
mediatizar al lector con temas sensibleros y 
manidos que como mantras esnobistas se 
repiten hasta la saciedad y solo logramos 
generar un halo de terapias grupales que 
conducen  a la autosatisfacción y 
amorfinamiento de las conciencias siempre 
predispuestas a justificar hasta lo 
injustificable. Por ello no basaré mi artículo ni 
en las desigualdades sociales, pobreza 
energética o el umbral de la pobreza, temas 
que se han vertido ríos de tinta pero que, al 
parecer, por motivos desconocidos no se 
aborda la resolución del problema por la 
autocomplacencia de seguir repitiéndolos.

Quiero compartir con vosotros unas 
reflexiones en voz alta sobre nuestro sistema 
educativo. Sistema que ha de velar por crear 
una sociedad más  preparada, (no pre-parada), 
más equitativa donde impere la justicia social y 
sobre todo que evite la fuga de cerebros.

"La educación es el arma más poderosa 
que puedes usar para cambiar el mundo". 
Reproduzco la literalidad de Nelson Mandela ya 
que están de moda los plagios aunque no  la 
incluiré en ningún máster, para profundizar en 
su contenido. Si no nos creemos el poder 
transformador de la educación, vivimos en una 
sociedad hueca y vacía. 

Aquellos que están en las barricadas, en 
primera línea de combate (maestros/as) no 
solo lo creen sino que luchan diariamente con 
admirable responsabilidad por convertir la 
sociedad en un paraíso de libertades críticas y 
honestas.

Entonces, ¿dónde falla el sistema? ¡En la 
corresponsabilidad! 

El "Co", que es la parte de los otros, de los 
que nos dirigen, de los que nos organizan, de 
los que legislan. No es echar balones fuera. 
Parece que siempre la culpa es de los demás y 
así eludimos responsabilidades. No se trata de 
ello sino de retratar una situación ampliamente 
mejorable. Algunos ejemplos: ¿cómo 
interpretamos que en el actual curso escolar 
convivan tres leyes educativas? LOE, LOGSE y 
LOMCE comparten espacio educativo y 
organizativamente es de locura. 

¿Cómo se entiende que hay itinerarios 
profesionales que son callejones sin salida? 
Ejemplo: enseñanzas de régimen especial que 
no permiten la continuidad de estudios y se 
generan vías muertas de enseñanza 

¿Cómo damos estabilidad a una línea de 
trabajo si los cargos dependen del color del 
carnet político y con la inestabilidad actual 
topamos con caras nuevas cada dos por tres, 
en los órganos de mando?

¿Cómo hacer frente al aluvión de 
iluminados, milagreros y vendedores de humo 
que creen haber dado con la piedra filosofal de 
la enseñanza que enmendará todos los males 
endémicos de la sociedad, porque aprenden 
palabras eufónicas y se las repiten hasta que 
se las creen como lo de innovación educativa? 
La verdad es que suena bien.

 !!En los centros innovamos minuto a 
minuto, dado que buscamos el éxito educativo 
y eso solo se consigue cambiando lo que no 
funciona, variando estrategias, introduciendo 
novedades!!

 ¿Qué hacer con los permanentes cambios 
en las órdenes de  evaluación cuando es volver, 
volver y volver (como la canción) a lo de antes 
que era cambiado porque no funcionaba?

¿Cómo trabajar con partidas 
presupuestarias reducidas y minimizadas hasta 
límites penosos que dan lo justo para hacer 
frente a gastos de suministro?

¿Cómo podemos tolerar el copago en la 
enseñanza sin ruborizarnos, aceptando el 
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